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Η προσπάθεια περιορισμού των πυρκαγιών 
και η συμβολή στην πυροπροστασία ιδιαίτερα για 
περιοχές φυσικού κάλλους, όπως η Βυτίνα και 
η ευρύτερη περιοχή του Μαινάλου, είναι χρέος 
όλων μας. Πρώτη υποχρέωση είναι ο καθαρισμός 
των αυλών, που περιβάλλουν τα σπίτια μας και 
τα οικόπεδα ιδιοκτησίας μας. Ιδιαίτερα για τα 
οικόπεδα ισχύει ο νόμος 3852/2010, ο οποίος 
υποχρεώνει τους ιδιοκτήτες για το διάστημα από 
1-5 έως 31-10 να τα διατηρούν καθαρά. Για το 
λόγο αυτό ο Δήμος καλεί τους ιδιοκτήτες οικο-
πεδικών χώρων να καθαρίσουν τη βλάστηση και 
να απομακρύνουν τυχόν εύφλεκτα υλικά, που 
βρίσκονται μέσα σε αυτούς, για την αποτροπή 
κινδύνου πρόκλησης πυρκαγιάς. Υπενθυμίζουμε 
τις βασικές υποχρεώσεις μας για την αποτροπή 
του κινδύνου πυρκαγιών κατά την προσεχή θε-
ρινή περίοδο.

1.  Καθαρίζουμε ιδιωτικούς χώρους από ξερά χόρ-
τα και άλλα εύφλεκτα υλικά

2.  Σεβόμαστε τις απαγορεύσεις πρόσβασης στα 
δάση

3.  Δεν καίμε ξερά χόρτα, κλαδιά κ.α. από 15 
Απριλίου έως 31 Οκτωβρίου

4.  Δεν αφήνουμε σκουπίδια στο δάσος. Υπάρχει 
κίνδυνος ανάφλεξης

5.  Δεν ανάβουμε υπαίθριες ψησταριές, ειδικά μέσα 
σε δασικές εκτάσεις τους καλοκαιρινούς μήνες

6. Δεν πετάμε αναμμένα τσιγάρα
7.  Είμαστε πολύ προσεκτικοί με εργασίες που 

ενδέχεται να προκαλέσουν πυρκαγιά (χρήση 
ηλεκτροκόλλησης, τροχού, καπνιστηρίου κυ-
ψελών κ.α.)

8.  Μόλις αντιληφθείτε πυρκαγιά καλέστε αμέσως 
την Πυροσβεστική Υπηρεσία 199 ή 112 κλήση 
έκτακτης ανάγκης.
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Είναι πανελλήνια γνωστό ότι ο Άγιος Τρύφω-
νας είναι πολιούχος της Βυτίνας και ο περικαλλής 
ναός του στο κέντρο της κωμόπολης είναι από τους 
εντυπωσιακότερους όλης της Αρκαδίας. Επί πλέον 
ο Βυτιναίος χαρακτηρίζεται για τη μεγάλη του πί-
στη και ευλάβεια προς τον προστάτη του, τον οποίο 
επικαλείται στις δύσκολες στιγμές του, τον τιμά δε-
όντως την ημέρα της μνήμης του και προσπαθεί να 
τον «πάρει κοντά του» οπουδήποτε μετακινείται κάτι 
που δείχνουν οι εκκλησίες οι αφιερωμένες στον Άγιο 
Τρύφωνα σε όλα τα «Βυτιναίικα» που ίδρυσαν Βυτι-
ναίοι ή οι εικόνες του Αγίου, τις οποίες έχουν δωρί-
σει σε μεγάλες εκκλησίες της Αθήνας και αλλαχού.
 Όλα αυτά γράφονται, για να φανεί καλύτε-
ρα το κλίμα που επικρατεί στη Βυτίνα κάθε πρώτη 
Φλεβάρη, που γιορτάζεται ο Άγιος, με τη σύσσω-
μη συμμετοχή των κατοίκων της κωμόπολης και 
την αναγνώριση της εορτής που αποδεικνύεται από 
τους πολλούς επώνυμους, οι οποίοι παρίστανται 
στις εκδηλώσεις και αποδίδουν την δέουσα τιμή 
στον πολιούχο και σε όλη την κωμόπολη.

Οι φετινές εκδηλώσεις είχαν κάποιες ιδιαι-
τερότητες, διότι μετά από μια διετία περιορισμών 
υπήρξε άρση των περιοριστικών μέτρων και ο εορ-
τασμός ήταν πλέον άνετος. Ένας δεύτερος λόγος 
ήταν ότι στα εκκλησιαστικά δρώμενα θα χοροστα-
τούσε ο νέος επιχώριος μητροπολίτης κ.κ. Νικη-
φόρος, ο οποίος θα επισκεπτόταν για πρώτη φορά 
την κωμόπολη και θα έπρεπε να διαμορφωθεί και 
η κατάλληλη εορταστική ατμόσφαιρα. Πράγματι 
οι ετοιμασίες άρχισαν μέρες πριν με τη συμμετο-
χή πολλών προσώπων. Οι επίτροποι, ο εφημέρι-
ος πατήρ Νικόλαος, ο καντηλανάφτης φρόντισαν 
για την ετοιμασία τοι ιερού ναού και ιδιαίτερα η 
επίτροπος κ. Χαμεζοπούλου φρόντισε τον ανθο-
στολισμό, όπως κάνει συνήθως. Ο πρόεδρος του 
τοπικού συμβουλίου κ. Κατσούλιας επιλήφθηκε της 
καθαριότητας και του ευπρεπισμού της κωμόπολης, 
ενώ ο Δήμος με υπογραφή του δημάρχου απέστειλε 
καλαίσθητες προσκλήσεις σε πολλούς επώνυμους 
και ανακοίνωσε το όλο τελεστικό του εορτασμού με 
αναρτήσεις στο διαδίκτυο.

Ο μητροπολίτης έφτασε στη Βυτίνα το από-
βραδο της παραμονής και συνοδευόμενος από αρ-
κετούς ιερείς εισήλθε του ναού. Η ακολουθία του 
εσπερινού άρχισε στις 19.00 ώρα χοροστατούντος 
του μητροπολίτη κ.κ. Νικηφόρου και συλλειτουρ-
γούντων δύο αρχιμανδριτών και πέντε ιερέων. Στο 

ένα αναλόγιο έψαλε ο πρωτοψάλτης της Αγίας Τρι-
άδας Πειραιώς κ. Γρηγόριος Ζάρκος και στο άλλο ο 
πατήρ Βασίλειος Ντάβος βοηθούμενος από τον κ. 
Νίκο Σουλακιώτη. Κατά τη διάρκεια του εσπερινού 
πραγματοποιήθηκε αρτοκλασία και τελέστηκε η 
ακολουθία του αγιασμού του Αγίου Τρύφωνα ευερ-
γετικού για κάθε μορφής καλλιέργεια.       
 

 Στο κήρυγμά του ο σεβασμιότατος κ.κ. Νι-
κηφόρος στην αρχή εξέφρασε τον ενθουσιασμό του 
από τη γνωριμία του με τη Βυτίνα όπως επίσης και 
από την εικόνα του περικαλλούς ναού και στη συνέ-
χεια αναφέρθηκε στην τοπική ιστορία και τις μεγά-
λες προσωπικότητες. Κατόπιν έκανε αναφορά στον 
βίο του Αγίου Τρύφωνα και τη συναισθηματική σχέ-
ση των Βυτιναίων με αυτόν. Λόγος απλός, κατανο-
ητός χωρίς εκφραστικές υπερβολές και ρητορικούς 
βερμπαλισμούς, ώστε να είναι απόλυτα επικοινωνι-
ακός με τους εκκλησιαζομένους. Η πρώτη επαφή με 
τον μητροπολίτη ήταν άκρως θετική και ο ίδιος έδει-
ξε τη μεγάλη του επιθυμία να επικοινωνήσει άμεσα 
με τους πιστούς. Τον εσπερινό τίμησαν με την πα-
ρουσία τους ο δήμαρχος κ. Κούλης, ο τοπικός αντι-
δήμαρχος κ. Δημάκος, ο πρόεδρος του τοπικού συμ-
βουλίου κ. Κατσούλιας, οι πρόεδροι των τοπικών 
συλλόγων κ. Ρούσσου και Μπολορίζος, ο γραμματέ-
ας του συλλόγου των απανταχού Βυτιναίων κ. Πλέσ-
σιας, οι διαχειριστές του Πανταζοπουλείου κληροδο-
τήματος κ. Πλέσσιας και Χριστόπουλος, ο δημοτικός 
σύμβουλος Βυτιναίος ιατρός κ. Μέγας, ο οποίος πρό-
σφατα δήλωσε ότι θα διεκδικήσει στις επόμενες δη-
μοτικές εκλογές τη θέση του δημάρχου και όλοι σχε-
δόν οι Βυτιναίοι, ντόπιοι και απόδημοι, οι οποίοι 
κατέκλισαν τον ναό. Μετά το τέλος του εσπερινού οι 
διαχειριστές του Πανταζοπουλείου κληροδοτήματος 
δεξιώθηκαν τον μητροπολίτη, τους ιερείς και ιερο-
ψάλτες, τον κ. δήμαρχο και άλλους στο εστιατόριο 
«Δειπνοσοφιστές» του ξενοδοχείου Art Menalon, στο 
οποίο διανυκτέρευσε ο μητροπολίτης.

Την επομένη τελέστηκε πανηγυρική θεία λει-
τουργία χοροστατούντος του σεβασμιοτάτου Γόρ-
τυνος συμπαραστατουμένου από τους ίδιους ιερείς 
του εσπερινού και με τους ίδιους ιεροψάλτες. Έγινε 
αρτοκλασία και ο μητροπολίτης πραγματοποίησε 
θείο κήρυγμα θεολογικού περιεχομένου αναφερό-
μενος στην αποστολική περικοπή της ημέρας, ενώ 
αναφέρθηκε, όπως και στον εσπερινό, στην πληθυ-
σμιακή συρρίκνωση της Γορτυνίας και την ερήμωση 

ΤΟ ΝΕΟ Δ.Σ. ΤΟΥ ΣΥΛΛΟΓΟΥ 
«ΤΩΝ ΑΠΑΝΤΑΧΟΥ 
ΒΥΤΙΝΑΙΩΝ ΚΑΙ ΦΙΛΩΝ ΤΗΣ 
ΒΥΤΙΝΑΣ»

Συμπληρώθηκε η τετραετία η προβλεπό-
μενη από το Σύνταγμα και η θητεία της παρού-
σας κυβέρνησης ολοκληρώθηκε. Ο ελληνικός 
λαός σε μικρό διάστημα θα κληθεί και πάλι να 
εκλέξει το νέο κυβερνητικό σχήμα, το οποίο θα 
κατευθύνει το «πηδάλιο της χώρας» την επό-
μενη τετραετία. Και πιθανόν λόγω της ιδιομορ-
φίας του εκλογικού συστήματος να βρεθούμε 
μπροστά στην κάλπη και δεύτερη φορά. Εάν δε 
λάβουμε υπόψη ότι στο τρέχον έτος θα πραγ-
ματοποιηθούν και αυτοδιοικητικές εκλογές τότε 
οι επισκέψεις στην κάλπη θα είναι περισσότερες 
από δύο. 

Όταν φτάνει λοιπόν η ώρα αυτή, κυρί-
αρχος παράγοντας είναι ο Πολίτης, ο οποίος 
μπροστά στην κάλπη πρέπει και να γνωρίζει 
και να εκτελεί σωστά τα καθήκοντά του. Όπως 
είναι γνωστό τις αρχές και τη βάση της ιδεο-
λογίας του κορυφαίου πολιτεύματος, που είναι 
κατά παγκόσμιο ομολογία η δημοκρατία, έθεσε 
η κλασική ελληνική αρχαιότητα με κορυφαίους 
πολιτικούς και διανοούμενους όπως ο Περικλής, 
ο Αριστοτέλης, ο Πλάτωνας, ο Δημοσθένης, ο 
Ισοκράτης και αρκετοί άλλοι. Οι σπουδαίοι αυ-
τοί άνδρες διατύπωσαν τις δημοκρατικές αρχές 
μεταξύ των οποίων τα καθήκοντα του πολίτη, 
τις οποίες αρχές αποδέχονται σήμερα όλα τα 
κράτη, που εφαρμόζουν το πολίτευμα της δη-
μοκρατίας. 

Στο σημερινό μας σημείωμα δεν θα ανα-
λύσουμε το σύνολο των αρχών του πολιτεύμα-
τος αυτού αλλά θα αναφερθούμε στα καθήκο-
ντα του πολίτη, τα οποία πρέπει να έχει υπόψη 
του ο προσερχόμενος στις κάλπες, για να πάρει 
τις σωστές αποφάσεις και να κάνει τις κατάλ-
ληλες επιλογές προσώπων, τα οποία θα αναλά-
βουν τα ηνία της χώρας την επόμενη τετραετία. 

Το πρώτο καθήκον είναι η συμμετοχή 
στις εκλογικές διαδικασίες. Ο πολίτης πρέπει να 
συμμετέχει και να μην επιτρέπει σε άλλους να 
αποφασίζουν για λογαριασμό του. Η συμμετοχή 
και η επιλογή προσώπων του δίνει αργότερα 
το δικαίωμα της κριτικής. Ο Αθηναίος Περικλής 
στον περίφημο επιτάφιο λόγο του τονίζει ότι 
βασικό καθήκον του πολίτη είναι η συμμετο-
χή στα πολιτικά πράγματα τονίζοντας «τον μη 
μετέχοντα των τοιώνδε ουκ απράγμονα 
αλλά αχρείον νομίζομεν» (αυτός που δεν 
μετέχει στα πολιτικά δρώμενα δεν είναι φιλή-
συχος (όπως θεωρείται σε άλλα πολιτεύματα) 
αλλά άχρηστος). Επομένως το πρώτο καθήκον 
είναι η συμμετοχή και σήμερα συμμετοχή είναι 
η προσέλευση στην κάλπη. Δεύτερο βασικό κα-
θήκον είναι τα κριτήρια επιλογής προσώπων. 

Ο Θουκυδίδης, ο μεγάλος αυτός ιστο-
ρικός, τονίζει ότι οι Αθηναίοι επέλεγαν τον 
Περικλή ως ηγέτη, διότι υπερείχε των συνδι-
εκδικητών της εξουσίας ως προς κάποια χαρα-
κτηριστικά τα οποία μέχρι σήμερα παραμένουν 
κλασσικά. Πρώτο χαρακτηριστικό του ικανού 
ηγέτη είναι η μετριοπάθεια (μετρίως εξηγεί-
το), δεύτερο ο μη χρηματισμός (χρημάτων 
διαφανώς αδωρότατος γενόμενος) τρίτη η 
προνοητικότητα (προγνούς) και τέταρτη, αλλά 

ΜΠΡΟΣΤΑ ΣΤΗΝ ΚΑΛΠΗΚΑΙ ΦΕΤΟΣ ΓΙΟΡΤΑΣΤΗΚΕ Ο ΠΟΛΙΟΥΧΟΣ  
ΜΕ ΤΙΣ ΔΕΟΥΣΕΣ ΤΙΜΕΣ

Πρόεδρος: Πλέσσιας Τρ. Παναγιώτης
Αντιπρόεδρος: Κάρκουλας Βασίλειος
Γραμματέας: Κοκκαλιάρη Ευσταθία
Ταμίας: Καρδαρά Ευθυμία
Μέλη:  Γόντικα Βασιλική, Λιαρόπουλος  

Δημήτριος, Πανταζοπούλου Ερήνη

ΑΝΤΙΠΥΡΙΚΗ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ 

συνέχεια στη σελ 10

συνέχεια στη σελ 11
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Διμηνιαία Εφημερίδα 
Ιδιοκτησία του Συλλόγου Απανταχού 

Βυτιναίων & Φίλων της Βυτίνας
«Ο ΑΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝ»

ΓΡΑΦΕΙΑ: Χαλκοκονδύλη 37 - 39 
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email:agiostryfon@vytina.info

Υπεύθυνος Έκδοσης
σύμφωνα το νόμο

Πλέσσιας τρ. Παναγιώτης
Τηλ.: 6973 6168 85

Συντονισμός ύλης:
Παπαδέλος Παναγιώτης Φιλόλογος

Υπεύθυνος διακίνησης: 
Κάρκουλας Βασίλειος

Τηλ: 6976992953

Ετήσια Συνδρομή 20€
Κόστος διαφήμησης  60€

Παραγωγή: ALKODI GROUP 
Ιουλιανού 55, Πλ. Βικτωρίας, Αθήνα 

www.alkodi.gr | print@alkodi.gr

Πρώτη εβδομάδα του 
2023. Η έλευση του νέ-
ου χρόνου γιορτάστηκε 

με πολλά βεγγαλικά που έπεσαν στην 
πλατεία με πρωτοβουλία του συνδέ-
σμου φιλοπρόοδων. Ο καλός καιρός, 
παρόλο τον νυκτερινό παγετό, επέ-
τρεψε σε πολλούς και ντόπιους και 
επισκέπτες να υποδεχτούν τον και-
νούργιο χρόνο στις καφετέριες και την 
πλατεία. Την επομένη πανηγυρική θεία 
λειτουργία και οι ανάλογες ευχές για 
το νέο έτος, ενώ η ηλιόλουστη μέρα 
επέτρεψε στους πολυπληθείς επισκέ-
πτες να απολαύσουν τον καφέ τους 
υπαιθρίως σαν να ήταν καλοκαίρι. Η 
γεμάτη πλατεία το μεσημέρι θύμιζε 
περισσότερο δεκαπενταύγουστο παρά 
πρωτοχρονιά! Η επισκεψιμότητα ικα-
νοποιητική και αυτό το Σαββατοκύ-
ριακο. Άλλοι από τους ξένους έμειναν 
από τα Χριστούγεννα και άλλοι έφτα-
σαν από την Παρασκευή το απόγευμα. 
Θετικά σχόλια εκφράζονται και ικα-
νοποίηση επικρατεί μεταξύ των επαγ-
γελματιών για τη φετινή εορταστική 
κίνηση, την οποία θεωρούν τη μεγα-
λύτερη των τελευταίων ετών. Τα με-
γάλα ξενοδοχεία οργάνωσαν ρεβεγιόν 
για την υποδοχή του νέου έτους ενώ 
το vytina club είχε διήμερες εορταστι-
κές μουσικές βραδιές. Η κίνηση συνε-
χίστηκε και την επομένη της πρωτο-
χρονιάς με πολλούς διερχόμενους και 
εκδρομείς. Το μουσείο λαϊκής τέχνης 
ήταν συνεχώς γεμάτο και ο πρόεδρος 
του τοπικού συμβουλίου κ. Κατσού-
λιας δεν σταματούσε την ξενάγηση. 
Ικανοποιητική επισκεψιμότητα σημεί-
ωσε και η εβδομάδα τέχνης σε αίθου-
σα της Τριανταφυλλιδείου σχολής, την 
οποία οργάνωσε ο «όμιλος κυριών» και 
λειτούργησε μέχρι τις 3 Ιανουαρίου. 
Όπως μας πληροφορούν οι ιδιοκτήτες 
των καταλυμάτων μεγάλη κίνηση επι-
σκεπτών αναμένεται και το τριήμερο 
των Φώτων, αφού οι κρατήσεις πλη-
σιάζουν το 100% της κάλυψης των 
ξενοδοχείων και λοιπών καταλυμάτων.

  

2ο Σαββατοκύριακο του 
Γενάρη. Την Παρασκευή 
γιορτάσαμε τη μεγάλη 

εορτή των Φώτων με την τελετή του 
αγιασμού η οποία τελέστηκε τον Ι.Ν. 
του Αγίου Τρύφωνα από τον πατέρα 
Νικόλαο με την παρουσία πολλών ντό-
πιων αλλά και επισκεπτών (φωτό). Οι 
Βυτιναίοι διατήρησαν το παλιό έθιμο 
και πήραν αγιασμό να «αγιάσουν» τα 
σπίτια τους και τα υποστατικά τους. 
Δεν αναφέρουμε τα χωράφια τους, 
όπως γινόταν κάποτε και σύσσωμη 
η Βυτίνα έβγαινε στην ύπαιθρο για 
να «αγιάσει» τα σπαρτά. Σήμερα δεν 
υπάρχουν και όλοι περιορίζονται στα 
σπίτια τους. Η ηλιόλουστη ημέρα όπως 
και όλο το Σαββατοκύριακο επέτρεψε 
μικρούς περιπάτους στους επισκέπτες 
γύρω και μέσα στο χωριό.

Όλους τους ανησυχεί η παρατεινόμενη 
ανομβρία αλλά και η έλλειψη χιονο-
πτώσεων. Φτάσαμε στο μέσον του χει-
μώνα και το βουνό δεν έχει ασπρίσει. 
Φυσικά ούτε λόγος ακόμα για λειτουρ-
γία του χιονοδρομικού. Η επισκεψιμό-
τητα πολύ μεγάλη και το μεσημέρι των 
Φώτων σημειώθηκε το αδιαχώρητο 
στους δρόμους, όπως θα διαπιστώσει 
ο αναγνώστης από τη φωτογραφία το 
μεσημέρι της γιορτής. Η εικόνα της 
Βυτίνας αποτέλεσε πρώτο θέμα στις 
τοπικές ιστοσελίδες και τις εφημερίδες. 
Χαρακτηριστική η ανάρτηση του 
Kalimera Arkadia με τίτλο «Βούλιαξε 
πάλι από κόσμο η Βυτίνα». Η πολυκο-
σμία των Φώτων έφερε πάλι στην επι-
καιρότητα την ανάγκη μονοδρόμησης 
του κέντρου της κωμόπολης. Το Σάβ-
βατο εορτή του Αγίου Ιωάννη ευχηθή-
καμε ανάλογα στους αρκετούς Γιάννη-
δες και Ιωάννες. Την Κυριακή άρχισε 
η αναχώρηση των πολυάριθμων επι-
σκεπτών του τριημέρου και από Δευ-
τέρα με την επανέναρξη της λειτουρ-
γίας των σχολείων επανερχόμαστε 
στην καθημερινότητα ελπίζοντας να 
δούμε και λίγο χειμώνα με ασπρισμένα 
τα βουνά.

Δεύτερη εβδομάδα του 
Γενάρη. Τη Δευτέρα 9 
του μήνα επαναλειτούρ-

γησαν μετά τις Χριστουγεννιάτικες δι-
ακοπές τα σχολεία Δημοτικό και Νη-
πιαγωγείο. Το Γυμνάσιο και το Λύκειο 
δεν λειτούργησε μετά από απόφαση 
του Δήμου Γορτυνίας λόγω βλάβης της 
κεντρικής θέρμανσης. Τα μαθήματα 
των δύο σχολείων άρχισαν την Τρίτη 
10 του μήνα. Από τη Δευτέρα το πρωί 
ο καιρός άλλαξε. Η θερμοκρασία έπε-
σε και το απόγευμα άρχισε να πέφτει 
και το πρώτο Γεναριάτικο χιόνι. Μέσα 
στο χωριό χιονόνερο και περισσότερο 
πυκνό στο βουνό. Την Τρίτη το πρωί 
είδαμε χιονισμένες τα κορφές των 
βουνών. Στην «Πατερίτσα» το χιόνι 
είχε «κατεβεί» μέχρι τη «Δρακοσπη-
λιά». Όμως όλα αυτά είναι ελάχιστα 
σχετικά με τα «Γεναριάτικα χιόνια» 
του παρελθόντος. Σήμερα αποτελούν 
αξιοθέατο και αμέσως ανησυχούμε με 
την πρώτη αναγγελία χειμωνιάτικης 
κακοκαιρίας, ενώ αυτά προ τριακο-
νταετίας ήταν συνηθισμένα. Πάντως 
τα εκχιονιστικά του Δήμου κινητοποιή-

θηκαν σε δρόμους που «έπιασαν» χιό-
νι όπως ο «Καμπέας» και ο δρόμος του 
Βαλτεσινίκου. Στο χιονοδρομικό έπεσε 
περισσότερο χιόνι, 10-15 εκατοστά, 
όπως λέγει και η σχετική ανάρτηση 
στην ιστοσελίδα του. Για το λόγο αυ-
τό από 12-1 αρχίζει η λειτουργία του 
σαλέ και θα εκτιμηθεί αν θα δοθεί σε 
λειτουργία και κάποια πίστα για πρώτη 
φορά φέτος. Σήμερα διαβάσαμε στις 
τοπικές ιστοσελίδες την ανακοίνωση 
του Βυτινιώτη γιατρού κ. Παναγιώτη 
Μέγα, καθηγητή της ορθοπεδικής του 
Πανεπιστημίου Πατρών περί καθό-
δου του στις επερχόμενες δημοτικές 
εκλογές για τη διεκδίκηση του αξιώ-
ματος του δημάρχου Γορτυνίας. Του 
ευχόμαστε «καλή επιτυχία». Εξάλλου 
ο «δικός μας» Παναγιώτης είναι πολύ 
έμπειρος στα αυτοδιοικητικά, αφού για 
μια εικοσαετία τώρα εκλέγεται δημο-
τικός σύμβουλος πρώτα του Καποδι-
στριακού δήμου Βυτίνας και αργότερα 
του Καλλικρατικού δήμου Γορτυνίας, 
στον οποίο διετέλεσε και πρόεδρος του 
δημοτικού συμβουλίου.

3ο Σαββατοκύριακο του 
Γενάρη. «Μέσιασε» ο Γε-
νάρης και μαζί με αυτόν 

ο χειμώνας και χιόνι δεν είδαμε ακό-
μα κάτι που συνέβαινε πολλές φορές 
στο παρελθόν. Δυστυχώς οι κλιματικές 
αλλαγές έχουν επιφέρει πολλές μετα-
βολές, στις οποίες πρέπει να εξοικει-
ωθούμε με οποιοδήποτε κόστος. Την 
εβδομάδα που πέρασε είχαμε μόνο 
κάποιες βροχοπτώσεις και αυτό μας 
θύμισε ότι είμαστε στην καρδιά του 
χειμώνα. Επισημοποιήθηκε η παραχώ-
ρηση του χώρου των κατασκηνώσεων 
από το Πανεπιστήμιο Πελοποννήσου 
στο Δήμο Γορτυνίας για αξιοποίηση. 
Ελπίζουμε ότι η κίνηση αυτή θα οδη-
γήσει στη βελτίωση του χώρου αυτού 
που μέχρι σήμερα λόγω εγκατάλειψης 
αποτελούσε ακαλαίσθητο θέαμα στην 
είσοδο της κωμόπολης. Δυστυχώς ζή-
σαμε και αυτό το φαινόμενο δηλ. να 
προσφέρεται στη Βυτίνα ένας χώρος, ο 
οποίος στο παρελθόν αποτελούσε ιδι-
οκτησία της και είχε προσφερθεί δω-
ρεάν για τη δημιουργία παιδικών κα-
τασκηνώσεων. Ο χώρος αυτός πρέπει 
να βρει την παλιά του αίγλη, τότε που 
αποτελούσε τον κύριο χώρο άθλησης 
της νεολαίας της Βυτίνας και σε αυ-
τόν πραγματοποιούντο πλείστες όσες 
αθλητικές και πολιτιστικές εκδηλώσεις.

Τέταρτο Σαββατοκύρια-
κο Ιανουαρίου. Χειμω-
νιάτικη εβδομάδα με 

έντονη βροχόπτωση ιδιαίτερα την Πα-
ρασκευή. Στο χιονοδρομικό σημειώθη-
κε μικρής έκτασης χιονόπτωση αλλά 
οι δυνατοί άνεμοι δεν επέτρεψαν με-
γάλη συσσώρευση χιονιού (φωτό). 

Λειτούργησε το σαλέ και επετράπη η 
χρήση ελκήθρων. Ο αντιδήμαρχος κ. 
Δημάκος με μηχάνημα του δήμου κα-
θάρισε τον δρόμο από την πλευρά της 
Βυτίνας, αλλά παρόλα αυτά οι ιδιό-
μορφες συνθήκες επέβαλαν τη χρήση 
αλυσίδων. Δυστυχώς ο καιρός μέχρι 
σήμερα δεν επέτρεψε την κανονική 
λειτουργία του χιονοδρομικού! Στα 
Λαγκάδια σημειώθηκε το μεγαλύτερο 
ύψος βροχής (45 εκατοστά) και στη 
Δημητσάνα έντονη χαλαζόπτωση. Στη 
γειτονική Μεγαλόπολη σημειώθηκαν 
ζημιές από τη βροχόπτωση στην εκ-
κλησία της Αγίας Θεοδώρας στη Βά-
στα. Μικρή η επισκεψιμότητα το διή-

μερο αυτό, η οποία περιορίστηκε 
περισσότερο την Κυριακή. Την Κυρια-
κή επίσης πραγματοποιήθηκε στην 
Αθήνα η κοπή της πίτας της Παγγορ-
τυνιακής ένωσης, της οποίας πρόε-
δρος του δ.σ είναι ο Βυτιναίος Πανα-
γιώτης Πλέσσιας, στα γραφεία της 
στην οδό Πειραιώς. Λεπτομέρειες θα 
διαβάσετε σε άλλη στήλη. Άρχισαν οι 
ετοιμασίες για τον εορτασμό του πολι-
ούχου Αγίου Τρύφωνα, στις οποίες θα 
παραστεί ο νέος επιχώριος μητροπολί-
της κ.κ. Νικηφόρος. Ο εορτασμός 
αναμένεται να είναι λαμπρός όπως και 
στο παρελθόν προ κορωνοϊού. 

Τελευταίο Σαββατοκύ-
ριακο του Γενάρη. Τε-
λείωσε και ο δεύτερος 

μήνας του χειμώνα και μόλις αυτή την 
εβδομάδα «εδέησε» να δούμε χιόνι όχι 
βέβαια μέσα στη Βυτίνα αλλά στο βου-
νό. Το χιόνι που έπεσε στο Μαίναλο 
βοήθησε, ώστε να λειτουργήσει κανο-
νικά το χιονοδρομικό με όλες τις πίστες 
του, όπως ανακοίνωσε το ίδιο στη ιστο-
σελίδα του. Δεν γνωρίζουμε για πόσο 
καιρό, αφού δεν προβλέπεται να κρα-
τήσουν οι χιονοπτώσεις για μεγάλο δι-
άστημα. Ο δρόμος από τη Βυτίνα είναι 
κλειστός, όπως αναφέρεται επίσης στην 
ανακοίνωση του κέντρου. Όμως οι πί-
στες και το σαλέ λειτουργούν πλήρως 
για πρώτη φορά. Ιδιαίτερα την Κυριακή 
σημειώθηκε μεγάλη προσέλευση και οι 
επισκέπτες χάρηκαν το χιόνι που είχε 
ξεπεράσει τα 30 εκατοστά στις πίστες. 
Η κίνηση του διημέρου ικανοποιητική 
με διερχόμενους και διαμένοντες. Την 
Κυριακή το απόγευμα έφτασε η απο-
στολή του Παναθηναϊκού και κατέλυ-
σε στο ξενοδοχείο Art Menalon για το 
παιχνίδι με τον Αστέρα Τρίπολης τη 
Δευτέρα. Έτσι μετά την ΑΕΚ και τον 
Ολυμπιακό και ο Παναθηναϊκός προ-
τιμά τον τόπο μας για διανυκτέρευση, 
όταν παίζει στην Τρίπολη! Η Βυτίνα 
εκτός από την κανονική ροή χειμερι-
νών επισκεπτών, τα ποικίλης μορφής 
συνέδρια και τις αθλητικές αποστολές 
προσελκύει και διάφορες εκδηλώσεις 
με αυτοκίνητα και άλλα είδη μηχανοκί-
νητου τουρισμού. Έτσι την περασμένη 
εβδομάδα 50 αυτοκίνητα NAVARA δια-
νυκτέρευσαν στη Βυτίνα με αγώνες και 
ειδικές διαδρομές στο βουνό! (φωτό). 
Οι ετοιμασίες για την εορτή του Αγίου 
Τρύφωνα είναι εντατικές και θα τιμηθεί 
ο πολιούχος με τις ανάλογες εκκλησι-
αστικές και κοινωνικές εκδηλώσεις στα 
μέσα της εβδομάδας. Τη Δευτέρα τι-
μήθηκαν οι τρεις Ιεράρχες με ομιλίες 
στα σχολεία και με λειτουργία στο Άγιο 
Τρύφωνα. Αναρτήθηκε στη «Διαύγεια» 
το τεχνικό πρόγραμμα του Δήμου, στο 
οποίο εκτός από τα συνήθη έργα συ-
ντήρησης δεν είδαμε κάποια αναφορά 
στα αναγκαία και απαραίτητα που χρει-
άζεται ο τόπος μας.

1η Φεβρουαρίου: Του 
Αγίου Τρύφωνα, πολι-
ούχου του τόπου μας. 

Κατανυκτικές ο θρησκευτικές τελετές 
τόσο του εσπερινού όσο και της θείας 
λειτουργίας χοροστατούντος του νέου 
μητροπολίτη Γόρτυνος κ.κ. Νικηφό-
ρου. Λεπτομέρειες θα διαβάσατε στην 
πρώτη σελίδα. Μπήκε ο τελευταίος μή-
νας του χειμώνα και μόλις εχθές είδα-
με τη Βυτίνα χιονισμένη με νυχτερινή 
θερμοκρασία -7ο C. Όχι βέβαια καμία 
μεγάλη ποσότητα χιόνι αλλά μια μικρή 
πασπάλα, που όμως και αυτή είναι αξι-
οπερίεργη με αυτή την αλλαγή των 
καιρικών συνθηκών χωρίς χιόνια και 
λίγες βροχές. Το χιονοδρομικό λει-
τουργεί πλήρως και δέχεται πολλούς 

Η χιονισμένη «Πατερίτσα» το πρωί 11-1-23

συνέχεια σελ 3
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Είναι ο μοναδικός πόρος έκδοσης. Τη συνδρομή σου μπορείς να τη στέλνεις 

ταχυδρομικά στη διεύθυνση του συλλόγου Τ.Θ. 3456, Τ.Κ. 10210 ή 
στην ALPHA BANK ονομαστικά στον λογαριασμό 
IBAN: GR 3901 4017 9017 9002 1010 84697. 

Επίσης μπλοκ εισπράξεων έχουν τα μέλη του Δ.Σ. και ο ανταποκριτής μας 
στη Βυτίνα κ. Λιαρόπουλος Χρήστος. Σε ευχαριστούμε που μας θυμάσαι.

συνέχεια από σελ 2

επισκέπτες. Στο δημοτικό συμβούλιο 
της Παρασκευής μακρά συζήτηση έγινε 
μετά από αναφορά του αντιδημάρχου κ. 
Δημάκου για τα αδέσποτα σκυλιά, τα 
οποία κατακλύζουν τις κωμοπόλεις και 
τα χωριά της Γορτυνίας και είναι ιδιαίτε-
ρα ενοχλητικά στους επισκέπτες. Ο κ. 
δήμαρχος υποσχέθηκε ότι θα ληφθούν 
τα κατάλληλα μέτρα.         .. 

Το μεσημέρι της εορτής του Αγίου 
Τρύφωνα έγινε η προικοδότηση των 
οικονομικά ασθενών κορασίδων του 
κληροδοτήματος Πανταζοπούλου. Πα-
ρόλο που προκηρύχθηκε η προικοδό-
τηση τεσσάρων κοριτσιών, δεν συ-
μπληρώθηκε ο αριθμός με βάση τα 
οικονομικά κριτήρια, που έχει θέσει το 
κληροδότημα και προικοδοτήθηκε μό-
νο ένα κορίτσι. Θα πρέπει οι διαχειρι-
στές του κληροδοτήματος μελλοντικά 
να αναθεωρήσουν τα οικονομικά κρι-
τήρια και να ανεβάσουν το όριο του 
εισοδήματος, που καθορίζει την ιδιό-
τητα της «απορίας».

Πρώτο Σαββατοκύριακο 
του Φλεβάρη. Κυριακή 
«Τελώνου και Φαρισαί-

ου» και αρχή του «Τριωδίου». Αρχίζει 
η περίοδος των Απόκρεω με τις τέσ-
σερις Κυριακές γεμάτες έθιμα και πα-
ραδοσιακές εκδηλώσεις. Είμαστε στον 
απόηχο των λαμπρών θρησκευτικών 
εκδηλώσεων προς τιμή του πολιούχου 
μας, τις οποίες λάμπρυνε με την παρου-
σία του ο νέος επιχώριος μητροπολίτης 
κ.κ. Νικηφόρος και ο οποίος άφησε 
άριστες εντυπώσεις. Πολλοί οι επίση-
μοι, που προσήλθαν αλλά περισσότερο 
μας εντυπωσίασε και μας ευχαρίστησε 
η επίσημη παρουσία των σχολείων μας 
με επικεφαλής τους σημαιοφόρους τους 
σε μια εποχή που σχολιάζεται η δήθεν 
αδιαφορία των νέων στην παράδοση 
και τα θρησκευτικά δρώμενα. Η κακο-
καιρία «Barbara» μας επισκέφθηκε με 
ελαφρά χιονόπτωση από τα μέσα της 
εβδομάδας. Κατά διαστήματα έριχνε πυ-
κνό χιόνι, το «έστρωνε» για λίγο αλλά 
μετά από λίγο το έλιωνε. Επικράτησαν 
όμως χαμηλές θερμοκρασίες κάτω του 
μηδενός με χαμηλότερη αυτή τη νύχτα 
της Κυριακής με -8ο C. Κλειστά παρέ-
μειναν τα σχολεία τη Δευτέρα και την 
Τρίτη λόγω της χιονόπτωσης, του επι-
κρατούντος παγετού και των χαμηλών 
θερμοκρασιών. Η μικρή μας κοινωνία 
έχει συγκλονιστεί από την απώλεια 
των δύο αεροπόρων σε νεαρά ηλικία 
και μάλιστα του ενός εκ των δύο, του 
υποσμηναγού Μάριου Τουρούτσικα με 
καταγωγή από τη Γορτυνία. Ευχόμαστε 
συντετριμμένοι και συμμετέχοντας στο 
πένθος των οικείων τους «καλό παρά-
δεισο» και αναφωνούμε «ΑΘΑΝΑΤΟΙ». 
Την Κυριακή η Παγγορτυνιακή ένωση 
τέλεσε στην Αθήνα μνημόσυνο σε μνή-
μη του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη με τη 
συμπλήρωση εκατόν ογδόντα χρόνων 
από το θάνατό του. Λεπτομέρειες στη 
στήλη της ένωσης.

Δεύτερο Σαββατοκύρια-
κο του Φλεβάρη. Την 
εβδομάδα που πέρασε 

η κακοκαιρία «Barbara» έφτασε και 
εδώ, όπως γράφουμε και πιο πάνω, 
χωρίς μεγάλη χιονόπτωση αλλά με 
πολύ κρύο και ιδιαίτερα χαμηλές θερ-
μοκρασίες και μάλιστα τη νύχτα της 
Τετάρτης το θερμόμετρο έδειξε -9ο 
C, όπως ανακοίνωσε το Εθνικό αστε-
ροσκοπείο. Μέχρι την Πέμπτη διακό-
πηκε η λειτουργία των σχολείων για 
την αποφυγή των ατυχημάτων αλλά 
και λόγω του μεγάλου ψύχους. Στο 

χιονοδρομικό Μαινάλου το χιόνι ήταν 
αρκετό, επέτρεψε την κανονική λει-
τουργία του για πρώτη φορά φέτος 
και σημειώθηκε μεγάλη επισκεψιμό-
τητα. Και το Σάββατο και την Κυριακή 
οι λάτρεις του χιονιού έσπευσαν εκεί, 
για να το απολαύσουν! 

Την περασμένη Παρασκευή γιορτάσα-
με τον Άγιο Χαράλαμπο, έναν από 
τους τρεις Αγίους του τρισυπόστατου 
ναού του Αγίου Τρύφωνα και το Σάβ-
βατο τον Άγιο Βλάση στο ξωκλήσι 
στην είσοδο της κωμόπολης (φωτό) με 
τη φροντίδα της οικογενείας Λάγιου, η 
οποία επιμελήθηκε, όπως κάνει κάθε 
χρόνο, τις θρησκευτικές τελετές, την 
αρτοκλασία και πραγματοποίησε λαχει-
οφόρο αγορά με δώρα των κτηνοτρό-
φων και μελισσοκόμων της Βυτίνας. Η 
κανονική λειτουργία του χιονοδρομι-
κού οδήγησε πολλούς επισκέπτες το 
Σαββατοκύριακο εδώ, όπου σημειώθη-
κε αξιόλογη κίνηση. Ο δρόμος από τη 
Βυτίνα παρέμεινε ανοικτός μετά από 
προσπάθειες του αντιδημάρχου κ. Δη-
μάκου, αλλά χρειάζονταν αλυσίδες. 
Την Κυριακή πραγματοποιήθηκαν στην 
Αθήνα η κοπή της πίτας και οι αρχαι-
ρεσίες του συλλόγου των «Απανταχού 
Βυτιναίων». Λεπτομέρειες θα διαβάσε-
τε σε άλλη στήλη. Η Κυριακή του 
«Ασώτου», που εόρταζε η εκκλησία, 
έφερε στη μνήμη μας πολλές εκδηλώ-
σεις του παρελθόντος με παραδοσιακά 
έθιμα και γλέντια στις τοπικές ταβέρ-
νες από την τότε ακμάζουσα νεολαία.

Τρίτο Σαββατοκύριακο 
του Φλεβάρη. Το Σαβ-
βατοκύριακο των πρώτων 

απόκρεω, των «κρεατινών». Η περα-
σμένη εβδομάδα ήταν αρκετά ενδια-
φέρουσα. Την Τρίτη πραγματοποιή-
θηκε στο Πανταζοπούλειο πνευματικό 
κέντρο μετά από πρόσκληση του σε-
βασμιοτάτου μητροπολίτη Γόρτυνος 
και Μεγαλουπόλεως κ.κ. Νικηφόρου 
συγκέντρωση των εκκλησιαστικών 
συμβουλίων της μητρόπολης και δό-
θηκαν συμβουλές για την εύρυθμη 
λειτουργία τους. Την Πέμπτη γιορ-
τάστηκε η παραδοσιακή «Τσικνοπέ-
μπτη» με τσίκνισμα στα σπίτια και στα 
κεντρικά «φαγάδικα» της κωμόπολης 
και ολοκληρώθηκαν οι αποκριάτικες 
εκδηλώσεις της εβδομάδας την Κυ-
ριακή με τον χορό του πολιτιστικού 
συλλόγου στην αίθουσα του κληροδο-
τήματος Θαλασσινού, για τον οποίο θα 
διαβάσετε στη στήλη του συλλόγου. 
Παρόλο που αναμένεται η μεγάλη επι-
σκεψιμότητα του τριημέρου της «Κα-
θαρής Δευτέρας», και το διήμερο αυτό 
σημειώθηκε ικανοποιητική κίνηση και 
σε αυτό βοήθησε η πλήρης λειτουργία 
του χιονοδρομικού κέντρου με ύψος 
χιονιού 35 cm και ανοιχτό τον δρόμο 
από την πλευρά της Βυτίνας. Επίσης 
το Σαββατοκύριακο ήταν ηλιόλουστο, 
αν και τη νύχτα επικρατούν χαμηλές 
θερμοκρασίες. Συγκεκριμένα τη νύχτα 
του Σαββάτου το θερμόμετρο έδειξε 
-2ο C και την ημέρα έφτασε στους 
13ο C. Όλη την εβδομάδα αναβίωσαν 
κάποια έθιμα με την παρασκευή στα 
διάφορα σπίτια, όσα είναι ανοιχτά, των 
αποκριάτικων φαγητών και την «κρε-
ατοφαγία» της Τσικνοπέμπτης. Την 
εβδομάδα που έρχεται, η οποία είναι 
η κατεξοχήν αποκριάτικη θα αναβιώ-
σουν και άλλα με πρωτοστατούσα τη 
ζωντανή Βυτινιώτικη νεολαία και με 
επίκεντρο τις τοπικές καφετέριες.

Τέταρτο και τελευταίο 
Σαββατοκύριακο του 
Φλεβάρη και του χει-

μώνα. Το τριήμερο της «μεγάλης» 

Αποκριάς και της Καθαρής Δευτέρας. 
Το αδιαχώρητο και πάλι αυτό το τρι-
ήμερο. Οι δρόμοι, οι καφετέριες, τα 
εστιατόρια, τα καταλύματα γεμάτα. 
Διπλασιάστηκε ο πληθυσμός της κω-
μόπολης από τους επισκέπτες αλλά και 
κάποιους απόδημους Βυτιναίους, που 
επέλεξαν να «αποκρέψουν» στον τόπο 
τους. Ορισμένα αποκριάτικα έθιμα με 
μεταμφιεσμένους αναβίωσαν και άλλα 
ξεχάστηκαν ή αντικαταστάθηκαν με 
νεώτερες συνήθειες. Ο ηλιόλουστος 
καιρός και οι διψήφιες θερμοκρασίες 
(την ημέρα το θερμόμετρο έδειξε 15ο 
C) βοήθησαν όχι μόνο την έξοδο αλλά 
και την εορταστική ατμόσφαιρα, όπως 
διαμορφώθηκε. Πολλοί εξέδραμαν και 
στα γύρω χωριά ή την ευρύτερη περι-
οχή της Γορτυνίας με αποτέλεσμα να 
πάρουν ζωή και τα ερημωμένα ή τα 
πληθυσμιακά συρρικνωμένα χωριά! 
Βέβαια δεν ξεχνά κανείς ότι ο φετινές 
απόκριες γιορτάζονται ελεύθερα μετά 
από δύο χρόνια περιορισμών. Πάντως 
η Βυτίνα φόρεσε το αποκριάτικο προ-
σωπείο της και προσέφερε στους πολ-
λούς επισκέπτες της ψυχαγωγία και 
υψηλού επιπέδου εξυπηρέτηση. Σε 
αυτό συνέβαλλαν και οι πολύ δραστή-
ριοι σύλλογοί της. 

Έτσι την Κυριακή των απόκρεω στις 
12 το μεσημέρι ο «όμιλος κυριών» ορ-
γάνωσε καρναβαλική εκδήλωση με 
πορεία μεταμφιεσμένων στους κεντρι-
κούς δρόμους, (φωτό) ενώ ο σύνδε-
σμος φιλοπροόδων οργάνωσε κούλου-
μα την Καθαρή Δευτέρα στην πλατεία 
με προσφορά νηστίσιμων και ποτών. 
Επιπλέον ο σύνδεσμος συνέβαλε στον 
αποκριάτικο στολισμό της πλατείας και 
των κεντρικών δρόμων, ενώ όλοι οι 
επαγγελματίες είχαν στολίσει τα μαγα-
ζιά τους με αποκριάτικο διάκοσμο! Και 
σε όλα αυτά σύμμαχος ένα ηλιόλου-
στος καιρός με διψήφιες θερμοκρασίες!

1η Μάρτη και αρχή της 
άνοιξης. Μπήκαμε στην 
«Καθαροβδομάδα» και στα 

μέσα αυτής αρχίζει η άνοιξη. Η πρώτη 
Μάρτη ξημέρωσε με το θλιβερό άγ-
γελμα του μεγάλου σιδηροδρομικού 
δυστυχήματος στα Τέμπη και τους 
πολλούς νεκρούς και μάλιστα νέους. 
Ενώσαμε και εμείς με τόσους άλλους 
Έλληνες τα συλλυπητήριά μας στις οι-
κογένειες των νεκρών. Δυστυχώς το 
ανθρώπινο λάθος και οι διαχρονικές 
ανεπάρκειες του συστήματος οδήγη-
σαν στο τραγικό γεγονός. Να ευχη-
θούμε να είναι το τελευταίο. Είμαστε 
στον απόηχο του τριημέρου της απο-
κριάς με τη σημειωθείσα μεγάλη επι-
σκεψιμότητα. Η Βυτίνα για μια ακόμα 
φορά δέχθηκε πολλούς επισκέπτες. 
Δυστυχώς όμως δεν υπήρξε κάποια 
οργανωμένη αποκριάτικη εκδήλωση 
όπως συνέβη σε άλλες κωμοπόλεις 
της Γορτυνίας, οι οποίες οργάνωσαν 
εντυπωσιακές αποκριάτικες εκδηλώ-
σεις. Παρόλες τις φιλότιμες προσπά-
θειες του «ομίλου κυριών» για την 
οργάνωση ομάδων μεταμφιεσμένων 
την Κυριακή και του συνδέσμου φιλο-
προόδων για την οργάνωση «κούλου-
μα» την Καθαρή Δευτέρα όλα κύλησαν 

υποτονικά, διότι δεν υπήρξε μαζικό 
ενδιαφέρον των τοπικών φορέων, 
ώστε να οργανωθεί κάτι αντάξιο της 
φήμης του τόπου μας και των πολλών 
επισκεπτών που δέχεται. Δυστυχώς 
όλη η προσπάθεια εξαντλείται στην 
επαγγελματική υποδοχή των επισκε-
πτών χωρίς να υπάρχει μια ομαδική 
κοινωνική προσφορά. Η άνοιξη που 
αρχίζει δεν μας έδωσε την εντύπωση 
ότι «βγαίνουμε» από το χειμώνα, που 
φέτος όμως δεν τον νιώσαμε σε μεγά-
λη ένταση. Ας ελπίσουμε ότι ο μήνας 
που μπαίνει δεν θα επαληθεύσει την 
ονομασία του ως «Παλουκοκαύτη». 
Πάντως σήμερα θυμηθήκαμε και το 
παλιό Βυτινιώτικο δίστιχο που ‘όριζε 
για την έναρξη του Μάρτη: « Μη σε 
γελάσει ο βάτραχος και το χελιδονάκι. 
Αν δεν ακούσεις τζίτζικα δεν ειν’ κα-
λοκαιράκι». Καλό μήνα!

 

Πρώτο Σαββατοκύριακο 
του Μάρτη. Βροχερός 
καιρός με ήπια ατμόσφαι-

ρα και ανοιξιάτικο περιβάλλον.΄Οσο 
περνούν οι ημέρες και πληροφορού-
μεθα λεπτομέρειες από τα Μ.Μ.Ε. τόσο 
συνειδητοποιούμε το μέγεθος της κα-
ταστροφής στα Τέμπη και συμπάσχου-
με με τους γονείς που έχασαν παιδιά 
στο πολύνεκρο αυτό δυστύχημα. Ο 
πόνος είναι μεγάλος και αβάσταχτος. 
Να ευχηθούμε να είναι το τελευταίο 
και ο Θεός να δώσει παρηγοριά στους 
γονείς των παιδιών, που τόσο άδικα 
έχασαν τη ζωή τους. Και οι μαθητές 
των σχολείων μας συμμετείχαν νοερά 
στο βαρύ πένθος με σεμνές εκδηλώ-
σεις. Η κίνηση του Σαββατοκύριακου 
πολύ μικρή, αφού αυτή εξαντλήθηκε 
το τριήμερο της Καθαρής Δευτέρας. 
Την Παρασκευή που πέρασε παρα-
κολουθήσαμε τους πρώτους χαιρετι-
σμούς στον Άγιο Τρύφωνα αλλά και 
κάποιοι μετέβησαν στο μοναστήρι της 
Κερνίτσας τηρώντας το έθιμο, που θέ-
λει τους Βυτιναίους να επισκέπτονται 
το μοναστήρι στους χαιρετισμούς. Την 
επομένη, «ψυχοσάββατο» των Αγίων 
Θεοδώρων, τιμήσαμε τους νεκρούς 
μας, όσοι τους θυμηθήκαμε, ανάβο-
ντας το καντήλι στο νεκροταφείο. 
Επίσης ευχηθήκαμε για την εορτή 
τους τους «Θεόδωρους» της Βυτίνας, 
ορισμένοι των οποίων είναι σημαντι-
κοί επαγγελματίες όπως ο Θεόδωρος 
ο Κουρεμένος, ο Θεόδωρος ο Κοσμάς, 
ο Θεόδωρος ο Πούλιας. Την Κυριακή, 
«Κυριακή της Ορθοδοξίας» τελέστηκε 
πανηγυρική θεία λειτουργία στον Άγιο 
Τρύφωνα (φωτό) και ακολούθησε πε-
ριφορά των εικόνων, ΄όπως επιβάλλει 
το τελεστικό, για να τιμηθεί η αναστύ-
λωση των εικόνων επί αυτοκράτειρας 
Θεοδώρας το 843 μ.Χ. Τη Δευτέρα το 
πρωί ξημερώσαμε με ασπρισμένη την 
«Πατερίτσα» και το χιόνι είχε φτάσει 
μέχρι τη «Δρακοσπηλιά». Το χιονο-
δρομικό «άσπρισε» για τα καλά, όπως 
ανακοίνωσε το ίδιο στην ιστοσελίδα 
του. Τα παράξενα του καιρού είναι ότι 
το χιόνι πέφτει τον Μάρτη ενώ τον Δε-
κέμβρη και το Γενάρη τα βουνά ήταν 
«μαύρα».

συνέχεια σελ 4
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συνέχεια από σελ 3

ΝΕΑ ΤΟΥ ΤΟΠΙΚΟΥ ΔΗΜΟΤΙΚΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ

ΝΕΑ ΤΟΥ ΣΥΛΛΟΓΟΥ
• Την Πέμπτη 26 Ιανουαρίου 
πραγματοποιήθηκε η πρώτη συνε-
δρίαση του δ.σ. του 2023 αλλά και η 
τελευταία της παρούσας θητείας του, 
αφού στις 12 Φεβρουαρίου πρόκειται 
να διεξαχθούν αρχαιρεσίες για την 
εκλογή του νέου Δ.Σ. Ο πρόεδρος κ. 
Αγγελίδης ευχαρίστησε τα μέλη του 
δ.σ. για την τριετή συνεργασία τους, 
αν και αυτή ήταν πλήρης εμποδίων 
λόγω της πανδημίας και της δυσκο-
λίας τακτικών συνεδριάσεων του. Ο 
πρόεδρος παρακάλεσε τα μέλη να 
επαναλάβουν την υποψηφιότητά 
τους για το νέο δ.σ., ενώ ανακοί-
νωσε ότι ο ίδιος δεν θα είναι υπο-
ψήφιος για λόγους προσωπικούς. 
Επίσης παρακάλεσε όλα τα μέλη να 
προσπαθήσουν να προσκαλέσουν 
όσο γίνεται περισσότερα νέα μέλη, 
τα οποία θα εμπλουτίσουν το ψηφο-
δέλτιο. Το δ.σ. ανέθεσε στον γραμ-
ματέα κ. Πλέσσια να συγκεντρώσει 
τις αιτήσεις των υποψηφιοτήτων 
και πέντε μέρες προ των εκλογών 
να καταρτήσει το ψηφοδέλτιο. Στη 
συνέχεια έγινε ευρεία συζήτηση για 
την προετοιμασία της εκδήλωσης της 
κοπής της πίτας και της διεξαγωγής 
των εκλογών. Ο πρόεδρος ανακοί-
νωσε ότι η Βυτιναία κ. Σταθοπούλου 
διέθεσε δωρεάν την αίθουσα του ξε-
νοδοχείου ΑΡΙΩΝ για την εκδήλωση 
και το δ.σ εξέφρασε τις ευχαριστίες 
του. Επίσης ορίστηκαν οι υπεύθυνοι 
από τα μέλη του δ.σ. για την ετοιμα-
σία της εκδήλωσης.
• Διεργασίες σημειώθηκαν με 
αφορμή τη διεξαγωγή των αρχαιρεσι-
ών, όπως γράφουμε και πιο πάνω. Ο 
πρόεδρος κ. Αγγελίδης και ο αντιπρό-
εδρος κ. Χαραλαμπόπουλος εξέφρα-
σαν την επιθυμία τους να μην εκθέ-
σουν υποψηφιότητα για το νέο δ.σ. 
Κατόπιν αυτού και με δεδομένη την 
υποψηφιότητα των υπολοίπων πέντε 
μελών του διοικητικού συμβουλίου 
καταβλήθηκε προσπάθεια να προ-
σελκυσθούν νέοι υποψήφιοι και ιδι-
αίτερα νεαρής ηλικίας, ώστε να εξα-
σφαλισθεί το μέλλον του συλλόγου. 
Πράγματι νέοι Βυτιναίοι δέχτηκαν να 
συμπεριληφθούν στο ψηφοδέλτιο και 
έτσι συμπληρώθηκε δεκαμελές ψη-
φοδέλτιο, που προβλέπεται από το 

καταστατικό το οποίο έχει ως εξής: 
1) Γόντικα Βασιλική 2) Θεοφιλόπου-
λος Γεώργιος 3) Καρδαρά Ευθυμία 4) 
Κάρκουλας Βασίλειος 5) Κοκκαλιάρη 
Ευσταθία 6) Λιαρόπουλος Δημήτριος 
7) Πανταζοπούλου Ειρήνη 8) Παπα-
κωνσταντίνου Σωτήριος 9) Πλέσσιας 
Παναγιώτης 10) Τραυλός Λάμπρος. 
Εξελεκτική επιτροπή : Λιαρόπουλος 
Χαράλαμπος, Παπαντωνίου Βασίλει-
ος, Σουλακιώτης Νικόλαος, Σταθακο-
πούλου Κατερίνα.
• Κατά τη διεξαγωγή των αρ-
χαιρεσιών την Κυριακή 12-2-2-23 
συγχρόνως με την τελετή κοπή της 
πίτας, όπως γράφουμε σε άλλη στή-
λη από το δεκαμελές ψηφοδέλτιο 
εξελέγησαν οι εξής επτά 1) Πλέσσιας 
Τρ. Παναγιώτης 2) Πανταζοπούλου 
Ειρήνη 3) Κάρκουλας Βασίλειος 4) 
Λιαρόπουλος Δημήτριος 5) Καρδαρά 
Ευθυμία 6) Κοκκαλιάρη Ευσταθία 7) 
Γόντικα Βασιλική. Για την εξελεκτική 
επιτροπή 1) Σουλακιώτης Νικόλαος 
2) Λιαρόπουλος Χαράλαμπος 3) Στα-
θακοπούλου Κατερίνα. Στη συνέχεια 
οι εκλεγέντες μετά από πρόσκληση 
του πλειοψηφήσαντος συμβούλου 
κ. Πλέσσια συνεδρίασαν την Παρα-
σκευή 17-2 και συγκροτήθηκαν σε 
σώμα ως εξής: Πρόεδρος: Πλέσσι-
ας Τρ. Παναγιώτης, Αντιπρόεδρος: 
Κάρκουλας Βασίλειος, Γραμματέας: 
Κοκκαλιάρη Ευσταθία, Ταμίας: Καρ-
δαρά Ευθυμία Μέλη: Γόντικα Βασιλι-
κή, Λιαρόπουλος Δημήτριος, Παντα-
ζοπούλου Ειρήνη.
• Την Τετάρτη 15-3 πραγμα-
τοποιήθηκε η πρώτη τακτική συνε-
δρίαση του δ.σ παρόντων όλων των 
μελών του. Ο πρόεδρος κ. Πλέσσι-
ας ενημέρωσε τα μέλη ότι ο προη-
γούμενος πρόεδρος κ. Αγγελίδης 
παρέδωσε κανονικά το αρχείο του 
συλλόγου με όλα τα πεπραγμένα 
της προηγούμενης τριετίας. Ο πρόε-
δρος εξήρε την τριετή παραμονή του 
κ. Αγγελίδη στην προεδρία και την 
άψογο εκτέλεση των καθηκόντων 
του, παρόλες τις δυσκολίες λόγω της 
πανδημίας. Στη συνέχεια ανακοίνω-
σε την απόφαση του Πανταζοπουλεί-
ου κληροδοτήματος να αναλάβει για 
ένα έτος το κόστος εκτύπωσης και 
αποστολής της εφημερίδας «ΒΥΤΙ-

ΝΑ» προκειμένου να αποφευχθεί ο 
κίνδυνος διακοπής της κυκλοφορίας 
της λόγω οικονομικών προβλημάτων 
του συλλόγου. Το δ.σ. εξέφρασε τις 
θερμές του ευχαριστίες προς τους 
διαχειριστές του κληροδοτήματος 
κ.κ. Χριστόπουλο και Πλέσσια και 
εξουσιοδότησε τον πρόεδρο να δια-
βιβάσει στους κ.κ. διαχειριστές την 
ευγνωμοσύνη του. Στη συνέχεια ο 
πρόεδρος ενημέρωσε ότι παρέστη 
στη συνεδρίαση των φορέων της 
Βυτίνας για την οργάνωση της λα-
μπαδηφορίας της 25ης Μαρτίου 
και ο σύλλογος θα συμβάλλει στην 
πραγματοποίηση της εκδήλωσης με 
όποια συμμετοχή του ζητηθεί. Η τα-
μίας του συλλόγου κ. Καρδαρά ενη-
μέρωσε ότι συνεχίζεται η εξαιρετι-
κά μειωμένη αποστολή συνδρομών 
προς τον σύλλογο κάτι που διατηρεί 
το έντονο οικονομικό πρόβλημα και 
συνέστησε όπως αναπτυχθεί πρωτο-
βουλία από όλα τα μέλη, ώστε να 
γίνει υπενθύμιση στους παραλήπτες 
της εφημερίδας για την αποστολή 
της συνδρομής τους. 
• Όπως έκανε γνωστό στον 
πρόεδρο του συλλόγου ο ευπα-
τρίδης Βυτιναίος κ. Επαμεινώνδας 
Πανταζόπουλος οικονομολόγος και 
κορυφαίο τραπεζικό στέλεχος στην 
Ελβετία διαβίβασε στον σύλλογο το 
ποσόν των 2.000 € ως ενίσχυση για 
τη συνέχιση της έκδοσης της εφη-
μερίδας «ΒΥΤΙΝΑ», την οποία θεω-
ρεί απαραίτητο και αναντικατάστατο 
σύνδεσμο μεταξύ των Βυτιναίων. Ο 
πρόεδρος του συλλόγου ευχαρίστη-
σε θερμά τον κ. Πανταζόπουλο και 
υποσχέθηκε ότι ο σύλλογος θα κα-
ταβάλλει κάθε προσπάθεια για την 
απρόσκοπτη συνέχιση της έκδοσης 
της εφημερίδας, παρόλα τα ανυ-
πέρβλητα οικονομικά εμπόδια. Ο κ. 
Επαμεινώνδας Πανταζόπουλος, για 
όσους το αγνοούν, κατάγεται από 
την ιστορική οικογένεια των Παντα-
ζόπουλων και είναι γιος του αειμνή-
στου Παναγιώτη Πανταζοπούλου, 
καθηγητή ωτορινολαρυγγολογίας 
του Πανεπιστημίου Αθηνών. Παρου-
σίαση του διακεκριμένου Βυτιναίου 
είχε κάνει η «ΒΥΤΙΝΑ» στο φύλλο 
190 του 2011.

• Το Πανεπιστήμιο Πελοποννή-
σου με απόφαση της συγκλήτου, την 
οποία δημοσιεύουμε στη συνέχεια, 
δέχθηκε να παραχωρήσει τον χώρο 
των παιδικών κατασκηνώσεων στον 
Δήμο Γορτυνίας για χρήση και αξιο-
ποίηση. Ο Δήμος στην τελευταία συ-
νεδρίαση του δημοτικού συμβουλίου 
του 2022 έκανε αποδεκτή την παρα-
χώρηση. Η απόφαση της συγκλήτου 
του Πανεπιστημίου Πελοποννήσου 
έχει ως εξής: « Απόφαση 5/31-8-

2022. Συνεδρίαση 92. Το πρυτανικό 
συμβούλιο του Πανεπιστημίου Πελο-
ποννήσου έχοντας υπόψη τις σχετι-
κές διατάξεις (μνημονεύονται 9 δι-
ατάξεις) α π ο φ α σ ί ζ ει ομόφωνα 
1) Να μεταβιβασθούν οι χώροι ιδι-
οκτησίας του Πανεπιστημίου Πελο-
ποννήσου στη Βυτίνα ( παλαιές κα-
τασκηνώσεις) στον δήμο Γορτυνίας 
για την κάλυψη των αναγκών του. Ο 
Δήμος να προβεί σε όλες τις ενέργει-
ες προκειμένου να ξεκινήσει η διαδι-

κασία μεταβίβασης. 2) Να υπογραφεί 
μνημόνιο συνεργασίας προκειμένου 
να μπορεί το Πανεπιστήμιο να κάνει 
χρήση του χώρου για πολιτιστικούς 
σκοπούς. Ο πρύτανης Αθανάσιος Κα-
τσής.»
• Την Πέμπτη 9 Μαρτίου στις 
18.00 ώρα συγκλήθηκε το τοπι-
κό συμβούλιο μετά από πρόσκληση 
του προέδρου κ. Κατσούλια με θέμα 
την ετοιμασία της εορτής της 25ης 

Δεύτερο Σαββατοκύρια-
κο του Μάρτη. Βροχερός 
καιρός με ήπιες κατά κά-

ποιο τρόπο θερμοκρασίες. Μέτρια κί-
νηση και περισσότερο την Κυριακή με 
περαστικούς και επισκέπτες της μιας 
μέρας για καφέ ή φαγητό. Πιθανόν 
την Εθνική γιορτή, αν και «πέφτει» 
Σάββατο, να έχουμε περισσότερους 
επισκέπτες. Η νέα μας γιατρός κ. Κα-
τιρτζόγλου αναπτύσσει εξαίρετη δρα-
στηριότητα στην εξυπηρέτηση των 
ασθενών της. Η παρουσία ιατρού είναι 
από τα πλέον απαραίτητα, που εξασφα-
λίζουν τη σιγουριά ιδιαίτερα των υπε-
ρηλίκων. Τα ταξιδιωτικά περιοδικά εξα-
κολουθούν να δημοσιεύουν επαινετικά 
σχόλια για τον τόπο μας. Η ιστοσελίδα 
travel.gr και η δημοσιογράφος Λία Κα-
πετάνου στις 9 Μαρτίου δημοσίευσε ένα 
εγκωμιαστικό άρθρο με τίτλο «48 Ώρες 
στη Βυτίνα-Οι καλύτερες διευθύνσεις 
για ένα αναζωογονητικό weekend» και 
υπότιτλο «Το χωριό, φωλιασμένο στις 
ελατοσκέπαστες πλαγιές του Μαινάλου, 
αποτελεί ιδανικό προορισμό για σύντο-
μη απόδραση». Στο άρθρο δίνονται 
λεπτομερείς πληροφορίες για διαμονή, 
φαγητό, ψυχαγωγία και φυσιολατρικές 
εξορμήσεις. Η προβολή και οι φυσικές 
καλλονές υπάρχουν, θα πρέπει όμως να 
υπάρξει και δράση από τους ντόπιους 
επαγγελματίες και ιδιαίτερα από τον 
σύλλογό τους, ο οποίος βρίσκεται σε 
πλήρη αδράνεια από διετίας και πλέον. 

Τρίτο Σαββατοκύρακο του 
Μάρτη. Ήρεμο διήμερο 
με μικρή κίνηση, αφού το 

επόμενο, διήμερο της εθνικής γιορτής, 
αναμένεται αυξημένη επισκεψιμότη-
τα, όπως δείχνουν ο προκρατήσεις στα 
καταλύματα. Ο πολιτιστικός σύλλογος 
κυκλοφόρησε αφίσα με την αναγγελλία 
της 7ης λαμπαδηδρομίας που οργα-
νώνει, για να τιμήσει την επέτειο της 
εθνικής παλιγγενεσίας με τη συμμετοχή 
και των άλλων τοπικών συλλόγων και 
φορέων όπως επίσης και της ΔΗΚΕΓ. 
Παράξενη η εβδομάδα που πέρασε από 
απόψεως καιρικών συνθηκών. Ενώ ξε-
κίνησε ηλιόλουστη, την Παρασκευή το 
πρωί ξημερώσαμε με κάτασπρο το βου-
νό και το ανοιξιάτικο χιόνι είχε φτάσει 
μέχρι μέσα τη Βυτίνα ασπρίζοντας τους 
δρόμους και τα κεραμίδια των σπιτιών. 
Βέβαια δεν «κράτησε» πολύ, αφού οι 
θερμοκρασίες δεν είναι χειμωνιάτικες 
αλλά ανοιξιάτικες. Στο χιονοδρομικό 
όμως έπεσε περισσότερο, όπως έκαναν 
γνωστό οι αναρτήσεις των υπευθύνων 
με αποτέλεσμα να λειτουργήσει το σα-
λέ και τα έλκηθρα. Και αυτό το Σαβ-
βατοκύριακο μια ακόμα ποδοσφαιρική 
ομάδα διανυκτέρευσε στη Βυτίνα για 
το παιχνίδι της με τον Αστέρα Τρίπολης 
και αυτή ήταν ο Παναιτωλικός, η οποία 
έμεινε στο Art Menalon. Στην αρχή της 
εβδομάδας «αποχαιρετήσαμε» τον αγα-
πητό σε όλους τους Βυτιναίους, παλιό 
ταχυδρόμο του χωριού, Πέτρο Γαλανό-
πουλο, ο οποίος για μια τριακονταετία 
εξυπηρέτησε τόσο τους Βυτιναίους όσο 
και τους κατοίκους των γύρω χωριών. 
Ας είναι καλοτάξιδος στο μακρινό του 
ταξίδι και η προπολεμική γενιά του τό-
που μας, η οποία έφτιαξε τη σύγχρονη 
μορφή του χωριού, μειώνεται δραματικά 
από τον πανδαμάτορα χρόνο. Μεγάλη 
συγκέντρωση οργάνωσε το Σάββατο το 
βράδυ ο υποψήφιος δήμαρχος Γορτυ-
νίας κ. Μέγας στο εστιατόριο «Κλημα-
ταριά» και σε αυτή προσήλθαν στελέχη 
του συνδυασμού από όλη τη Γορτυνία 
και αρκετοί Βυτιναίοι υποστηριχτές του 
υποψήφιου δημάρχου.

 Τέταρτο και τελευταίο 
Σαββατοκύριακο του 
Μάρτη. Το Σαββατοκύρια-

κο της εθνικής γιορτής. Ο εορτασμός 
άρχισε την Παρασκευή με σχολικές εκ-
δηλώσεις στα σχολεία όλων των βαθμί-
δων με ομιλίες, ποιήματα και ό,τι άλλο 
θύμισε το μεγάλο γεγονός της εθνικής 
παλιγγενεσίας και τους πρωταγωνιστές 
της. Δεν πρέπει να ξεχνάμε ότι η Βυτί-
να προσέφερε πολλά στην επανάστα-

ση του 21 από αρκετούς νεκρούς σε 
μάχες, υλικά εφόδια και χρήματα και 
τέλος πλήρωσε τη συμμετοχή της με 
την πυρπόληση και την ολοκληρωτι-
κή καταστροφή της από τον Ιμπραήμ. 
Λεπτομέρειες των εορταστικών εκδη-
λώσεων θα διαβάσετε σε άλλη στή-
λη. Το διήμερο αυτό βοηθούντος και 
του καλού καιρού σημειώθηκε μεγάλη 
επισκεψιμότητα και η πληρότητα των 
καταλυμάτων έφτασε σε υψηλό βαθ-
μό. Για μια ακόμα φορά οι επαγγελμα-

τίες μας απέδειξαν το υψηλό επίπεδο 
επαγγελματισμού και οι επισκέπτες 
του διημέρου ανεχώρησαν πλήρως 
ικανοποιημένοι. Το επόμενο κύμα των 
επισκεπτών αναμένεται το Πάσχα. Με 
αυτά ολοκληρώνουμε την παρουσία-
ση της εικόνας του τόπου μας κατά 
το πρώτο τρίμηνο του έτους. Ευχόμα-
στε σε όλους, εάν φτάσει έγκαιρα η 
εφημερίδα, καλή Ανάσταση και καλό 
Βυτινιώτικο Πάσχα με επίσκεψη στον 
όμορφο τόπο μας για όσους μπορούν.

συνέχεια σελ 5
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ΑΓΑΠΗΤΕ ΑΝΑΓΝΩΣΤΗ ΜΗΝ ΞΕΧΝΑΣ ΤΗ ΣΥΝΔΡΟΜΗ ΣΟΥ ΠΡΟΣ ΤΗΝ ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ.
Είναι ο μοναδικός πόρος έκδοσης. Τη συνδρομή σου μπορείς να τη στέλνεις 

ταχυδρομικά στη διεύθυνση του συλλόγου Τ.Θ. 3456, Τ.Κ. 10210 ή 
στην ALPHA BANK ονομαστικά στον λογαριασμό 
IBAN: GR 3901 4017 9017 9002 1010 84697. 

Επίσης μπλοκ εισπράξεων έχουν τα μέλη του Δ.Σ. και ο ανταποκριτής μας 
στη Βυτίνα κ. Λιαρόπουλος Χρήστος. Σε ευχαριστούμε που μας θυμάσαι.

ΝΕΑ ΤΟΥ ΤΟΠΙΚΟΥ ΔΗΜΟΤΙΚΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥσυνέχεια από σελ 4

Μαρτίου και ιδιαίτερα της λαμπαδη-
δρομίας, που αποτελεί μια από τις 
σημαντικές εκδηλώσεις της όλης 
εορτής. Στη συνεδρίαση παρέστη 
και ο δήμαρχος Γορτυνίας όπως επί-
σης και οι πρόεδροι όλων των συλ-
λόγων της Βυτίνας και συγκεκριμέ-
να του Πολιτιστικού κ. Μπολορίζος, 
του Φιλοπροόδων κ. Ρούσσου, του 
ομίλου Κυριών κ. Θαλασσινού, των 
εμποροεπαγγελματιών κ. Τσατσου-
λής, των γονέων και κηδεμόνων 
μαθητών κ. Παναγιωτόπουλος, των 
Απανταχού Βυτιναίων κ. Πλέσσιας. 

Την γενική ευθύνη όπως κάθε χρό-
νο ανέλαβε ο Πολιτιστικός σύλλο-
γος, ενώ όλοι οι άλλοι φορείς θα 
συμβάλλουν στην επιτυχία της όλης 
προσπάθειας. Ο παριστάμενος δή-
μαρχος ανέλαβε την υποχρέωση της 
οικονομικής ενίσχυσης της εκδήλω-
σης μέσω ΔΗΚΕΓ. Η λαμπαδηφορία 
αποτελεί σημαντικό μέρος του εορ-
τασμού της Εθνικής παλιγγενεσίας 
και πρέπει να έχει την υποστήριξη 
και τη συμμετοχή όλων.
• Ολοκληρώθηκαν οι εργασίες 
συντήρησης του κτιρίου του κοινο-

τικού ιατρείου και της διαμόρφωσης 
του εξωτερικού χώρου με δαπάνη 
των οικογενειών Σταθοπούλου και 
Παπαδάκη σε μνήμη της προ έτους 
θανούσης Ντορίτας Σταθοπούλου και 
με την επίβλεψη του προέδρου του 
τοπικού συμβουλίου κ. Κατσούλια. 
Εν τω μεταξύ εγκαταστάθηκε σε αυτό 
από το τέλος της περασμένης χρονιάς 
η νέα αγροτική ιατρός κ. Κατιρτζό-
γλου Αναστασία, η οποία είναι οικο-
γενειακή ιατρός ειδικότητας γενικής 
ιατρικής και θα παραμείνει στη θέση 
της ιατρού του ιατρείου της Βυτίνας 

για μία πενταετία. Η νέα ιατρός δια-
κρίνεται για την υψηλή επιστημονική 
κατάρτιση, την ευγένεια του χαρα-
κτήρα και την προθυμία εξυπηρέτη-
σης όλων όσων την επισκέπτονται 
στο ιατρείο ή την καλούν κατ’ οίκον. 
Η Βυτίνα απέκτησε για μια πενταετία 
μόνιμη ιατρό αποφεύγοντας την κατ’ 
έτος αλλαγή και για μεγάλο χρονικό 
διάστημα κενή της θέσης αυτής. Να 
ευχηθούμε ευδόκιμη θητεία στη νέα 
ιατρό, που κρίνεται εντελώς απαραί-
τητη για τον τόπο μας, ο οποίος έχει 
αρκετά υπερήλικα άτομα.

ΝΕΑ ΤΟΥ ΔΗΜΟΥ
• Ο Δήμαρχος Γορτυνίας μετά 
την πτώση το αεροπλάνου της πολεμι-
κής αεροπορίας και την ανεύρεση του 
νεκρού συγκυβερνήτη εξέφρασε τα 
συλλυπητήρια του προς την οικογένεια 
του υποσμηναγού Μάριου-Μιχαήλ Του-
ρούτσικα με καταγωγή από τη Γορτυνία 
με το εξής μήνυμα: «Για την Πατρίδα 
έγινες ΗΡΩΑΣ ενώ, όσοι σε αγάπησαν 
βιώνουν σκοτάδι ύστερα από την αναγ-
γελία του αδόκητου χαμού σου. Στα 29 
του ο ταλαντούχος Υποσμηναγός Μά-
ριος-Μιχαήλ Τουρούτσικας, έχασε τη 
ζωή του εν ώρα υπηρεσίας, ως συγκυ-
βερνήτης σε F-4. Αφήνει πίσω του δυ-
σαναπλήρωτο κενό και μια «εκκωφα-
ντική» σιωπή πάνω από τα χωριά του 
Λάδωνα, όπου του άρεσε να πραγμα-
τοποιεί πτήσεις. Η Γορτυνία πενθεί ένα 
άξιο και λαμπρό τέκνο της ο βίος του 
οποίου έμελλε δυστυχώς να διακοπεί 
πρόωρα και απότομα. Με βαθιά θλίψη 
εκφράζω τα θερμά μου συλλυπητήρια 
καθώς και την αμέριστη συμπαράστασή 
μου στην οικογένεια του νεαρού Υπο-
σμηναγού και ιδιαιτέρως στην μητέρα 
του Σταυρούλα Φατούρου, με καταγω-
γή από το Περδικονέρι Γορτυνίας. Αιω-
νία του η μνήμη».
• Ο Δήμαρχος Γορτυνίας Ευστά-
θιος Κούλης συμμετείχε την Πέμπτη, 
9 Μαρτίου 2023, στο Future of Cities 
Conference 2023 στη Βούλα. Στην 
11η Διάσκεψη για το Μέλλον των Πό-
λεων 2023 καταξιωμένοι Έλληνες και 

διεθνείς ομιλητές, εκπρόσωποι της 
τοπικής αυτοδιοίκησης και εξειδικευ-
μένοι επιστήμονες συζήτησαν γύρω 
από ήδη εφαρμοσμένα projects για 
έξυπνη και αειφόρο ανάπτυξη των 
πόλεων και επικεντρώθηκαν στις λύ-
σεις που προσφέρει η τεχνολογία για 
ασφαλή ζωή στους Δήμους. Η παν-
δημία της Covid-19 κατέδειξε το πό-
σο σημαντική είναι η αναπροσαρμογή 
της λειτουργίας των δημόσιων υπη-
ρεσιών προς όφελος των πολιτών. 
Χρηματοδοτήσεις που αγγίζουν το 
μισό δισ. ευρώ μέσω των προγραμ-
μάτων ΕΣΠΑ, Ταμείου Ανάκαμψης και 
«Αντώνης Τρίτσης» είναι διαθέσιμες, 
για να συμβάλουν στην ψηφιακή και 
πράσινη μετάβαση των Δήμων καθώς 
και για την τεχνολογική αναβάθμισή 
τους, προς όφελος των πολιτών και 
της προστασίας του περιβάλλοντος. 
• Ο Δήμος Γορτυνίας πέτυχε 
την έγκριση ενός νέου έργου, με προ-
ϋπολογισμό 1.522.918,40€, το οποίο 
θα συμβάλει στην αποφυγή τροχαίων 
ατυχημάτων και θα αναβαθμίσει υφι-
στάμενες υποδομές. Η χρηματοδότηση 
προέρχεται από το Ταμείο Ανάκαμψης 
και η σχετική πρόταση, που είχε υπο-
βληθεί από τον Δήμαρχο Γορτυνίας 
Ευστάθιο Κούλη, εγκρίθηκε στις 09 
Μαρτίου 2023 με κοινή Υπουργική 
Απόφαση των Αναπληρωτών Υπουρ-
γών Θεόδωρου Σκυλακάκη και Στέ-
λιου Πέτσα. Το εν λόγω έργο αφορά 

σε παρεμβάσεις και βελτιώσεις επί του 
υφιστάμενου οδικού δικτύου στο σύ-
νολο των τοπικών κοινοτήτων και των 
οικισμών του Δήμου Γορτυνίας, λαμβά-
νοντας υπόψη τις ιδιαιτερότητες κάθε 
περιοχής. Οι παρεμβάσεις θα γίνουν σε 
οδούς του Δήμου, που βρίσκονται σε 
κομβικά σημεία και ως εκ τούτου αφο-
ρούν και εξυπηρετούν σημαντικό όγκο 
πολιτών και επισκεπτών κατά την πραγ-
ματοποίηση των μετακινήσεών τους. 
• Την Παρασκευή 17 Μαρτίου 
2023 ο Δήμαρχος Γορτυνίας Ευστάθιος 
Κούλης, αποδεχόμενος την πρόσκλη-
ση του Δημάρχου Πύλου-Νέστορος 
κ. Παναγιώτη Καρβέλα, παρευρέθηκε 
και χαιρέτησε την εκδήλωση εγκαινίων 
του πρώτου Πάρκου Ελληνικής Επα-
νάστασης, με αφορμή τον εορτασμό 
της Επετείου της Μάχης Κάτω Μηνα-
γίων στη Μεσσηνία. Το πρώτο Πάρκο 
Ελληνικής Επανάστασης στη χώρα, 
δημιουργήθηκε με την συμμετοχή 21 
Δήμων της Πελοποννήσου και βρίσκε-
ται στον οικισμό Κάτω Αμπελοκήπων 
του Δήμου Πύλου Νέστορος. Οι 21 
ιστορικοί Δήμοι δενδροφύτευσαν, σε 
μια κίνηση συμβολική, που ένωσε ολό-
κληρη την Πελοπόννησο, 21 «Δέντρα 
Ελευθερίας». Ένα δέντρο από κάθε 
Δήμο, κομμάτι της φυσικής κληρονο-
μιάς του που συνδέεται άρρηκτα με 
τον Απελευθερωτικό Αγώνα του 1821. 
Ο Δήμος Γορτυνίας συμμετείχε στην 
δημιουργία του εμβληματικού πάρκου 

φυτεύοντας ένα έλατο παρμένο από τα 
κολοκοτρωνέικα λημέρια. 
• Tο τριήμερο 17-19 Μαρτίου, 
πραγματοποιήθηκε στο Αποστολο-
πούλειο Πνευματικό Κέντρο του Δή-
μου Τρίπολης το 53ο Πανελλήνιο Δη-
μοσιογραφικό Συνέδριο της Ένωσης 
Συντακτών Επαρχιακού Τύπου, με 
τη στήριξη του Δήμου Γορτυνίας. Το 
Συνέδριο μεταξύ άλλων χαιρέτησαν ο 
Δήμαρχος Γορτυνίας Ευστάθιος Κού-
λης και η πρόεδρος της Ένωσης Δη-
μοσιογράφων Ιδιοκτητών Περιοδικού 
Τύπου και εκδότρια της εφημερίδας 
«Γορτυνία» Πέννυ Καλύβα. Η Ένωση 
Συντακτών αποτιμώντας τα αποτελέ-
σματα του Συνεδρίου έγραψε ότι κατά 
τη διάρκειά του εκφράστηκε με επι-
τυχία η δυναμική της δημοσιογραφίας 
στην ελληνική περιφέρεια, ενώ προ-
βλήθηκαν και αναδείχτηκαν τα προ-
βλήματα και οι προοπτικές της. Την 
Κυριακή 19 Μαρτίου, ο Δήμος Γορτυ-
νίας παρέθεσε γεύμα στα Λαγκάδια για 
τους συμμετέχοντες δημοσιογράφους 
στο Συνέδριο οι οποίοι νωρίτερα είχαν 
επισκεφθεί το Υπαίθριο Μουσείο Υδρο-
κίνησης στη Δημητσάνα και ξεναγηθεί 
σε αυτό από την Τοπική Διαχειρίστρια 
κ. Ήρα Παπαδοπούλου. Τέλος, αξίζει 
να σημειωθεί ότι Πρόεδρος της Επι-
στημονικής Επιτροπής του Συνεδρίου 
ήταν ο Ομότιμος Καθηγητής Πανεπι-
στημίου Αιγαίου Δημήτρης Λαγός, από 
Όχθια Γορτυνίας.

ΔΙΑΚΡΙΣΕΙΣ ΒΥΤΙΝΑΙΩΝ ΠΡΟΗΧΘΗ ΣΕ 
ΑΝΤΙΣΤΡΑΤΗΓΟ 

Ο ΣΤΑΥΡΟΣ 
ΠΑΠΑΣΤΑΘΟΠΟΥΛΟΣ

Ένας διακεκριμένος Βυτιναίος, ο 
Σταύρος Παπασταθόπουλος, στις πρό-
σφατες κρίσεις ανωτάτων αξιωματικών 
προήχθη στο βαθμό του αντιστρατή-
γου και τοποθετήθηκε στη θέση του 
επιτελάρχη του Γενικού Επιτελείου 
Στρατού. Ο αντιστράτηγος Σταύρος 
Παπασταθόπουλος είναι γιος του επί-
σης αντιστρατήγου αείμνηστου Γεωρ-
γίου Παπασταθόπουλου και εγγονός 
του Σταύρου Παπασταθόπουλου, του 
οποίου η πατρική κατοικία ευρίσκεται 
δίπλα στην εκκλησία της Παναγίας της 
«πισωμαχαλίτισσας». Γεννήθηκε στη 
Λευκωσία Κύπρου, το 1966. Εισήχθη 
στη Στρατιωτική Σχολή Ευελπίδων το 
1984 από την οποία αποφοίτησε το 
1988, ως Ανθυπολοχαγός Πυροβολι-
κού.  Μέχρι και το βαθμό του Ταγμα-
τάρχη (1988 – 2006) υπηρέτησε σε δι-
άφορες Μονάδες Πυροβολικού, καθώς 
επίσης και ως Διμοιρίτης στη Στρατιω-
τική Σχολή Ευελπίδων και ως Εκπαι-
δευτής στη Σχολή Πυροβολικού. Επί-
σης υπηρέτησε σε διάφορες επιτελικές 
θέσεις και ως Υπασπιστής του Αρχηγού 
ΓΕΕΘΑ. Το 2019 ανέλαβε τη διοίκηση 
της 96 Ανωτέρας Διοίκησης Ταγμάτων 
Εθνοφυλακής «ΧΙΟΣ», ενώ το 2020 

προήχθη στο βαθμό του Υποστρατή-
γου τοποθετούμενος ως Διευθυντής 
του Δ’ Κλάδου του ΓΕΣ (Αμυντικός 
Σχεδιασμός-Οργάνωση). Ακολούθως, 
το 2021 ανέλαβε τη διοίκηση της ΧΙΙ 
Μ/Κ Μεραρχίας Πεζικού «ΕΒΡΟΥ» και 
στη συνέχεια, το 2022, του ανατέθηκε 
η διοίκηση της Στρατιωτικής Σχολής 
Ευελπίδων. Κατά τη διάρκεια της στα-
διοδρομίας του αποφοίτησε από όλα τα 
προβλεπόμενα στρατιωτικά σχολεία του 
Πυροβολικού, καθώς επίσης και από τη 
Σχολή Επιτελών του Στρατού Ξηράς, 
την Ανώτατη Σχολή Πολέμου, τη Δι-
ακλαδική Σχολή Επιτελών Άμυνας και 
τη Σχολή Εθνικής Άμυνας. Επίσης απο-
φοίτησε από το Βασικό Τμήμα της Σχο-
λής Χημικού Πολέμου του Στρατού των 
Η.Π.Α και από τη Σχολή Διοίκησης και 
Επιτελών του Στρατού των Η.Π.Α (διά 
αλληλογραφίας). Τέλος, είναι κάτοχος 
πτυχίων γλωσσομάθειας της Αγγλικής 
και της Γαλλικής γλώσσας. Ο σύλλογος 
των Απανταχού Βυτιναίων και φίλων 
της Βυτίνας, του οποίου είναι μέλος ο 
εκλεκτός συμπατριώτης μας και ανα-
γνώστης της εφημερίδας ΒΥΤΙΝΑ, του 
εύχεται καλή πορεία στη νέα του θέση 
και κατάληψη και της θέσης του αρχη-
γού ΓΕΣ. Η Βυτίνα γεραίρεται για τη δι-
άκριση και επαγγελματική εξέλιξη των 
τέκνων της και διαρκώς επιβεβαιώνεται 
ο χαρακτηρισμό της ως γενέτειρα δια-
κεκριμένων προσωπικοτήτων πανελλή-
νιας εμβέλειας.

Τοποθετήθηκε επιτελάρχης ΓΕΣ

ΕΚΘΕΣΗ ΣΤΗΝ ΑΘΗΝΑ ΤΟΥ ΣΤΟΓΙΑΝ ΝΤΟΝΕΦ 
Ο  σ π ο υ -
δαίος καλ-
λ ι τ έ χ νη ς , 
που διαμέ-
νει μόνιμα 
στη Βυτίνα 
και εμπνέε-
ται από την 
Α ρ κ α δ ι κ ή 
φύση πραγ-
ματοποίησε 
στην Αθήνα 
καλλιτεχνι-

κή έκθεση στη γκαλερί Evripides art 
gallery στην οδό Ηρακλείτου στο Κο-
λωνάκι. Η έκθεση λειτούργησε από 9 
Φεβρουαρίου μέχρι 4 Μαρτίου στον 
1ο όροφο της gallery καθημερινά από 
Τρίτη μέχρι Σάββατο και είχε το όνο-
μα «Στα μονοπάτια της Αρκαδίας». Η 
έκθεση ήταν πολύ πετυχημένη, είχε 
μεγάλη επισκεψιμότητα και τα εγκαί-
νια πραγματοποιήθηκαν την 9η Φε-
βρουαρίου στις 6 το απόγευμα. Για 
μια ακόμα φορά προβλήθηκε η φύση 
της Αρκαδίας χάρι στον κ. Ντόνεφ και 
στην Αθήνα, αφού μέχρι σήμερα έχει 
πραγματοποιήσει περισσότερες από 
21 εκθέσεις στην Ελλάδα και το εξω-
τερικό. Μια διαρκής έκθεση του λει-
τουργεί από πέρυσι σε αίθουσες της 
Τριανταφυλλιδείου σχολής με πρω-
τοβουλία του «ομίλου κυριών» και 

έχει τύχει μεγάλης επισκεψιμότητας. 
Ο κ. Στόγιαν Ντόνεφ μπορεί πλέον να 
λογίζεται Βυτιναίος, διότι και μόνιμη 
κατοικία έχει στη Βυτίνα και το μεγα-
λύτερο διάστημα δημιουργεί στο ατε-
λιέ του που στεγάζεται σε αυτή. Όπως 
είχε γράψει η «ΒΥΤΙΝΑ» σε παλαιότε-
ρο αφιέρωμά της με την ευκαιρία της 
έκθεσής του στην Τριανταφυλλίδειο 
σχολή γεννήθηκε στη Νόβα Ζαγόρα 
της Βουλγαρίας και τελείωσε το καλ-
λιτεχνικό Λύκειο στην πόλη Καζανλάκ 
(1968-1972). Σπούδασε στην Ακαδη-
μία Καλών Τεχνών Σόφιας και την πε-
ρίοδο 1985 έως 1991 διετέλεσε καθη-
γητής στην Ακαδημία Καλών Τεχνών 
της ίδιας πόλης. Από το 1991 έως και 
σήμερα ζει και εργάζεται στην Αθήνα 
και τη Βυτίνα, όπου πρωτοστάτησε 
στην ίδρυση του Αρκαδικού Μουσεί-
ου Τέχνης και Ιστορίας. Έχει παρου-
σιάσει περισσότερες από 21 ατομικές 
εκθέσεις και έχει συμμετάσχει σε πολ-
λές και σημαντικές ομαδικές εντός και 
εκτός Ελλάδος. Έργα του υπάρχουν 
σε ιδιωτικές και δημόσιες συλλογές 
στην Ελλάδα και στο εξωτερικό. Να 
ευχηθούμε στον κ. Ντόνεφ να οργα-
νώνει πάντα επιτυχημένες εκθέσεις, 
όπως η πρόσφατη στην Αθήνα, και να 
συνεχίζει να δημιουργεί έργα εμπνευ-
σμένα από τη μοναδική φύση της Βυ-
τίνας και της ευρύτερης Αρκαδίας.
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ΡΗΓΑΣ 
Ο  Ρ ή γ α ς 

Βελεστινλής (Φε-
ρα ίος )  υπήρξε 
πρόδρομος και 
πρωτεργάτης του 
Νεοελληνικού Δι-
αφωτισμού. Γεν-
νήθηκε το 1757 
στο Βελεστίνο της 
Μαγνησίας.  Το 
θεωρούμενο ως 
πραγματικό του 
επώνυμο Αντώνι-
ος Κυριαζής ή Κυ-
ρίτζης δεν επιβε-
βαιώνεται από τη 
σύγχρονη έρευνα. 
Ο ίδιος προτιμού-
σε να χρησιμοποιεί 
ως επώνυμο αυτό 
της γενέτειράς 
του, ενώ οι Έλλη-
νες διανοούμενοι 
που ζούσαν στην 
εξορία τον απο-
καλούσαν Φεραίο, 
επειδή στην αρ-
χαιότητα η πόλη 
του ονομαζόταν 
Φεραί. Ο νεαρός 
Ρήγας εγκατέλειψε 
το Βελεστίνο πολύ 
νωρίς, αφού πρώ-
τα πήρε τη βασική 
του μόρφωση στη 
Σχολή της Ζαγο-
ράς Πηλίου, στην 
οποία μελετού-
σε τους αρχαίους 
συγγραφείς. Σε 
ηλικία περίπου εί-
κοσι ετών πήγε 
στην Κωνσταντι-
νούπολη, το 1785, 
όπου συνέχισε τις 
σπουδές του κι 
εντάχθηκε στο 
περιβάλλον των 
Φαναριωτών, ενώ 
το 1788 εγκατα-
στάθηκε στη Βλα-
χία ως διοικητικός 
υπάλληλος. Στα 
χρόνια που ακο-
λούθησαν διακρί-
θηκε ως λόγιος και 
συγγραφέας. Το 
1790 και το 1796 
ταξίδεψε στη Βιέν-
νη, για να τυπώσει 
τα βιβλία του, με-

ταξύ αυτών 
το «Σχολείο 
των ντελι-
κάτων ερα-
στών», το 

«Φυσικής Απάνθι-
σμα», ο «Ηθικός 
Τρίποδας» και ο 
«Ανάχαρσις».

Ως  κορυ-
φαίο έργο του, 
πάντως, θεωρεί-
ται η «Νέα Πο-
λιτική Διοίκησις 
των κατοίκων της 
Ρούμελης, της Μι-
κράς Ασίας, των 
Μεσογείων Νήσων 
και της Βλαχο-
μπογδανίας» που 
περιείχε:
α) τον Θούριο, 
γνωστό επαναστα-
τικό άσμα
 β) την επαναστα-
τική προκήρυξη
 γ) τη διακήρυξη 
των δικαιωμάτων 
του ανθρώπου 
σύμφωνα με τα 
πρότυπα των Γάλ-
λων Διαφωτιστών
 δ) το Σύνταγμα 

Το πολιτικό 
όραμα του Ρήγα 
συνίστατο στη δη-
μιουργία μιας πο-
λυεθνικής βαλκα-
νικής επικράτειας, 
η οποία θα ήταν 
απαλλαγμένη από 
τις αγκυλώσεις 
της οθωμανικής 
πολιτικής και στην 
οποία οι Έλληνες 
θα είχαν κυρίαρ-
χη θέση. Για την 
πραγματοποίηση 
αυτού του στό-
χου προσπάθησε 
να εξεγείρει όλους 
τους υπόδουλους 
στους Οθωμανούς 
λαούς της Βαλκα-
νικής εναντίον του 
κοινού τυράννου. 
Επεδίωξε μάλιστα 
να συναντήσει τον 
Μεγάλο Ναπολέ-
οντα, που εκείνη 
την εποχή βρισκό-
ταν στην Ιταλία, 
για να ζητήσει τη 
βοήθειά του και 
να τον πείσει να 
στρέψει την προ-
σοχή του στις βαλ-
κανικές περιοχές 

της Οθωμανικής 
Αυτοκρατορίας. 
Προκειμένου να 
ανοίξει ένα δίαυ-
λο επικοινωνίας, 
έστειλε στον αυ-
τοκράτορα ένα 
συμβολικό δώρο: 
μια ταμπακιέρα 
φτιαγμένη από το 
ξύλο δάφνης που 
βρ ισκόταν στα 
ερείπια του ναού 
του Απόλλωνα, 
στα Τέμπη της 
Θεσσαλίας. Σύμ-
φωνα με μια αφή-
γηση, ο Ναπολέων 
συγκινήθηκε από 
το δώρο του και 
τον κάλεσε στη 
Βενετία. Εκείνος 
τότε πήγε στην 
Τεργέστη, αποφα-
σισμένος να πε-
ράσει στην Ιταλία 
και να τον συνα-
ντήσει. Έστειλε, 
όμως, πρώτα όλα 
τα νόμιμα και πα-
ράνομα τυπωμέ-
να συγγράμματά 
του στον έμπορο 
Αντώνιο Κορωνιό, 
που ήταν μέλος 
της πατριωτικής 
εταιρείας και ζού-
σε στην Τεργέ-
στη. Ο Κορωνιός 
όμως έλειπε και 
τα παρέλαβε ο 
συνέταιρός του 
Δημήτριος Οικο-
νόμου, ο οποίος 
τα παρέδωσε στις 
αυστριακές αρχές. 
Όταν έφτασε στην 
Τεργέστη ο Ρήγας 
και ενώ ετοιμαζό-
ταν να συναντήσει 
το Γάλλο πρόξενο, 
συνελήφθη από 
την αυστρ ιακή 
αστυνομία. Ήταν 
19 Δεκεμβρίου 
1797. Κρατήθηκε 
για δύο περίπου 
μήνες εκεί και το 
Φεβρουάριο της 
επόμενης χρονιάς 
τον έστειλαν στη 
Βιέννη, όπου φυ-
λακίστηκε μαζί με 
άλλους συντρό-
φους της πατριω-
τικής εταιρείας. 

 Στις αρχές 
Μαΐου του 1798, 

παρέδωσαν τον 
Ρήγα μαζί με κά-
ποιους από τους 
συντρόφους του, 
ως Τούρκους υπη-
κόους, στον Πασά 
του Βελιγραδίου, ο 
οποίος είχε εντο-
λή να τους μετα-
φέρει στην Πόλη. 
Πληροφορίες που 
έφτασαν στο Βε-
λιγράδι, ωστόσο, 
έλεγαν ότι θα γι-
νόταν επίθεση, 
για να απελευθε-
ρώσουν τον Ρήγα 
κι έτσι ο Πασάς 
του Βελιγραδί-
ου αποφάσισε να 
θανατώσει τους 
κρα τούμ ενου ς 
επιτόπου. Η εκτέ-
λεση έγινε στα 
υπόγεια του πύρ-
γου της Νεμπόι-
σας, όπου ο Ρήγας 
και οι σύντροφοί 
του κρατούνταν 
φυλακισμένοι, τη 
νύχτα της 12ης 
Ιουνίου 1798 και 
τα πτώματά τους 
πετάχτηκαν στο 
Δούναβη. Ο «Θού-
ριος» είναι, χωρίς 
αμφιβολία, το έρ-
γο που καταξίωσε 
το Ρήγα Βελεστιν-
λή. Πρόκειται για 
ένα πατριωτικό 
ύμνο που έγραψε 
το 1797 και τρα-
γουδούσε ο ίδιος 
σε συγκεντρώσεις, 
με σκοπό να ξεση-
κώσει τους Έλλη-
νες.

Ω ς  π ό τ ε 
παλληκάρια, θα 
ζούμε στα στενά

Μ ο ν ά χ ο ι 
σαν λιοντάρια, 
στις ράχες στα 
βουνά;
   Κάλλιο είναι μιας 
ώρας ελεύθερη ζωή
   Παρά σαράντα 
χρόνους, σκλαβιά και 
φυλακή
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πρόδρομος και 
πρωτεργάτης του 
Νεοελληνικού Δι-
αφωτισμού. Γεν-
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Ιεράρχης, φιλικός 
και εξέχουσα φυσι-
ογνωμία του Αγώνα 
με δράση κοινωνι-
κή και πνευματι-
κή. Γεννήθηκε στη 
Δημητσάνα, γιος 
του Ιωάννη Γκόζια, 

χρυσοχόου και της Κανέλας Κουκου-
ζή ή Κουκουζοπούλου, ενώ το κοσμικό 
του όνομα ήταν Γεώργιος. Οι γονείς 
του ήταν σχετικά φτωχοί και άσημοι. 
Φοίτησε αρχικά στην περίφημη Σχο-
λή της γενέτειράς του Δημητσάνας 
και μετά στο Άργος και τη Σχολή της 
Σμύρνης. Χειροτονήθηκε διάκονος 
λαμβάνοντας το όνομα Γερμανός από 
τον Μητροπολίτη Άργους και Ναυπλί-
ου Ιάκωβο. Στις αρχές του 1797 μετέ-
βη στη Σμύρνη και υπηρέτησε δίπλα 
στον μητροπολίτη Γρηγόριο, ο οποί-
ος ήταν συμπατριώτης και θείος του 
(ο μετέπειτα πατριάρχης Γρηγόριος 
Ε΄), τον οποίον και ακολούθησε στη 
Κωνσταντινούπολη και στη μετέπειτα 
εξορία του στο Άγιο Όρος, γενόμενος 
αρχιδιάκονος του Μητροπολίτη Κυζί-
κου Ιωακείμ. Την εποχή εκείνη ανέ-
λαβε να διευθετήσει τις διαφορές που 
υπήρχαν στις σταυροπηγιακές μονές 
της Πελοποννήσου όπου και έφερε 
επιτυχώς σε πέρας κερδίζοντας την 
εμπιστοσύνη του ανώτερου κλήρου 
σε βαθμό τέτοιο που επί μια επταετία 
διεκπεραίωνε όλες τις υποθέσεις των 
απόντων από την Κωνσταντινούπολη 
Αρχιερέων. Κατά την παραμονή του 
στην Κωνσταντινούπολη παρακολού-
θησε μαθήματα στην περίφημη Πατρι-
αρχική Σχολή Ξηροκρήνης. Το 1804, 
ο Γερμανός συμμετείχε σε μια ομάδα 
από καθηγητές και μαθητές της ίδιας 
Πατριαρχικής Σχολής, η οποία επιμε-
λήθηκε και εξέδωσε ελληνικό λεξικό, 
το οποίο αργότερα χαρακτηρίστηκε ως 
«Κιβωτός της Ελληνικής Γλώσσης».

Στις αρχές του 1806 επί πατρι-
αρχίας του Γρηγορίου, χειροτονήθηκε 
επίσκοπος και εκλέχθηκε μητροπολί-
της Παλαιών Πατρών όπου και έγινε 
η ενθρόνισή του τον Μάιο του ίδιου 
έτους με ιδιαίτερη εντολή να καθησυ-
χάσει τα πνεύματα των εκεί Χριστια-
νών Έτσι ο νέος ιεράρχης επέδειξε μία 
αξιοθαύμαστη λεπτή διπλωματία που 
δεν άργησε να καταξιωθεί και να κερ-

δίσει την εμπιστοσύνη των τότε «ρα-
γιάδων» αλλά και των Τούρκων του 
Μωριά. Από το 1818 διέμεινε μέχρι το 
τέλος της ζωής του στη Πελοπόννη-
σο. Τον Νοέμβριο του 1818 μυήθη-
κε στη Φιλική Εταιρεία. Περί τα τέλη 
του 1820 έφτασε στην Πελοπόννησο 
ο Αρχιμανδρίτης Γρηγόριος Δικαίος ή 
Παπαφλέσσας με οδηγίες και έγγρα-
φα και με τη διάθεση να ξεσηκώσει 
την επανάσταση το συντομότερο. Ο 
Γερμανός και οι πρόκριτοι θεώρησαν 
πρόωρο και επικίνδυνο το ξεκίνημα 
της επανάστασης στις αρχές του 1821. 
Στη μυστική συνέλευση της Βοστίτσας 
τάχθηκε υπέρ της αναβολής του Αγώ-
να και ήρθε σε σύγκρουση με τον Πα-
παφλέσσα. Στις 23 Μαρτίου στην πλα-
τεία του Αγίου Γεωργίου της Πάτρας 
ευλόγησε τη σημαία και τα όπλα των 
αγωνιστών και είχε ρόλο διαπραγμα-
τευτικό μεταξύ Τούρκων και Ελλήνων 
κατά την παράδοση της Τριπολιτσάς.

Η σκηνή της κήρυξης της Επα-
νάστασης την 25 Μαρτίου περιγράφε-
ται με λεπτομέρειες από τον αγωνιστή 
Αλέξανδρο Δεσποτόπουλο σε επετει-
ακή ομιλία του στην Αγία Λαύρα. Κά-
ποιοι ιστορικοί, βασιζόμενοι σε προσω-
πικά αρχεία οικογενειών επαναστατών, 
υποστηρίζουν ότι σε συνάντηση στην 
Αγία Λαύρα στις 17 Μαρτίου, ο Γερμα-
νός τέλεσε δοξολογία και τελετή όπου 
όρκισε προεστούς και επισκόπους του 
Μοριά που βρίσκονταν εκεί για τον 
εορτασμό του αγίου Αλεξίου, πολιού-
χου των Καλαβρύτων.

Με εντολή της Α Εθνοσυνέλευ-
σης ανέλαβε, χωρίς επιτυχία, διπλω-
ματική αποστολή στην Ιταλία, για να 
εξασφαλίσει την οικονομική βοήθεια 
του Πάπα προς το αγωνιζόμενο έθνος. 
Tην περίοδο των εμφυλίων συγκρούσε-
ων προσπάθησε να συνδιαλλάξει τους 
αντιπάλους και είχε ενεργή συμμετοχή 
στις εργασίες της Γ Εθνοσυνέλευσης 
(1826) ως «πρόεδρος της επιτροπής 
της Συνελεύσεως». Η δράση του διακό-
πηκε από το θάνατό του, στις 30 Μαΐου 
1826, μετά από ολιγοήμερη ασθένεια. 
Τα Απομνημονεύματά του θεωρούνται 
μια από τις καλύτερες ιστορικές πηγές 
για την Ελληνική Επανάσταση. Προς 
τιμή του ανεγέρθηκε στη Πάτρα σπου-
δαίος ανδριάντας επί μαρμάρινου βά-
θρου στη θέση Ψηλά Αλώνια.

Ο ΠΑΛΑΙΩΝ ΠΑΤΡΩΝ ΓΕΡΜΑΝΟΣ

Ο Ύμνος 
εις την Ελευθε-
ρία γράφτηκε 
από τον Διονύ-
σιο Σολωμό σε 
ηλικία 25 χρο-
νών στη Ζάκυν-
θο, αρχικά στην 
Ιταλική γλώσσα 
και μετέπειτα τον 

Μάιο του 1823 στα ελληνικά σε μία 
περίοδο ιδιαίτερης έξαρσης της Ελ-
ληνικής Επανάστασης. «…Δε θέλω να 
περάσει κανενός από το μυαλό πως 
την ώρα που νικούν οι δικοί μας στο 
Μαραθώνα, εγώ κάθομαι και τραγου-
δώ για ένα βοσκόπουλο…» (Ο θάνα-
τος του βοσκού), έγραφε στον φίλο 
του Γεώργιο Δε Ρώσση την ίδια εποχή. 
Το ποίημα αυτό του Σολωμού αποτε-
λείται από 158 τετράστιχες στροφές. 
Το μέτρο είναι τροχαϊκό με εναλλαγές 
επτασύλλαβων και οκτασύλλαβων στί-
χων. Σύμφωνα με το περιεχόμενό του 
μπορεί να χωρισθεί στα εξής μέρη:
Α) Προοίμιο (στρ. 1-34). Ο ποιητής πα-
ρουσιάζει τη θεά ελευθερία, θυμίζει τα 
περασμένα μαρτύρια του Ελληνισμού, 
την εξέγερση των σκλάβων, τη χαρά του 
Ελληνισμού, την έχθρα των Ευρωπαίων 
ηγεμόνων απέναντι στην επανάσταση.
Β) Η περιγραφή της Μάχης της Τριπο-
λιτσάς (στρ. 35-74).
Γ) Η μάχη της Κορίνθου και η κατα-

στροφή του Δράμαλη στα Δερβενάκια 
(στρ. 75-87).
Δ) Η πρώτη πολιορκία του Μεσολογγίου 
στα 1822 και ο πνιγμός των Τούρκων 
στον ποταμό Αχελώο (στρ. 88-122).
Ε) Τα πολεμικά κατορθώματα στη θά-
λασσα, η πυρπόληση της τουρκικής 
ναυαρχίδας κοντά στην Τένεδο και ο 
απαγχονισμός του Γρηγορίου Ε'. (στρ. 
123-138).
Στ) Επίλογος (στρ. 139-158). Ο ποι-
ητής συμβουλεύει τους αγωνιστές να 
απαλλαγούν από τη διχόνοια και προ-
τρέπει τους δυνατούς της Ευρώπης να 
αφήσουν την Ελλάδα να ελευθερωθεί 
(Γιάννης Ν. Παππάς: «Για να γνωρί-
σουμε το Σολωμό», εκδ. Μεταίχμιο).

Η φήμη του ποιήματος ξεπέρα-
σε γρήγορα τα στενά όρια της Ζακύν-
θου. Το 1824 μεταφράστηκε μέρος 
του στα αγγλικά και ολόκληρο στα 
γαλλικά. Στον επαναστατημένο ελ-
ληνικό χώρο δημοσιεύτηκε τον ίδιο 
χρόνο στο Μεσολόγγι, στην εφημερί-
δα «Ελληνικά Χρονικά» του Ιάκωβου 
Μάγερ. Θα ακολουθήσουν και άλλες 
δημοσιεύσεις τον επόμενο χρόνο, 
ενώ στις 21 Οκτωβρίου του 1825 θα 
δημοσιευθεί και η πρώτη κριτική του 
ποιήματος από τον Σπυρίδωνα Τρι-
κούπη στη Γενική Εφημερίδα της Ελ-
λάδος, που εκδιδόταν στο Ναύπλιο. 
Μεταξύ 1828 και 1830, ο «Ύμνος 
εις την Ελευθερίαν» μελοποιήθηκε 

από τον κερκυραίο μουσουργό Νικό-
λαο Μάντζαρο για τετράφωνη ανδρική 
χορωδία και ακουγόταν με ενθουσια-
σμό σε εθνικές εορτές στα Επτάνησα. 
Τον Δεκέμβριο του 1844 ο Μάντζαρος 
παρουσίασε μια νέα μελοποίηση του 
ποιήματος και την υπέβαλε στον βασι-
λιά Όθωνα, με την ελπίδα να γίνει το 
«εθνικό άσμα» της χώρας. Μέχρι τότε 
ο Εθνικός Ύμνος της Ελλάδας ήταν ο 
Βαυαρικός (η γνωστή μελωδία του Χάι-
ντν, που σήμερα είναι ο εθνικός ύμνος 
της Γερμανίας και της Αυστρίας). Το 
έργο έγινε δεκτό μόνο ως σύνθεση και 
βραβεύτηκε με τον Αργυρό Σταυρό του 
Τάγματος του Σωτήρος.

Το 1865, κατά τη διάρκεια επί-
σκεψής του στην Κέρκυρα, ο Βασιλιάς 
Γεώργιος Α' άκουσε την εκδοχή της 
σύνθεσης του Μάντζαρου για ορχή-
στρα πνευστών από την μπάντα της 
Φιλαρμονικής Εταιρείας Κερκύρας και 

του έκανε εντύπωση. Ακολούθησε το 
Βασιλικό Διάταγμα της 4ης Αυγούστου 
1865, που το χαρακτήρισε «επίσημον 
εθνικόν άσμα» και εντελλόταν η εκτέ-
λεσή του «κατά πάσας τας ναυτικάς 
παρατάξεις του Βασιλικού Ναυτικού». 
Επίσης, ενημερώθηκαν οι ξένοι πρέ-
σβεις, ώστε να ανακρούεται και από 
τα ξένα πλοία στις περιπτώσεις απόδο-
σης τιμών προς τον Βασιλιά της Ελλά-
δος ή την Ελληνική Σημαία. Από τότε 
ο Ύμνος εις την Ελευθερίαν του Διο-
νυσίου Σολωμού, μελοποιημένος από 
τον Νικόλαο Μάντζαρο, θεωρείται ως 
εθνικός ύμνος της Ελλάδας. Από τις 
18 Νοεμβρίου 1966 με την απόφαση 
6133 του υπουργικού συμβουλίου κα-
θιερώθηκε και ως εθνικός ύμνος της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. Η μουσική 
του Εθνικού Ύμνου είναι γραμμένη σε 
ρυθμό 3/4, στο ρυθμό του Τσάμικου 
του πιο λεβέντικου Ελληνικού χορού.

Η ΙΣΤΟΡΙΑ ΤΟΥ ΕΘΝΙΚΟΥ ΥΜΝΟΥ ΤΗΣ ΕΛΛΑΔΑΣ

ΒΕΛΕΣΤΙΝΛΗΣ (ΦΕΡΑΙΟΣ)
Ο πρόδρομος της Ελληνικής 
ανεξαρτησίας και πρωτεργάτης 
του Ελληνικού διαφωτισμού

Ο Ρήγας Βελεστινλής (Φεραίος) 
υπήρξε πρόδρομος και πρωτεργάτης του 
Νεοελληνικού Διαφωτισμού. Γεννήθηκε 
το 1757 στο Βελεστίνο της Μαγνησί-
ας. Το θεωρούμενο ως πραγματικό του 
επώνυμο Αντώνιος Κυριαζής ή Κυρίτζης 
δεν επιβεβαιώνεται από τη σύγχρονη 
έρευνα. Ο ίδιος προτιμούσε να χρησιμο-
ποιεί ως επώνυμο αυτό της γενέτειράς 
του, ενώ οι Έλληνες διανοούμενοι που 
ζούσαν στην εξορία τον αποκαλούσαν 
Φεραίο, επειδή στην αρχαιότητα η πόλη 
του ονομαζόταν Φεραί. Ο νεαρός Ρήγας 
εγκατέλειψε το Βελεστίνο πολύ νωρίς, 
αφού πρώτα πήρε τη βασική του μόρ-
φωση στη Σχολή της Ζαγοράς Πηλίου, 
στην οποία μελετούσε τους αρχαίους 
συγγραφείς. Σε ηλικία περίπου είκοσι 
ετών πήγε στην Κωνσταντινούπολη, το 
1785, όπου συνέχισε τις σπουδές του κι 
εντάχθηκε στο περιβάλλον των Φαναρι-
ωτών, ενώ το 1788 εγκαταστάθηκε στη 
Βλαχία ως διοικητικός υπάλληλος. Στα 
χρόνια που ακολούθησαν διακρίθηκε ως 
λόγιος και συγγραφέας. Το 1790 και το 
1796 ταξίδεψε στη Βιέννη, για να τυ-
πώσει τα βιβλία του, μεταξύ αυτών το 
«Σχολείο των ντελικάτων εραστών», το 
«Φυσικής Απάνθισμα», ο «Ηθικός Τρίπο-
δας» και ο «Ανάχαρσις».

Ως κορυφαίο έργο του, πάντως, 
θεωρείται η «Νέα Πολιτική Διοίκησις των 
κατοίκων της Ρούμελης, της Μικράς Ασί-
ας, των Μεσογείων Νήσων και της Βλα-
χομπογδανίας» που περιείχε:
 α) τον Θούριο, γνωστό επαναστατικό 
άσμα
 β) την επαναστατική προκήρυξη
 γ) τη διακήρυξη των δικαιωμάτων του 
ανθρώπου σύμφωνα με τα πρότυπα των 
Γάλλων Διαφωτιστών
 δ) το Σύνταγμα 

Το πολιτικό όραμα του Ρήγα συνί-
στατο στη δημιουργία μιας πολυεθνικής 
βαλκανικής επικράτειας, η οποία θα ήταν 
απαλλαγμένη από τις αγκυλώσεις της 
οθωμανικής πολιτικής και στην οποία 
οι Έλληνες θα είχαν κυρίαρχη θέση. Για 
την πραγματοποίηση αυτού του στόχου 
προσπάθησε να εξεγείρει όλους τους 
υπόδουλους στους Οθωμανούς λαούς 
της Βαλκανικής εναντίον του κοινού 
τυράννου. Επεδίωξε μάλιστα να συνα-
ντήσει τον Μεγάλο Ναπολέοντα, που 
εκείνη την εποχή βρισκόταν στην Ιτα-
λία, για να ζητήσει τη βοήθειά του και 
να τον πείσει να στρέψει την προσοχή 
του στις βαλκανικές περιοχές της Οθω-
μανικής Αυτοκρατορίας. Προκειμένου να 
ανοίξει ένα δίαυλο επικοινωνίας, έστειλε 
στον αυτοκράτορα ένα συμβολικό δώ-
ρο: μια ταμπακιέρα φτιαγμένη από το 
ξύλο δάφνης που βρισκόταν στα ερείπια 

του ναού του Απόλλωνα, στα Τέμπη της 
Θεσσαλίας. Σύμφωνα με μια αφήγηση, 
ο Ναπολέων συγκινήθηκε από το δώρο 
του και τον κάλεσε στη Βενετία. Εκείνος 
τότε πήγε στην Τεργέστη, αποφασισμέ-
νος να περάσει στην Ιταλία και να τον 
συναντήσει. Έστειλε, όμως, πρώτα όλα 
τα νόμιμα και παράνομα τυπωμένα συγ-
γράμματά του στον έμπορο Αντώνιο Κο-
ρωνιό, που ήταν μέλος της πατριωτικής 
εταιρείας και ζούσε στην Τεργέστη. Ο 
Κορωνιός όμως έλειπε και τα παρέλαβε 
ο συνέταιρός του Δημήτριος Οικονόμου, 
ο οποίος τα παρέδωσε στις αυστριακές 
αρχές. Όταν έφτασε στην Τεργέστη ο 
Ρήγας και ενώ ετοιμαζόταν να συναντή-
σει το Γάλλο πρόξενο, συνελήφθη από 
την αυστριακή αστυνομία. Ήταν 19 Δε-
κεμβρίου 1797. Κρατήθηκε για δύο πε-
ρίπου μήνες εκεί και το Φεβρουάριο της 
επόμενης χρονιάς τον έστειλαν στη Βι-
έννη, όπου φυλακίστηκε μαζί με άλλους 
συντρόφους της πατριωτικής εταιρείας. 

Στις αρχές Μαΐου του 1798, πα-
ρέδωσαν τον Ρήγα μαζί με κάποιους από 
τους συντρόφους του, ως Τούρκους 
υπηκόους, στον Πασά του Βελιγραδίου, 
ο οποίος είχε εντολή να τους μεταφέρει 
στην Πόλη. Πληροφορίες που έφτασαν 
στο Βελιγράδι, ωστόσο, έλεγαν ότι θα 
γινόταν επίθεση, για να απελευθερώ-
σουν τον Ρήγα κι έτσι ο Πασάς του Βελι-
γραδίου αποφάσισε να θανατώσει τους 
κρατούμενους επιτόπου. Η εκτέλεση έγι-
νε στα υπόγεια του πύργου της Νεμπόι-
σας, όπου ο Ρήγας και οι σύντροφοί του 
κρατούνταν φυλακισμένοι, τη νύχτα της 
12ης Ιουνίου 1798 και τα πτώματά τους 
πετάχτηκαν στο Δούναβη. Ο «Θούριος» 
είναι, χωρίς αμφιβολία, το έργο που κα-
ταξίωσε το Ρήγα Βελεστινλή. Πρόκειται 
για ένα πατριωτικό ύμνο που έγραψε το 
1797 και τραγουδούσε ο ίδιος σε συγκε-
ντρώσεις, με σκοπό να ξεσηκώσει τους 
Έλληνες.

Ως πότε παλληκάρια, 
θα ζούμε στα στενά

Μονάχοι σαν λιοντάρια, 
στις ράχες στα βουνά;
Κάλλιο είναι μιας ώρας 

ελεύθερη ζωή
Παρά σαράντα χρόνους, 

σκλαβιά και φυλακή
Έμμετρο κείμενο με πολλά αφη-

γηματικά στοιχεία, ο Θούριος φιλο-
δοξούσε να διαδώσει την έννοια του 
Δικαίου του Ανθρώπου. Ο Βελεστινλής 
επέλεξε σκόπιμα τον τίτλο «Θούριος», 
που στα αρχαία ελληνικά είναι ο ορμη-
τικός, ο μαινόμενος, ο πολεμικός, για 
να προσδιορίσει την ψυχική διάθεση 
που επεδίωκε να καλλιεργήσει στους 
υπόδουλους Έλληνες.
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Ό σ ο 
λυρικός κι 
αν είναι ο 
λόγος μας, 
αδυνατεί να 
περιγράψει 
την κοχλά-
ζουσα φι-
λ ο π α τ ρ ί α 

και το μεγαλείο του αυτοθυσιαστικού 
ηρωισμού των πρωταγωνιστών του 
εθνικοαπελευθερωτικού μας αγώνα 
κατά το 1821. Κάθε φωνή είναι ψίθυ-
ρος απαλός, αδύναμος κι ανήμπορος 
να αγγίξει το κλέος του έπους εκείνου. 
Αμούστακα παλικάρια οι περισσότεροι, 
στάθηκαν εκεί στης ιστορίας το διάσε-
λο, εύτολμοι κι αντρειωμένοι κι έκα-
ναν την αποκοτιά, νίκησαν το δυνάστη 
τους, μας χάρισαν την ελευθερία. Ας 

αφήσουμε λοιπόν σήμερα τη φαντα-
σία μας να πετάξει 202 χρόνια πριν, 
ας μας χαϊδέψει το θρόισμα της λερής 
φουστανέλας τους, ας ηχήσει στ’ αυ-
τιά μας το σμίξιμο των σπαθιών κι ο 
κρότος των όπλων τους κι ας προσπα-
θήσουμε να ανακαλέσουμε στη μνήμη 
μας τις σκιές όλων εκείνων που έπε-
σαν εκεί στο μετερίζι του χρέους «…
τοις κείνων ρήμασι πειθόμενοι ». Ας 
γονατίσουμε ευγνώμονες μπροστά 
στους χορταριασμένους τους τάφους, 
ας τους ανακαλέσουμε από την αιωνι-
ότητα κι ας αντλήσουμε από τη θυσία 
και το παράδειγμά τους αιώνια διδάγ-
ματα. Οι άγιες ψυχές τους σήμερα, οι 
ολύμπιες μορφές τους περιφέρονται 
ανάμεσά μας. Τα μπαρουτοκαπνισμέ-
να μέτωπά τους, τα λαβωμένα στήθια 
τους, μας καλούν στο δρόμο του χρέ-

ους. 
Στην έντονα πεζή και εκτετα-

μένα αποξηραμένη εποχή μας, αποτε-
λούν φωτεινά παραδείγματα για αφύ-
πνιση, συνέπεια, φιλοπατρία αλλά και 
επιστροφή στις ρίζες και τις παραδό-
σεις μας. Χωρίς τετριμμένους πανηγυ-
ρισμούς και στείρους βερμπαλισμούς, 
έχουμε χρέος, στο σχολείο, στην κοι-
νωνία και προ πάντων εκεί στο παρα-
γώνι του σπιτιού μας, με στοργή και 
πειθώ, να γαλουχήσουμε τη νεολαία 
μας με τα εθνικά νάματα, την ορθό-
δοξη πίστη μας και να ποτίσουμε το 
δένδρο του ’21, για να παραμείνει αει-
θαλές και αιώνιο. Ας είναι ελαφρύ το 
χώμα που σκεπάζει τους ελευθερωτές 
μας κι αμάραντη η αγράμπελη που 
στεφανώνει τα ένδοξα μέτωπά τους. 
Αιωνία η μνήμη τους!

202 ΧΡΟΝΙΑ ΜΕΤΑ
ΓΡΑΦΕΙ: O Νίκος Κ. Φίλης συνταξιούχος εκπαιδευτικός

Ενώ όλος ο κόσμος ομιλεί για 
τη Δημοκρατία που γεννήθηκε στην 
Ελλάδα, ελάχιστοι γνωρίζουν πώς λει-
τουργούσε. Το χειρότερο είναι πως σε 
αυτή την άγνοια συμμετέχουν οι πε-
ρισσότεροι νεοέλληνες. Ασφαλώς το 
Κράτος μας, με πρώτο το Υπουργείο 
Παιδείας, έχει τη μεγαλύτερη ευθύ-
νη, είτε εκούσια είτε ακούσια. Και τα 
κόμματα με τους επαγγελματίες πολι-
τικούς δε θέλουν και δεν επιτρέπουν 
στην επίσημη παιδεία να δώσει ολό-
κληρη τη γνώση για τη Δημοκρατία, 
δηλαδή ποια είναι, πώς δημιουργήθη-
κε, πώς λειτούργησε στους αρχαίους 
χρόνους, και πώς εξευτελίζεται στις 
μέρες μας με τους τίτλους Βασιλευομέ-
νη, Προεδρική, Κοινοβουλευτική, κλπ. 
Αυτός είναι και ο λόγος που ποτέ στα 
Ελληνικά σχολεία μας δεν διδάχθηκαν 
τα έργα του Αριστοτέλη «Πολιτικά» και 
«Αθηναίων Πολιτεία». Ίσως τρομάζει 
τους «επαγγελματίες» της πολιτικής 
η σκέψη πως αν μάθουν οι Έλληνες 
ποια είναι η πραγματική Δημοκρατία, 
θα μείνουν «άνεργοι» για πάντα.. Ας 
δούμε όμως πώς λειτουργούσε η Δη-
μοκρατική Βουλή στην αρχαία Αθήνα, 
για να έχουμε συγκρίσιμα μεγέθη. Οι 
Βουλευτές αναδεικνύονταν κατά φυλή 
με κλήρο, και η θητεία των ήταν για 
ένα έτος μόνον. Κλήρωναν πάντα και 
ανάλογο αριθμό αναπληρωματικών. 
Πριν όμως οριστούν τους «πέρναγαν 
από κόσκινο», δηλαδή έλεγχο του 
Δημοσίου και ιδιωτικού των βίου. Ο 

έλεγχος γινόταν από την προηγούμενη 
Βουλή και ελέγχονταν από κληρωτούς 
ορκωτές, ώστε να αποδειχτεί ότι απέρ-
χονται φτωχότεροι απ’ ότι εισήλθαν. 
Δικαίωμα στη κληρωτίδα είχε κάθε 
πολίτης, που είχε συμπληρώσει τα 30 
χρόνια της ηλικίας του, και δεν είχε 
εκλεγεί άλλη φορά βουλευτής.

Στην εκκλησία του Δήμου, που 
ήταν ανώτατη λαϊκή συνέλευση και 
εξουσία, συμμετείχαν όλοι οι πολίτες 
άνω των 20 ετών. Με τη διαφορά πως 
αυτοί που ήταν από 20 – 30 ετών, 
ψήφιζαν αλλά δεν είχαν δικαίωμα να 
αγορεύουν και να εκλέγονται σε αξιώ-
ματα. Εκεί λοιπόν στην εκκλησία του 
Δήμου, οι νέοι μάθαιναν τη πολιτική, 
εκεί εκπαιδεύονταν πώς να βουλεύο-
νται, να διοικούν και να δικάζουν. Οι 
Βουλευτές τότε ορκίζονταν πως θα 
ενεργούν σύμφωνα με τους νόμους 
και το δίκαιον, και θα πληρώνονται 
για κάθε συνεδρίαση της Βουλής. Το 
δε ημερομίσθιο δεν υπερέβαινε τα 
15 σημερινά Ευρώ. Επίσης κατά τη 
διάρκεια της θητείας των δεν στρα-
τεύονταν. Ουδεμία σύγκριση με τους 
σημερινούς μισθούς, τις συντάξεις, τις 
χορηγίες, τα επιδόματα, τα αυτοκίνητα 
τις κομματικές παροχές, τα έξοδα, τα 
ταξίδια, την ασφάλεια, τους φρουρούς 
και άλλα πολλα! Τότε κάθε Βουλευτής 
που αδικούσε τη πόλη δια «εκφυλλο-
φορίας» (ψηφοφορίας φύλλων), του 
στερούσαν οι άλλοι βουλευτές αυτό το 
δικαίωμα, και τη θέση των την έπαιρνε 
αμέσως ο πρώτος αναπληρωματικός. 

 Όλοι οι μόνιμοι υπάλληλοι της 
Βουλή, ήταν μόνο 5, ένας κήρυκας, 
δύο ταμίες και δύο Γραμματείς. Κάθε 
φυλή είχε την προεδρία (πρυτανεία), 
για έναν μόνο μήνα την εποχή του 
Κλεισθένη, και ο πρόεδρος των πρυ-
τάνεων (επιστάτης) κληρωμένος, είχε 
εξουσία μιας ημέρας. Ως έδρα οι πρυ-
τάνεις είχαν τον «Θόλο» στην αρχαία 
αγορά και σιτίζονταν «δημόσια δαπά-
νη». Αυτοί συγκαλούσαν την εκκλη-
σία του Δήμου, όποτε θεωρούσαν αυ-
τό αναγκαίο, καθώς και τη Βουλή. Η 
Βουλή άλλοτε ήταν κλειστή (μυστική), 
αλλά συνήθως ήταν ανοιχτή για τους 
πολίτες να παρακολουθούν δια μέσου 

φράχτη. Είχε δικαίωμα επεξεργασί-
ας νομοσχεδίων (προβουλεύματα) τα 
οποία έφερνε προς ψήφιση στην εκ-
κλησία του Δήμου. Στη συνέχεια φρό-
ντιζε για τη γνωστοποίηση των Νόμων 
και την εφαρμογή των.

 Το μόνο δικαστικό δικαίωμα 
που είχε, ήταν να ακυρώσει το Βου-
λευτικό αξίωμα, όπως αναφέρθηκε, 
και να επιβάλλει πρόστιμο «κατά άρ-
χοντος» κατόπιν Εισαγγελικής πα-
ραγγελίας. Αξίζει να αναφέρουμε πως 
αυτές οι δίκες τέλειωναν το πολύ σε 
δύο ημέρες. Η δύναμη του πολίτη 
στην πραγματική Δημοκρατία φαινό-
ταν στην εκκλησία του Δήμου. Μόνον 
εκεί ψηφίζονταν οι Νόμοι από όλους 
τους πολίτες, καθώς εκεί είχαν δικαίω-
μα να εκφραστούν και να προτείνουν 
τροποποιήσεις στα Νομοσχέδια, αλλά 
και να προτείνουν νέους Νόμους. Εάν 
όμως ο Νόμος που πρότειναν ψηφι-
ζόταν και στη συνέχεια αποδεικνυ-
όταν άδικος στη πράξη, τιμωρείτο ο 
εισηγητής δια αυστηρού προστίμου, 
φυλακής, ή ακόμη και εκτελέσεως δια 
της «γραφής των παράνομων», εάν το 
έγκλημα εθεωρείτο βαρύτατο για τη 
χώρα (πόλη).

Επίσης εάν κάποιος για τρεις 
φορές έπεφτε στη «γραφή των πα-
ράνομων», εθεωρείτο άτιμος και του 
απαγόρευαν στο εξής να συμβουλεύ-
ει τον Δήμο. Δια του τρόπου αυτού 
έβαζαν φραγμούς στους δημαγωγούς, 
οι οποίοι δια της ρητορικής μπορού-
σαν να υφαρπάξουν την ψήφο του 
λαού. Αλλά το δικαίωμα της «ισηγο-
ρίας» με την αναφώνηση του κήρυκα 
«τις αγορεύειν βούλεται», παραμένει 
στους αιώνες η μεγαλύτερη ανθρώπι-
νη κατάκτηση ως προς την ελευθερία 
του λόγου.

Τέλος η εκκλησία του Δήμου ως 
ανώτατο όργανο εξουσίας, είχε δικαί-
ωμα αφαιρέσεως ή αποκαταστάσεως 
πολιτικών δικαιωμάτων. Ο εξοστρακι-
σμός, δηλαδή η δια οστράκων ψηφο-
φορία, για άτομα επικίνδυνα για την 
πόλη – Κράτος, ήταν αφαίρεση πολιτι-
κών δικαιωμάτων και εξορία ορισμένου 
χρόνου, αλλά και ασφαλιστική δικλεί-
δα για κάθε επίδοξο τύραννο.

Η ΔΗΜΟΚΡΑΤIΑ ΣΤΗΝ ΑΡΧΑΙΑ ΕΛΛAΔΑ
Του Γ. Παναγιωτακόπουλου, απόστρατου αξιωματικού Π.Σ. -Λογοτέχνη

Ο Περικλής αγορεύων στην Πνύκα

Είναι γνωστόν ότι η μελισσο-
κομία τις τελευταίες δεκαετίες και 
μετά την εγκατάλειψη της γεωργίας 
στις ορεινές περιοχές της Γορτυνίας 
αποτελεί την κύρια πηγή πρωτογε-
νούς παραγωγής και αρκετοί μόνιμοι 
κάτοικοι της περιοχής και ιδιαίτερα 
νέοι ασχολούνται με αυτήν. Τα κατα-
στήματα εμπορίας τοπικών προϊόντων 
έχουν ως κύριο είδος το μέλι Βυτίνας 
και πολλοί επισκέπτες του τόπου μας 
και ιδιαίτερα του Σαββατοκύριακου 
σπεύδουν να το προμηθευτούν σε 
οποιαδήποτε μορφή, είτε ως ανθόμε-
λο, είτε ως βανίλια Μαινάλου, είτε ως 
ανάμεικτο πεύκο-έλατο. Έτσι αποτελεί 
και το κύριο εμπορεύσιμο τοπικό είδος 
και χρειάζεται υποστήριξη οικονομική 
και επιστημονική για την περαιτέρω 
ανάπτυξή της. Πρόεδρος του μελισ-
σοκομικού συνεταιρισμού Αρκαδίας 
είναι ο Βυτιναίος κ. Σταύρος Δημά-
κος, ο οποίος είναι και αντιδήμαρχος 
του Δήμου Γορτυνίας. Ο κ. Δημάκος 
αποδύεται σε έναν αγώνα δημοσιοποί-
ησης των προβλημάτων του κλάδου 
και εξασφάλισης οικονομικής στήριξης 
και για το λόγο αυτό δίνει συνεντεύ-
ξεις σε διάφορα μέσα ενημέρωσης και 
ιδιαίτερα τοπικά. 

Μια ενδιαφέρουσα συνέντευ-
ξη έδωσε ο κ. Δημάκος στο Arkadia 
portal για τα προβλήματα του κλάδου, 
της οποίας τα κύρια σημεία είναι τα 
εξής: 1) Η τιμή των μελισσοκομικών 
τροφών και ιδιαίτερα της ζάχαρης 
έχουν αυξηθεί υπερβολικά. 2) Οι κλι-
ματικές αλλαγές έχουν επηρεάσει την 
ανθοφορία και ιδιαίτερα την πρώτη με 
αποτέλεσμα τη μείωση της συγκομι-
δής. 3) Η αύξηση των καυσίμων έχει 
επιβαρύνει το κόστος παραγωγής και 
έχει προκαλέσει αύξηση της τιμής 
πώλησης και έχει μειώσει τις πωλή-
σεις με αποτέλεσμα αρκετές ποσότη-
τες μελιού παραμένουν αδιάθετες. 4) 
Φέτος θα υπάρξει μείωση των μελισ-
σοσμηνών κατά 30% περίπου λόγω 
του σκληρού παγετού και του χειμώ-
να 5) Η χρηματοδότηση της μελισσο-
κομίας υπολείπεται κατά πολύ έναντι 
των άλλων γεωργικών κλάδων και 
τα χρηματικά «εργαλεία» ανάπτυξης 
είναι ανύπαρκτα λόγω χαμηλής μορι-
οδότησης. Αποτέλεσμα όλων αυτών 
είναι ότι πολλοί εγκαταλείπουν τον 
κλάδο που είναι η μοναδική ενασχό-
ληση πολλών αγροτών και ιδιαίτερα 
νέων στην Αρκαδία. Εμείς να προσθέ-
σουμε ότι η μελισσοκομία χρειάζεται 
ιδιαίτερη στήριξη και να σταματήσει η 
αδιαφορία προς αυτήν. Η Βυτίνα δε, 
η οποία κάθε χρόνο δέχεται χιλιάδες 
κυψέλες στη περιοχή του Μαινάλου, 
έχει πικρή εμπειρία από τη αδιαφορία 
αυτή, διότι ούτε το μουσείο μελισσο-
κομίας στο Τριανταφυλλίδειο κτήμα, 
το οποίο υποσχέθηκε προ τριετίας ο 
κ. Βορίδης, πραγματοποιήθηκε, ούτε 
το κέντρο μελισσοκομίας προς επιστη-
μονική υποστήριξη των μελισσοκόμων 
έγινε. Ευχόμαστε στον κ. Δημάκο να 
ευοδωθούν οι προσπάθειές του, να 
στηριχθεί ο κλάδος αυτός και να μην 
έχει την τύχη της γεωργικής καλλιέρ-
γειας που άκμαζε προ εξηκονταετίας, 
αφού είναι ο μοναδικός πρωτογενούς 
παραγωγής μαζί με την κτηνοτροφία, 
που και αυτή αντιμετωπίζει πληθώρα 
προβλημάτων.

ΜΕΓΑΛΑ ΤΑ 
ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ 

ΤΗΣ 
ΜΕΛΙΣΣΟΚΟΜΙΑΣ

Γιατί χτυπάει η καμπάνα; Έπεσε το Αργυρόκαστρο.
Γιατί χτυπάει η καμπάνα; Έπεσαν τα Γιάννινα.
Γιατί χτυπάει η καμπάνα; Ο Κολοκοτρώνης διέλυσε 
τον Δράμαλη στα Δερβενάκια.
Καμπάνα. Ο κήρυκας της Χριστιανοσύνης αλλά και 
της Λευτεριάς.
Σύμβολο. Σύμβολο μεγάλο, χριστιανικό και εθνικό.
Σάλπισμα ο ήχος και διαλαλητής η καμπάνα.
Όταν ακούς τον αντίλαλο της, αυθόρμητα το χέρι 
σου οδηγείται στο σημείο του σταυρού και κάνεις 
τον σταυρό σου.
Αυτή πρώτη κήρυξε την επανάσταση και πρώτη 
σάλπισε την λευτεριά μας.
Η καμπάνα με το μεγάλο στόμα διαλαλεί χαρές και λύπες.
Οι αγωνιστές είχαν κώδικες επικοινωνίας και η καμπάνα 

άλλοτε έδινε σήμα φυγής και άλλοτε ενθάρ-
ρυνε στη μάχη τους αγωνιστές και έτρεπαν σε 
φυγή τους Τούρκους, φέρνοντας τους σε πα-
νικό.
Στην ηλικία 14 χρόνων, ο Θοδωράκης Κολοκο-
τρώνης χτύπησε την καμπάνα στο μοναστήρι 
των Αγίων Θεοδώρων στο Πυργάκι και έφυγαν 
οι κλέφτες κατά το δάσος.
- Γιατί χτυπάει η καμπάνα σας; ρώτησε ο Τούρ-
κος Πασάς.
- Σας υποδεχόμαστε χαρμόσυνα! ειρωνεύτηκε 
ο μικρός και ο Τούρκος έμεινε ευχαριστημέ-
νος…

Ο λαμπρός ήχος της καμπάνας, ναι, θα ακουστεί ξανά και 
θα μας δείξει το δρόμο της τιμής και του καθήκοντος. 

 O ΣΥΜΒΟΛΙΣΜΟΣ ΤΗΣ ΚΑΜΠΑΝΑΣ ΣΤΟΥΣ ΑΠΕΛΕΥΘΕΡΩΤΙΚΟΥΣ ΑΓΩΝΕΣ ΤΟΥ EΘΝΟΥΣ
ΓΡΑΦΕΙ: Ο Αγγελής Πετρόπουλος Δημοτικός Σύμβουλος Δήμου Γορτυνίας
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Ο διακεκριμένος 
Βυτιναίος επιστήμονας 
κ α θ η γ η τ ή ς  τ η ς 
ορθοπεδ ι κής  σ το 
Π α ν ε π ι σ τ ή μ ι ο 
Πατρών και παλαιός 
αυτοδιοικητικός κ. 
Παναγιώτης Μέγας με 
ανακοίνωσή του έκανε 
πρόσφατα γνωστή την 
υποψηφιότητά για τη 
θέση του δημάρχου 
Γορτυνίας στις προσεχείς 
α υ τ ο δ ι ο ι κ η τ ι κ έ ς 
εκλογές ,  που  θα 
πραγματοποιηθούν 

τον φθινόπωρο. Ο κ. Μέγας είναι γέννημα -θρέμμα 
της Βυτίνας. Γιός του Δημητρίου Μέγα και της 
Ελένης Διαμαντοπούλου γεννήθηκε εδώ το 1956 
και ολοκλήρωσε τις εγκύκλιες σπουδές του στα 
σχολεία της Βυτίνας. Σπούδασε ιατρική στο 
Πανεπιστήμιο Αθηνών και ανακηρύχθηκε καθηγητής 
της ορθοπεδικής στο πανεπιστήμιο Πατρών έδρα την 
οποία κατέχει μέχρι σήμερα. Έχει βαρύ βιογραφικό 
στον τομέα της ειδικότητας του με πλούσιο 
συγγραφικό έργο και πολλαπλή ανθρωπιστική 
προσφορά στην περίθαλψη των ασθενών του. 
Παράλληλα συμμετείχε από εικοσαετίας στην τοπική 
αυτοδιοίκηση εκλεγόμενος συνεχώς δημοτικός 
σύμβουλος του Καποδιστριακού δήμου Βυτίνας 
και του Καλλικρατικού δήμου Γορτυνίας, ενώ 
διατέλεσε και πρόεδρος του δημοτικού συμβουλίου 
επί δημαρχίας κ. Γιάννη Γιαννόπουλου. Σήμερα 
είναι δημοτικός σύμβουλος με την παράταξη 
Γιαννόπουλου. Ο κ. Μέγας λοιπόν αποφάσισε να 
διεκδικήσει το αξίωμα του δημάρχου με δικό του 
συνδυασμό στις προσεχείς αυτοδιοικητικές εκλογές 
και την απόφασή του έκανε γνωστή στους δημότες 

Γορτυνίας με την εξής ανακοίνωση.
«Αγαπητοί συνδημότες Γορτύνιες και 

Γορτύνιοι. Απευθύνομαι σε εσάς με αίσθημα 
ευθύνης και τιμή, για να σας ανακοινώσω την 
πρόθεσή μου να διεκδικήσω τη Δημοτική αρχή 
του τόπου μας στις επόμενες δημοτικές εκλογές. 
Ολοκληρώνοντας σε λίγους μήνες την μακρά 
Ακαδημαϊκή μου πορεία στο Πανεπιστήμιο 
αποφάσισα να υπηρετήσω ανιδιοτελώς τον τόπο 
που μεγάλωσα, που ποτέ δεν έπαψα να τον 
νοιάζομαι και να τον υπηρετώ από διάφορες 
θέσεις. Μοναδικό μου κίνητρο είναι η αγάπη μου 
για την Γορτυνία, τον πανέμορφο αυτό τόπο 
με την πλούσια ιστορία, την παράδοση και τις 
φυσικές ομορφιές Μια πολυπληθής ομάδα ενεργών 
συμπολιτών με παρότρυνε να μπω στην διαδικασία 
αυτή, τους οποίους ευχαριστώ και θα προσπαθήσω 
να μην διαψεύσω τις προσδοκίες τους. Μοιράζομαι 
μαζί τους την αγωνία, που είναι και αγωνία 
όλων των Γορτυνίων για την απουσία σχεδίου 
ανάπτυξης και δημιουργικής προοπτικής του τόπου 
μας. Κατανοούμε ότι τα πράγματα βρίσκονται σε 
ένα σημείο καμπής και χρέος όλων μας είναι να 
αναστρέψουμε αυτή την κατάσταση. Μας θλίβει να 
βλέπουμε άλλους δήμους με χαμηλότερο δυναμικό 
από τη Γορτυνία να βελτιώνουν τις υποδομές 
τους, να αναπτύσσονται οικονομικά τουριστικά 
και πολιτιστικά, να πρωτοπορούν σε παρεμβάσεις 
εξυπηρέτησης των δημοτών, να αξιοποιούν 
τα εργαλεία του ψηφιακού μετασχηματισμού 
σε αντίθεση με την τωρινή δημοτική αρχή της 
Γορτυνίας, η οποία αναλώνεται σε παρεμβάσεις 
με έντονο μικροπολιτικό προσανατολισμό. Η 
Γορτυνία θα μπορούσε και θα έπρεπε να είναι 
παράδειγμα ανάπτυξης, συνδυάζοντας το 
δυναμικό της σε πρωτογενή παραγωγή με το 
υψηλό τουριστικό και πολιτιστικό ενδιαφέρον που 
παρουσιάζει. Δυστυχώς όμως η πραγματικότητα 

είναι διαφορετική. Εγκαταλελειμμένες περιοχές 
και χωριά, οπισθοδρόμηση αντί για ανάπτυξη, 
απουσία προβολής, κανένα μεγάλο έργο και κανένα 
όραμα. Δεν παραγνωρίζουμε ότι οι συνθήκες που 
προέκυψαν από τα μνημόνια την παρατεταμένη 
οικονομική κρίση και την πανδημία είναι δύσκολες. 
Δεν παραγνωρίζουμε επίσης ότι σπανίως υπήρξε 
κεντρική αποτελεσματική πολιτική παρέμβαση που 
να στόχευε στην ανάπτυξη της Γορτυνίας. Παρ΄ 
όλα αυτά, σε αυτές ακριβώς τις συνθήκες μια καλά 
στοχευμένη και σωστά οργανωμένη στρατηγική 
θα μπορούσε να εξασφαλίσει προϋποθέσεις 
ανάπτυξης. Αυτό ακριβώς είναι που έλλειψε. 
Όλοι εμείς δεν ακολουθούμε κανέναν κομματικό 
βηματισμό διατηρώντας όμως τις πολιτικές μας 
πεποιθήσεις ως ενεργοί πολίτες. Στην προσπάθεια 
αυτή σας καλώ όλους να πορευτείτε μαζί μας. 
Έγκαιρα θα ανακοινωθεί η διακήρυξη αρχών και 
το πρόγραμμα. Θα είναι χαρά μας να συμβάλετε με 
την συμμετοχή σας στην δημιουργία μίας μεγάλης 
Δημοτικής Παράταξης. Ας πορευτούμε όλοι μαζί για 
τη Γορτυνία που μας αξίζει.» 

Σε συνέντευξη που έδωσε στο «kalimera Ark-
adia στη δημοσιογράφο Έλλη Αρτοπούλου δήλωσε: 
«Είμαι υπερήφανος που είμαι Γορτύνιος και ως 
υποψήφιος δήμαρχος δεν θα πω ψέματα, ούτε θα 
δώσω υποσχέσεις που δεν θα πραγματοποιήσω». 
Την πρώτη μεγάλη εκδήλωση επαφής με στελέχη 
του συνδυασμού του και λοιπούς υποστηρικτές του 
πραγματοποίησε στη Βυτίνα το Σάββατο 18 Μάρτη 
στο ξενοδοχείο «Κληματαριά» όπου παρέστησαν 
πέραν των εκατό ατόμων και επικράτησε μεγάλος 
ενθουσιασμός με ομιλίες και δηλώσεις πολλών 
υποψηφίων δημοτικών συμβούλων Εμείς οι 
Βυτιναίοι είμαστε αισιόδοξοι για την υποψηφιότητα 
του κ. Μέγα, του ευχόμαστε επιτυχία στην 
προσπάθειά του και στεκόμαστε στο πλευρό του σε 
κάθε προσπάθεια για το καλό της Γορτυνίας.

Εδώ και πενήντα πέντε και πλέον χρόνια ο μεγάλος 
ευεργέτης Δημήτριος Πανταζόπουλος άφησε με-
γάλο μέρος της περιουσίας του δημιουργώντας το 
ομώνυμο κληροδότημα, το οποίο εκτός των άλλων 
οικονομικών ενισχύσεων προς τη Βυτίνα καθιέρω-
σε και την προικοδότηση των οικονομικά ασθενών 
κορασίδων των καταγομένων από τη Βυτίνα και 
τα δύο χωριά τη Λάστα και το Πυργάκι, τα οποία 
έχουν ενσωματωθεί στη Βυτίνα. Η προικοδότηση 
πραγματοποιείται αδιαλείπτως όλα αυτά τα χρόνια 
και πλέον των τριακοσίων κοριτσιών από τον τόπο 
μας έχουν λάβει το βοήθημα αυτό. Το κληροδότημα 
υλοποιεί την επιθυμία του διαθέτη χάρι στην ενερ-
γητικότητα των διαχειριστών του κληροδοτήματος 
θέση στην οποία έχουν εναλλαγεί αρκετά πρόσω-
πα Βυτιναίων και σήμερα τη θέση αυτή κατέχουν 
δύο διακεκριμένοι Βυτιναίοι, ο γιατρός κ.Γιάννης 
Χριστόπουλος και ο μέχρι πρότινος πρόεδρος της 
Παγγορτυνιακής ένωσης κ. Παναγιώτης Πλέσσιας. 
Το κληροδότημα εκτός της προικοδότησης διαθέτει 
το 20% των εσόδων του για την εκτέλεση κοινω-
φελών έργων στον τόπο του και τελευταίο μεγάλο 
έργο είναι η συντήρηση του κτιρίου του Πανταζο-
πουλείου πνευματικού κέντρου στην πλατεία και η 
μετατροπή του σε σύγχρονο συνεδριακό κέντρο! 
Η προικοδότηση γίνεται με κάποιους οικονομικούς 
περιορισμούς σχετικά με το εισόδημα της προικοδο-
τούμενης, όριο το οποίο έχει καθορίσει το Υπουργείο 
Οικονομικών. Η τελετή της προικοδότησης πραγ-
ματοποιείται κάθε χρόνο την πρώτη Φεβρουαρίου 
εορτή του πολιούχου Αγίου Τρύφωνος και μετά το 
τέλος της θείας λειτουργίας και της λιτανείας της 

εικόνας. Ο αριθμός των προικοδοτουμένων καθορί-
ζεται από το ύψος των εσόδων του κληροδοτήματος 
και τα τελευταία χρόνια προικοδοτούντο τέσσερα 
κορίτσια. Φέτος όμως επειδή δεν υπήρχαν κορίτσια, 
που να συγκεντρώνουν τις προϋποθέσεις, για το 
λόγο αυτό προικοδοτήθηκε μόνο ένα. Η φετινή τε-
λετή, όπως είναι καθιερωμένο, πραγματοποιήθηκε 
στο χώρο του Πανταζοπουλείου πνευματικού κέ-
ντρου παρουσία όλων των επισήμων προσώπων, 
τα οποία παρίσταντο στις θρησκευτικές εκδηλώσεις 
προς τιμή του Αγίου Τρύφωνα και αρκετών ντόπιων. 
Η τελετή άρχισε με το καθιερωμένο μνημόσυνο σε 
μνήμη του ευεργέτου Δημητρίου Πανταζοπούλου, 
το οποίο τέλεσε ο μητροπολίτης Γόρτυνος κ.κ. Νι-
κηφόρος συμπαραστατούμενος από αρκετούς ιερείς. 
Στη συνέχεια ο εκ των διαχειριστών κ. Πλέσσιας 
αναφέρθηκε στην ιστορία του κληροδοτήματος και 
στην πορεία της ζωής του ευεργέτη, ενώ χαιρετισμό 
απεύθυναν ο δήμαρχος Γορτυνίας κ. Κούλης και ο 
πρόεδρος του τοπικού συμβουλίου κ. Κατσούλιας. 
Στη συνέχεια δόθηκε το βιβλιάριο τραπέζης με το 
ποσόν της ενίσχυσης στην προικοδοτούμενη, η 
οποία είναι η Βασιλική Παναγιωτοπούλου με κατα-
γωγή από το γειτονικό Πυργάκι και διαμένουσα στη 
Βυτίνα. Την τελετή τίμησαν με την παρουσία τους 
οι βουλευτές κ.κ. Βλάσης και Κωνσταντινόπουλος, 
ο αντιπεριφερειάρχης κ. Σκαντζός, ο πρώην πε-
ριφερειάρχης κ. Τατούλης, ο δήμαρχος Τρίπολης 
κ. Τζούμης, ο δήμαρχος Γορτυνίας κ. Κούλης, ο 
πρόεδρος του τοπικού συμβουλίου κ. Κατσούλιας, 
αρκετοί περιφερειακοί και δημοτικοί σύμβουλοι, 
εκπρόσωποι των στρατιωτικών αρχών του νομού 
και αρκετοί ντόπιοι κάτοικοι. Στην αίθουσα δέσπο-
ζε η προσωπογραφία του αειμνήστου Δημητρίου 
Πανταζοπούλου (φωτό) έργο της σπουδαίας Βυτι-
ναίας ζωγράφου κ. Μαρίας Μαρκοπούλου, η οποία 
την φιλοτέχνησε αφιλοκερδώς και την προσέφερε 
σε μνήμη του μεγάλου ευεργέτη. Να ευχαριστή-
σουμε τους διαχειριστές του κληροδοτήματος κ.κ. 
Χριστόπουλο και Πλέσσια για τη σώφρονα και λε-
λογισμένη διαχείριση των οικονομικών του κληρο-
δοτήματος και να ευχηθούμε το κληροδότημα του 
αειμνήστου Δημητρίου Πανταζοπούλου να διατηρεί 

για πολλά χρόνια την οικονομική του ισχύ και να 
επιτελεί στο έπακρο τις επιθυμίες του διαθέτη.

Εκτός όμως από την 
προικοδότηση, που είναι ο 
κεντρικός σκοπός του κλη-
ροδοτήματος, αυτό επιτε-
λεί και άλλους πολλαπλούς 
στόχους, οι οποίοι υλοποι-
ούνται είτε ως βοηθητικά 
έργα στην τοπική κοινότη-
τα είτε ως ενίσχυση τοπικών 
συλλόγων και φορέων. Έτσι 
μετά τον φωτισμό του ηρώ-
ου και των δύο κωδωνοστα-
σίων του κεντρικού ναού το 

κληροδότημα κάλυψε τη δαπάνη του καλλιτεχνικού 
φωτισμού και του τέμπλου του ιδίου ναού. Επίσης 
ενίσχυσε με το ποσόν των 300 € τον σύνδεσμο φι-
λοπροόδων για την προμήθεια καλλωπιστικών φυτών 
για τον εμπλουτισμό των κηπαρίων σε διάφορα ση-
μεία της κωμόπολης. Εν των μεταξύ προχωρά ομαλά 
η επεξεργασία και εκτύπωση του βιβλίου «Ιστορία 
της Βυτίνας» του ιστορικού ερευνητή Αθανασίου 
Λαμπροπούλου (Μαινάλιου), τη δαπάνη του οποίου 
καλύπτει εξ ολοκλήρου το κληροδότημα πιστεύοντας 
ότι προσφέρει σπουδαίες υπηρεσίες στην παρουσίαση 
σημαντικών ιστορικών στοιχείων του τόπου μας. Πα-
ρουσίαση του εν λόγω βιβλίου μετά την ολοκλήρωση 
της εκτύπωσης προγραμματίζεται το φετινό καλο-
καίρι στη Βυτίνα. Επίσης μετά από συνεννόηση με 
το νέο δ.σ. του συλλόγου των Απανταχού Βυτιναίων 
και τον πρόεδρό του κ. Παναγιώτη Τρ. Πλέσσια και 
μετά τον υπάρχοντα κίνδυνο της διακοπής της έκδο-
σης της εφημερίδας του συλλόγου «ΒΥΤΙΝΑ» λόγω 
οικονομικών προβλημάτων οι διαχειριστές του κλη-
ροδοτήματος κ.κ. Χριστόπουλος κα Πλέσσιας ανα-
κοίνωσαν ότι το κληροδότημα αναλαμβάνει τα έξοδα 
εκτύπωσης και αποστολής της εφημερίδας για ένα 
χρόνο ελπίζοντας ότι οι λαμβάνοντες την εφημερίδα 
θα αποστείλουν τη συνδρομή τους και ο σύλλογος 
θα έχει τη δυνατότητα να συνεχίσει απρόσκοπτα στο 
μέλλον την έκδοση της εφημερίδας.

ΥΠΟΨΗΦΙΟΣ ΔΗΜΑΡΧΟΣ ΓΟΡΤΥΝΙΑΣ 
Ο ΒΥΤΙΝΑΙΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΓΑΣ

Η ΠΡΟΙΚΟΔΟΤΗΣΗ ΤΟΥ ΠΑΝΤΑΖΟΠΟΥΛΕΙΟΥ ΚΛΗΡΟΔΟΤΗΜΑΤΟΣ
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2 Οκτώβριος - Δεκέμβριος 2022

1η Οκτώβρη και πρώτο 
Σαββατοκύριακο του μή-
να. «Μπήκε» και ο δεύτερος 

μήνας του φθινοπώρου με καλό καιρό 
και υψηλή θερμοκρασία για την εποχή, 
αφού το Σάββατο έφτασε τους 32ο C 
η μεγαλύτερη. Απόδειξη η φωτογραφία 
που δημοσιεύουμε, η οποία τραβήχτηκε 
το Σάββατο το μεσημέρι και η καλοκαιρι-
νή ενδυμασία των περιπατητών δείχνει 
περισσότερο Αύγουστο παρά Οκτώβρη!  
Βέβαια τη νύχτα πέφτει σε μονοψήφια 
νούμερα. Ο μήνας αυτός ήταν ο «ζευ-
γάς» για τον παλιό Βυτιναίο αγρότη, 
αφού ήταν αυτός της σποράς από την 
οποία εξασφαλιζόταν η ετήσια επιβίωσή 
του και το «ψωμί της χρονιάς». Μέτρια 
η κίνηση του διήμερου με εντονότερη 
την Κυριακή. Κορύφωση αναμένεται το 
τριήμερο της εθνικής γιορτής. Την Κυ-
ριακή έγινε η έναρξη της νέας περιόδου 
δραστηριοτήτων του πολιτιστικού συλ-
λόγου «Κων/νος Παπαρρηγόπουλος» 
με αγιασμό στα γραφεία του, στο κτίριο 
του κληροδοτήματος Θαλασσινού. Στον 
ίδιο χώρο κατά τη διάρκεια της τελετής 
αποδόθηκε το βραβείο «Ευθυμίου Χρι-
στοπούλου» στον αριστεύσαντα μαθη-
τή  της Β΄ τάξης του Λυκείου Βυτίνας 
καταγόμενου από τη Βυτίνα. Λεπτομέ-
ρειες θα διαβάσετε σε άλλη στήλη. Τα 
σχολεία μας σιγά-σιγά μπαίνουν σε κα-
νονικό ρυθμό λειτουργίας προσπαθώ-
ντας να ξεπεράσουν τις διάφορες δυ-
σκολίες. Μεγάλη βοήθεια στην εύρυθμη 
λειτουργία τους παρέχουν οι σύλλογοι 
γονέων και κηδεμόνων και η επιτροπή 
παιδείας του Δήμου. Το μαθητικό δυνα-
μικό τους διατηρείται στα ίδια επίπεδα 
με τα περσινά, παρόλη τη συρρίκνωση 
του αριθμού των υπολοίπων Γορτυνια-
κών σχολείων.

Δεύτερο Σαββατοκύριακο 
του Οκτώβρη. Διήμερο, 
όπως και το προηγούμενο, 

με καλοκαιρινό καιρό. Την ημέρα και 
πάλι διψήφια νούμερα  θερμοκρασίας 
και τη νύχτα μονοψήφια. Η κλιματική 
αλλαγή είναι ενδεικτική και στον τόπο 

μας. Τα πρωτοβρόχια του Οκτώβρη και 
η αρχή της σποράς του παλιού Βυτιναίου 
ζευγολάτη είναι πλέον ανάμνηση. Από 
το καλοκαίρι «μπαίνουμε» απότομα στο 
χειμώνα και οι ενδιάμεσες εποχές συρ-
ρικνώνονται επικίνδυνα. Παλαιά σπίτια 
της Βυτίνας, τα οποία έμεναν ασυντή-
ρητα και κινδύνευαν με κατάρρευση 
αλλάζουν χέρια κα ήδη έχουν πωλη-
θεί τρία με τέσσερα. Οι παλιές αγορα-
πωλησίες της περασμένης εικοσαετίας 
επανεμφανίστηκαν και επανέρχεται το 
ενδιαφέρον αγοράς οικημάτων στο κα-
λύτερο χειμερινό θέρετρο της Αρκαδίας.   
Το Σάββατο πραγματοποιήθηκε στη μη-
τρόπολη Αθηνών η χειροτονία του νέου 
μητροπολίτη Γόρτυνος και Μεγαλουπό-
λεως Νικηφόρου (Ευσταθίου), ο οποίος 
θα αντικαταστήσει τον μακαριστό Ιερε-
μία ένα χρόνο περίπου μετά την εκδη-
μία του. Λεπτομέρειες σε άλλη στήλη. Η 
κίνηση του Σαββατοκύριακου η συνή-
θης των χειμερινών. Ανακοινώθηκε το 
επίδομα θέρμανσης και ο συντελεστής 
για τη Βυτίνα είναι 1,01, το οποίο ανα-
μένεται να δοθεί στους δικαιούχους στις 
αρχές Δεκέμβρη. Βέβαια οι περισσότε-
ροι μόνιμοι κάτοικοι στρέφονται στα 
ξύλα, τα οποία φέτος έχουν μεγάλη ζή-
τηση. Η τιμή του πετρελαίου θα βαρύνει 
περισσότερο τα ξενοδοχεία και τα λοιπά 
καταλύματα, τα οποία θερμαίνονται με 
καλοριφέρ και φυσικά θα έχει επιπτώ-
σεις στην τιμή ενοικίασης τους.

Τρίτο Σαββατοκύριακο 
του Οκτώβρη. Καθαρά 
φθινοπωρινός καιρός με 

πρωτοβρόχια και χαμηλή σχετικά θερ-
μοκρασία, αφού τη νύχτα  πέφτει σε 
μονοψήφια νούμερα! Αυτά τα πρωτο-
βρόχια περίμενε με αγωνία ο παλιός 
Βυτιναίος γεωργός, αφού σηματοδο-
τούσαν την έναρξη της σποράς. Αυτή 
την εποχή γινόταν και ο τρύγος στα 
παλιά αμπελοτόπια. Σήμερα ο μούστος 
έρχεται από άλλες περιοχές. Η καρυ-
δοπαραγωγή είναι φέτος ικανοποιητική  
και οι πρόσφατες βροχές  συνέβαλαν 
να «πέσουν» τα καρύδια, αλλά πολλοί 
από τους ιδιοκτήτες απουσιάζουν και οι 
«αυτοανακηρυσσόμενοι» ιδιοκτήτες τα 
λεηλατούν. Κάποια σπίτια έφτιαξαν και 
«μουσταλευριά», το γλύκισμα της επο-
χής, όσες βέβαια παλιές νοικοκυρές θυ-
μούνται τον τρόπο κατασκευής. Οι νεώ-
τερες μαθαίνουν από το διαδίκτυο. Όλα 
τα μέσα ενημέρωσης γράφουν για την 
αναμενόμενη μεγάλη επισκεψιμότητα  
του τριημέρου της εθνικής γιορτής στην 
περιοχή  και στην κορυφή είναι η Βυτί-
να, αφού διαθέτει διπλάσια καταλύματα 
από όλα τα υπόλοιπα μέρη της Γορτυνί-
ας. Άρχισαν οι πρώτες ζυμώσεις για τις 
δημοτικές εκλογές και ακούγονται διά-
φορα ονόματα για υποψήφιοι δήμαρ-
χοι. Η επιλογή του προσώπου του μελ-
λοντικού δημάρχου πρέπει να γίνει με 
ιδιαίτερη προσοχή από τους εκλογείς, 
διότι η επόμενη τετραετία θα είναι απο-
φασιστική για την πορεία  και την επι-
βίωση της «δυστυχούς» επαρχίας μας.

Προτελευταίο Σαββατο-
κύριακο του Οκτώβρη.  
Ο καιρός συνεχίζει να εί-

ναι ήπιος με υψηλή για την εποχή και 
τα δεδομένα της Βυτίνας θερμοκρασία 
την ημέρα και μονοψήφια νούμερα τη 
νύχτα. Τη νύχτα του Σαββάτου όμως 
η θερμοκρασία για πρώτη φορά φέτος 
έπεσε κάτω από το μηδέν και το θερμό-
μετρο έδειξε -1ο C. Το πρωί της Κυρια-
κής η Βυτίνα ήταν ολόλευκη από τον 
πάγο, ο οποίος ήταν έντονος. Η ημέρα 
όμως στη συνέχεια  ήταν ηλιόλουστη 
και η θερμοκρασία επανήλθε στα φυσι-
ολογικά επίπεδα  Αρκετοί επισκέπτες το 
Σαββατοκύριακο και μάλιστα αλλοδαποί 
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και πολλοί από αυτούς επισκέπτονται 
το γνωστό μονοπάτι Menalon trail. Την 
εβδομάδα που πέρασε είχαμε ένα διήμε-
ρο σεμινάριο με τεχνικούς της εταιρείας 
«Πεζώ», το οποίο πραγματοποιήθηκε 
στο Art Menalon  και οι συμμετέχοντες 
το βράδυ διασκέδασαν στα «κόκκινα πι-
θάρια» με μουσικό συγκρότημα. Το επί-
δομα θέρμανσης οριστικοποιήθηκε για 
τη Βυτίνα σε 354 € για ζευγάρι χωρίς 
παιδιά και από εκεί και πέρα κλιμακώνε-
ται ανάλογα με τον αριθμό των παιδιών. 
Είμαστε σε αναμονή του επόμενου τρι-
ημέρου της εθνικής γιορτής κατά το 
οποίο οι προκρατήσεις στα καταλύμα-
τα δείχνουν μεγάλη επισκεψιμότητα.  
Η Βυτίνα όπως πάντα είναι πανέτοιμη 
να δεχτεί το μεγάλο κύμα επισκεπτών. 
Εν τω μεταξύ τα μεγάλα ταξιδιωτικά πε-
ριοδικά κάνουν  ιδιαίτερα αφιερώματα  
στην φθινοπωρινή Βυτίνα και την αι-
σθητική απόλαυση του επισκέπτη με τα 
μοναδικά τοπία, που θα απολαύσει με 
πρώτο τον «δρόμο της αγάπης».

γιορτής. Η πληρότητα των καταλυμά-
των πλησίασε το 100%. Ελπίζουμε ότι 
όλος ο χειμώνας θα πάει το ίδιο καλά. 
Η ουρά των παρκαρισμένων αυτοκινή-
των έφτανε μέχρι τις «κατασκηνώσεις», 
αφού ο χώρος του πάρκινγκ και οι χώροι  
στάθμευσης μέσα στο χωριό είναι ανε-
παρκείς. Το μεγάλο κύμα επισκεπτών 
έκανε πιο λαμπερές και τις εκδηλώσεις 
της εθνικής επετείου. Μεγάλη εντύ-
πωση έκανε και το video που ανέβηκε 
στο istagram, το οποίο παρουσιάζει το 
«δασάκι» της Βυτίνας και προβάλλεται 
ως μοναδικό αξιοθέατο όλης της Αρκα-
δίας. Η Βυτίνα χάρι στην ιδιωτική πρω-
τοβουλία διαφημίζεται όπως της αξίζει! 
Θαυμάσαμε και χαρήκαμε την παρου-
σία των σχολείων μας και θεωρήσαμε 
προνομιούχο τον τόπο μας, όταν είδα-
με στις τοπικές ιστοσελίδες την ολιγαν-
θρωπία στους εορτασμούς στις υπόλοι-
πες κωμοπόλεις της Γορτυνίας.

Τριήμερο της εθνικής γιορ-
τής και τελευταίο Σαββα-
τοκύριακο του Οκτώβρη. 

Ο εορτασμός της εθνικής γιορτής άρχισε 
με τον σημαιοστολισμό της κωμόπολης. 
Οι κάτοικοι «έβγαλαν» στα μπαλκόνια 
τους τη σημαία τους από του Αγίου 
Δημητρίου. Το τοπικό συμβούλιο φρό-
ντισε για τον σημαιοστολισμό των δρό-
μων και της κεντρικής πλατείας, ενώ 
ο «όμιλος κυριών» σημαιοστόλισε την 
πλατεία Οικονομίδη όπως κάνει συνή-
θως. Την παραμονή της γιορτής πραγ-
ματοποιήθηκαν οι σχολικές γιορτές, για 
να τιμηθούν οι ήρωες του ΟΧΙ και του 
1940. Αργά το απόγευμα της Πέμπτης 
27-10 άρχισαν να φτάνουν οι επισκέ-
πτες του τριήμερου και τα ξενοδοχεία 
και τα καταλύματα γέμιζαν σιγά-σιγά. Η 
άφιξη ολοκληρώθηκε το πρωί της 28ης 
και στη Βυτίνα σημειώθηκε το αδιαχώ-
ρητο. Εψάλη η καθιερωμένη δοξολογία 
και όλα όσα προέβλεπε το πρόγραμμα 
εορτασμού, τα οποία θα διαβάσετε σε 
άλλη στήλη. Το τριήμερο αυτό εγκαι-
νιάστηκε κατά κάποιο τρόπο η έναρξη 
τη χειμερινής περιόδου επισκεψιμότη-
τας με το μεγάλο κύμα επισκεπτών, το 
οποίο είναι μια ισχυρή τόνωση της το-
πικής οικονομίας. Η οργανωμένη υπο-
δομή του τόπου μας τόσο από απόψεως 
καταλυμάτων όσο και από απόψεως κα-
ταστημάτων εστίασης και ψυχαγωγίας 
εξυπηρετεί πλήρως και με σύγχρονο 
τρόπο τους επισκέπτες και θα συνεχίσει 
για πολλά χρόνια ακόμα. Οι μέρες όμως 
αυτές με τους πολλούς ξένους αναδει-
κνύουν τα υπάρχοντα οργανωτικά προ-
βλήματα όπως η ανάγκη μονοδρόμησης 
του κεντρικού δρόμου και η εξεύρεσης 
χώρου πάρκινγκ των οχημάτων. Επίσης 
ο ασυντήρητος «δρόμος της αγάπης», 
τον οποίο ο επισκέπτης του τόπου μας 
νιώθει την ανάγκη να  επισκεφθεί λόγω 
της μεγάλης του φήμης δημιουργεί αλ-
γεινή εντύπωση. Δυστυχώς η δημοτική 
αρχή αδιαφορεί για όλα αυτά. Το τριή-
μερο αυτό ήταν το πλέον εντυπωσιακό 
του φθινοπώρου και η Βυτίνα επιβεβαι-
ώνει τη φήμη της ως το πρώτο κέντρο 
χειμερινού τουρισμού της Αρκαδίας.

1Η Νοέμβρη. Αρχίζει από σή-
μερα ο τελευταίος μήνας του 
φθινοπώρου με καλοκαιρινό 

καιρό. Την ημέρα συνεχίζουν, όπως 
και τον προηγούμενο μήνα, διψήφιες 
θερμοκρασίες και τη νύχτα μονοψήφι-
ες λόγω της επικρατούσας παγωνιάς. Η 
σημειούμενη μέχρι τώρα φθινοπωρινή 
έλλειψη βροχοπτώσεων δημιουργεί με-
γάλες ανησυχίες για κίνδυνο λειψυδρί-
ας το επόμενο διάστημα. Ας ελπίσουμε 
ότι τον Νοέμβριο θα σημειωθούν κά-
ποιες βροχές. Είμαστε στον απόηχο της 
μεγάλης επισκεψιμότητας της εθνικής 

Πρώτο Σαββατοκύριακο 
του Νοέμβρη. Μας επι-
σκέφθηκε η πολυσυζητημέ-

νη κακοκαιρία «Eva» με πολύ πιο ήπια 
φαινόμενα από τα αναμενόμενα. Μικρή 
έκτασης «βροχούλα» και κάπως χαμη-
λή θερμοκρασία, αλλά φυσιολογική για 
την εποχή. Το Σάββατο το απόγευμα 
έφτασε εδώ και κατέλυσε στο ξενοδο-
χείο Art Menalon η αποστολή της ΑΕΚ 
για το κυριακάτικο παιχνίδι με τον Αστέ-
ρα Τρίπολης. Έτσι μετά τον Ολυμπιακό 
και η αποστολή της ΑΕΚ διανυκτερεύει 
στον τόπο μας, όταν παίζει στην Τρίπο-
λη! Η υποδοχή της ομάδας, παρόλη τη 
βροχή που έπεφτε εκείνη την ώρα, από 
τους ένθερμους νεαρούς οπαδούς ήταν 
πολύ φαντασμαγορική, (φωτό)  αφού 
η αποστολή έγινε δεκτή με πολλά βεγ-
γαλικά και ζητωκραυγές, ενώ αρκετοί 
νεαροί φωτογραφήθηκαν με τους παί-
κτες. Η φήμη της Βυτίνας και η ικανό-
τητα των επαγγελματιών της την κάνει 
επιθυμητή ακόμα και στον αθλητικό κό-
σμο. Αν είχε και μόνιμες αθλητικές εγκα-
ταστάσεις πιθανόν να προσείλκυε και για 
μεγαλύτερο διάστημα αθλητικές απο-
στολές. Εκτός της αποστολής της ΑΕΚ 
σημειώθηκε μέτρια επισκεψιμότητα δε-
δομένου ότι το προηγούμενο τριήμερο 
υπήρξε ρεκόρ επισκεπτών. Ανακοινώθη-
κε από το Πανταζοπούλειο κληροδότημα 
η προικοδότηση των οικονομικά ασθε-
νών κοριτσιών, η οποία θα πραγματο-
ποιηθεί την 1η Φεβρουαρίου, εορτή του 
Αγίου Τρύφωνα. Φέτος θα προικοδοτη-
θούν τέσσερα κορίτσια, εφόσον υπάρ-
ξουν, και το ποσόν θα είναι 4.000 €. Το 
Πανταζοπούλειο κληροδότημα πενήντα 
πέντε και πλέον χρόνια από την εποχή 
της ιδρύσεώς του εξακολουθεί να υλο-
ποιεί τους καθορισθέντες στόχους από 
τον δημιουργό του  αείμνηστο Δημήτριο 
Πανταζόπουλο χάρι στα περιουσιακά 
στοιχεία που άφησε αλλά και στη χρη-
στή διαχείριση των διαχειριστών του από 
την εποχή της δημιουργίας του. Το πε-
τρέλαιο θέρμανσης διατίθεται στο ποσόν 
του 1,40 € ανά λίτρο. Να σκεφτεί κανείς 
ότι πέρυσι δεν έφτανε στο ύψος του 1 €. 
Επομένως φέτος θα περάσουμε «καυτό» 
χειμώνα και γι’ αυτό το σύνολο σχεδόν 
των μόνιμων κατοίκων επανήλθαν στην 
παραδοσιακή πηγή θέρμανσης, που εί-
ναι το ξύλο.

Δεύτερο Σαββατοκύριακο 
του Νοέμβρη. Το πρώτο 
φθινοπωρινό Σαββατοκύ-

ριακο με συννεφιά, μουντό καιρό, γλυ-
κιά φθινοπωρινή ατμόσφαιρα και τη 
Βυτινιώτικη φύση να έχει πάρει εκείνο 
το κίτρινο-καφέ χρώμα, που προμηνύει 
την έλευση του χειμώνα. Η κίνηση του 
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συνέχεια σελ 3

Στα πλαίσια των πολιτιστικών 
και ψυχαγωγικών δράσεων του συν-
δέσμου οργανώθηκε εκδρομή στην 
Αθήνα στις 22-2-2023. Το πρόγραμ-
μα της εκδρομής περιελάμβανε α) 
επίσκεψη στο μουσείο της Ακρόπολης 
β) περίπατο στην περιοχή της Πλά-
κας γ) επίσκεψη στο ίδρυμα Σταύρος 
Νιάρχος και δ) παρακολούθηση στο 
θέατρο «Άνεση» της παράστασης 
«Οικόπεδα με θέα». Πολλά μέλη του 
συνδέσμου ανταποκρίθηκαν στο κά-
λεσμα για συμμετοχή στην εκδρομή 
και γέμισαν ένα λεωφορείο, το οποίο 
ξεκίνησε πρωί από τη Βυτίνα και επέ-
στρεψε αργά το βράδυ.

Την αποκριάτικη διακόσμηση 
της πλατείας ανέλαβε ο σύνδεσμος, 
ενώ την Καθαρή Δευτέρα οργάνωσε 
Κούλουμα στην πλατεία με προσφο-
ρά νηστίσιμων εδεσμάτων και ποτών 
(φωτό) κάτι που δημιούργησε ευχά-
ριστες εντυπώσεις στους αρκετούς 
επισκέπτες της ημέρας, αν και ήταν 
λιγότεροι του αναμενομένου.

Ο σύνδεσμος δεν αναπτύσσει 
μόνο δραστηριότητες ψυχαγωγικές 
ή καλλωπιστικές που πραγματικά συ-
ντελούν στην ενίσχυση της όμορφης 
εικόνας του χωριού μας, αλλά γνωρί-
ζει να τιμά τους ανθρώπους εκείνους, 
οι οποίοι βοηθούν ανιδιοτελώς, ώστε 
να φέρει σε πέρας το κοπιαστικό έργο 
του. Έτσι σε μια σεμνή τελετή απέδω-
σε στον ακούραστο εργάτη, που βοη-
θά ακατάπαυστα όλα αυτά τα χρόνια 
στην δενδροφύτευση κα τον καλλωπι-
σμό των κηπαρίων του χωριού, στον 
κηπουρό της Βυτίνας, τον Τρύφωνα 
τον Παπαλάμπρο τιμητική πλακέτα για 
την πολυετή προσφορά του. (φώτο). 
Επίσης εξέφρασε μέσω της ιστοσελί-
δας του τις ευχαριστίες του προς το 
Πανταζοπούλειο κληροδότημα για τη 
χρηματοδότηση της προμήθειας καλ-
λωπιστικών φυτών και προς τον νέο 
πρόεδρο του συλλόγου των Απαντα-
χού Βυτιναίων κ. Π.Πλέσσια για την 
εθελοντική συμμετοχή του στο έργο 
του συνδέσμου.

Την Κυριακή 22-1-2023 στις 11.00 
πραγματοποιήθηκε στα γραφεία της 
ένωσης (Πειραιώς 3) η κοπή της πρω-
τοχρονιάτικης πίτας και ακολούθησαν 

απολογισμός πεπραγμένων του απερ-
χόμενου δ.σ και αρχαιρεσίες για της 
εκλογή νέου. Την πίτα ευλόγησε ο νέ-
ος μητροπολίτης Γόρτυνος και Μεγα-
λουπόλεως κ.κ. Νικηφόρος. Στην αρ-
χή της εκδήλωσης ο γραμματέας της 
ένωσης κ. Αγγελακόπουλος χαιρέτησε 
τους προσελθόντες και στη συνέχεια 
κάλεσε τους παρόντες πολιτικούς, τον 
αντιπεριφερειάρχη κ. Σκαντζό, τον 
δήμαρχο κ. Κούλη. και άλλους εκ-
προσώπους φορέων να απευθύνουν 
χαιρετισμό. Ο νέος μητροπολίτης χαι-
ρέτησε τους παρισταμένους και ευχή-
θηκε σε όλους «καλή χρονιά», ενώ 

όλοι του αντευχήθηκαν μακρόχρονη 
και αποδοτική αρχιερατεία. Στη συ-
νέχεια έγινε απολογισμός της παρελ-
θούσης τριετίας από τον πρόεδρο κ. 
Πλέσσια, ενώ ο ταμίας κ. Λατάνης 
έκανε οικονομικό απολογισμό και στη 
συνέχεια πραγματοποιήθηκε η ψηφο-
φορία για την εκλογή του νέου δ.σ. 
Η ένωση εκτός από το κομμάτι της 
πίτας είχε οργανώσει και μπουφέ με 
διάφορα εδέσματα. Την Τετάρτη 25-1 
συγκροτήθηκε σε σώμα το νέο δ.σ. 
της ένωσης ως εξής: Πρόεδρος: Αγγε-
λακόπουλος Παναγιώτης, Α΄Αντιπρό-
εδρος: Κατσιαδράμης Αναστάσιος, Β΄ 

Αντιπρόεδρος: Σταθόπουλος Κων/νος, 
Γ.Γραμματέας: Παπαγιάννη Ελένη, 
Ειδ. Γραμματέας: Μουρούτσος Ιωάν-
νης, Ταμίας: Λατάνης Τριαντάφυλλος, 
Υπεύθυνος Τύπου: Μώλου Αικατερί-
νη,Υπεύθυνη Δημ. Σχέσεων: Τούτου-
ζα Κατερίνα, Υπεύθυνος εκδηλώσεων: 
Μπουζαλάς Βασίλειος, έφορος: Μανω-
λόπουλος Κων/νος. Να σημειώσουμε 
εδώ ότι μετά από δεκατρία χρόνια 
στην προεδρία της ένωσης, η οποία 
θεωρείται λίαν επιτυχής, ο Βυτιναίος 
Παναγιώτης Πλέσσιας παραχώρησε τη 
θέση του στον μέχρι σήμερα αντιπρό-
εδρο Παναγιώτη Αγγελακόπουλο. 

ΟΙ ΣΥΛΛΟΓΟΙ ΜΑΣ

• Την Κυριακή 5-2-2023 πραγ-
ματοποιήθηκε στην εκκλησία του Αγί-
ου Γεωργίου Καρύτση το καθιερωμένο 
μνημόσυνο σε μνήμη του αρχιστρατή-
γου της Ελληνικής επανάστασης Θεό-
δωρου Κολοκοτρώνη. Φέτος μάλιστα 
το μνημόσυνο είχε ιδιαίτερη σημασία, 
αφού συμπληρώνονται 180 χρόνια από 
τον θάνατο του μεγάλου Έλληνα. Το 
μνημόσυνο τέλεσε ο επίσκοπος Αν-
δρούσης θεοφιλέστατος κ.κ. Κωνστά-
ντιος βοηθούμενους από τους ιερείς 
του ναού του Αγίου Γεωργίου. Τον 
πανηγυρικό της ημέρας εκφώνησε ο 
διδάκτορας φιλολογίας κ. Δημήτριος 

Κανελλόπου-
λος, ο οποίος 
εντυπωσίασε με   
τον συναισθη-
ματικά φορτι-
σμένο λόγο του, 
με παραστατικές 
εικόνες και ιστο-
ρικές αναφορές. 
Εκτός της Παγ-
γορτυν ιακής 
ένωσης παρέ-
στησαν και άλλα δέκα περίπου Αρκα-
δικά σωματεία με τις σημαίες τους και 
ομάδες μελών τους με εθνικές ενδυ-

μασίες. Μετά το 
τέλος του μνη-
μοσύνου όλοι 
οι μετέχοντες 
μετέβησαν στον 
ανδριάντα του 
Κολοκο τρώ-
νη, όπου εψά-
λη τρισάγιο και 
κατατέθηκαν 
στεφάνια από 
εκπροσώπους 

φορέων και συλλόγων. Όλοι ο παρι-
στάμενοι στο τέλος έψαλαν τον εθνι-
κό ύμνοι και ομάδα οργανοπαικτών με 

επικεφαλής τον Γορτύνιο κλαρινίστα 
Γιώργο Δαλιάνη απέδωσαν το δημοτικό 
τραγούδι των Κολοκοτρωναίων. Ήταν 
μια συγκινητική εκδήλωση μνήμης 
προς τιμή του μεγάλου Θεόδωρου Κο-
λοκοτρώνη και παρόλες τις δυσμενέ-
στατες καιρικές συνθήκες που επικρά-
τησαν πολλοί Γορτύνιοι την τίμησαν 
με την παρουσία τους. Αξίζουν συγ-
χαρητήρια στην Παγγορτυνιακή ένω-
ση, η οποία με τις πρωτοβουλίες της 
δεν επιτρέπει στη λήθη να σκεπάσει τη 
μνήμη των μεγάλων προσωπικοτήτων 
που συνέβαλαν στην ανεξαρτησία της 
Πατρίδας μας. 

         Μετά από διακοπή δύο 
χρόνων των εκδηλώσεών του λόγω 
της πανδημίας ο σύλλογος οργάνωσε 
φέτος αποκριάτικη εκδήλωση συγχρό-
νως με την κοπή της πίτας του για το 
νέο έτος. Η εκδήλωση οργανώθηκε 
και πραγματοποιήθηκε την πρώτη Κυ-

ριακή της αποκριάς, «την κρεατινή», 
στις 12 Φεβρουαρίου στις 19.30 ώρα 
στην αίθουσα του ιδρύματος «Τρύ-
φωνος Θαλασσινού». Η εκδήλωση 
γνωστοποιήθηκε με μια καλαίσθητη 
αφίσα, που αναρτήθηκε σε επίκαιρα 
σημεία της κωμόπολης και στο διαδί-
κτυο. Η τοπική κοινωνία ανταποκρί-
θηκε ικανοποιητικά στην πρόσκληση 
και πολλοί προσήλθαν το βράδυ της 
Κυριακής στην αίθουσα του κληροδο-
τήματος Θαλασσινού και την γέμισαν 
ασφυκτικά.   Η τιμή εισόδου ήταν 10 
€ για τους ενήλικες κα 7 € για τα παι-
διά. Κατ’ αρχάς ο πρόεδρος του συλ-
λόγου κ. Κώστας Μπολορίζος έκοψε 

την πρωτοχρονιάτικη πίτα και ευχήθη-
κε σε όλους τους παριστάμενους καλή 
και ευτυχισμένη χρονιά. Ευχές επίσης 
απηύθυναν ο προσελθών δήμαρχος κ. 
Κούλης και ο πρόεδρος του τοπικού 
συμβουλίου κ. Κατσούλιας. Ακολού-
θησε γλέντι και χορός με τα φωνητικά 
του συλλόγου μέχρι αργά με συμμε-
τοχή όλων των προσελθόντων, πολ-
λοί των οποίων και ιδιαίτερα τα μικρά 
παιδιά είχαν προσέλθει μεταμφιεσμέ-
νοι. Το φαγητό και τα ποτά περιλαμ-
βάνονταν στο εισιτήριο. Την εκδήλω-
ση τίμησαν με την παρουσία τους  ο 
δήμαρχος κ. Κούλης, οι αντιδήμαρχοι 
κ.κ. Μπέτσα και Δημάκος, ο πρόεδρος 

του τοπικού συμβουλίου κ. Κατσού-
λιας, η πρόεδρος του συνδέσμου φι-
λοπροόδων κ. Ρούσσου, η «δασκά-
λα» του χορευτικού, καθηγήτρια Φ.Α. 
κ. Ζαμπαθά και αρκετοί Βυτιναίοι, οι 
οποίοι εξέφρασαν τον ενθουσιασμό 
τους για την επιτυχημένη εκδήλωση.  
Ήταν ένας άκρως επιτυχημένος απο-
κριάτικος χορός, τον οποίο απόλαυσε 
η τοπική κοινωνία μετά από μια διε-
τία απραξίας και ο πολιτιστικός σύλ-
λογος απέδειξε για μια ακόμα φορά 
ότι είναι ένας πολύτιμος φορέας του 
τόπου μας, ο οποίος προσφέρει  ανε-
κτίμητες πολιτιστικές και κοινωνικές 
υπηρεσίες.

ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΟΣ ΣΥΛΛΟΓΟΣ «ΚΩΝ/ΝΟΣ ΠΑΠΑΡΡΗΓΟΠΟΥΛΟΣ»

Α΄ΠΑΓΓΟΡΤΥΝΙΑΚΗ ΕΝΩΣΗ

Την αποκριάτικη 
εβδομάδα ο «όμιλος» 
πρωτοστάτησε σε πολ-
λές ψυχαγωγικές εκδη-
λώσεις για μικρούς και 
μεγάλους. Κατ’ αρχάς 
συνέβαλε στον απο-
κριάτικο στολισμό της 
κωμόπολης φροντίζο-
ντας ιδιαίτερα την πλα-
τεία Οικονομίδη, όπως 
κάνει σε κάθε μεγάλη 
εκδήλωση. Το αποκριά-
τικο Σάββατο οργάνωσε 
εκδήλωση για τους μι-
κρούς του φίλους στην 
αίθουσα «Όμηρου Σταθόπουλου» με 
μεταμφιέσεις, αποκριάτικα τραγούδια 
και χορό, ενώ η μεγάλη του εκδήλω-
ση, όπως θα διαβάσετε στη συνέχεια, 
πραγματοποιήθηκε την αποκριάτικη 
Κυριακή στην πλατεία και τους δρό-

μους της κωμόπολης.
Για μια ακόμα 

φορά ο «όμιλος» πρω-
τοστάτησε στις απο-
κριάτικες εκδηλώσεις 
της Κυριακής της Τυ-
ρινής. Έτσι στις 12 το 
μεσημέρι της ημέρας 
αυτής οργάνωσε πο-
ρεία μεταμφιεσμένων 
στους κεντρικούς δρό-
μους, κάτι που τόνισε 
το εορταστικό πνεύμα 
των ημερών και εντυ-
πωσίασε τους πολυά-
ριθμους επισκέπτες του 

τριημέρου. Να τονίσουμε δε ότι ο όμι-
λος δίνει το παρόν σε όλες τις εορτα-
στικές εκδηλώσεις του τόπου μας και 
συμβάλλει σημαντικά στη δημιουργία 
μιας ευπρεπούς εικόνας της Βυτίνας 
ιδιαίτερα στους επισκέπτες.

ΣΥΝΔΕΣΜΟΣ ΦΙΛΟΠΡΟΟΔΩΝ ΟΜΙΛΟΣ ΚΥΡΙΩΝ
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Σε όλα τα ταξιδιωτικά περι-
οδικά και τα αντίστοιχα site το λα-
ογραφικό μουσείο προβάλλεται ως 
το κυριότερο αξιοθέατο του τόπου 
μας. Το μουσείο δέχεται πολλούς 
επισκέπτες κάθε χρόνο ιδιαίτερα 
τα Σαββατοκύριακα του χειμώνα, 
τα εορταστικά τριήμερα και την 
καλοκαιρινή περίοδο είτε από με-
μονωμένους είτε από οργανωμένα 
γκρουπ επισκεπτών. Και αυτό επι-
τυγχάνεται χάρις στην εθελοντική 
προσφορά του προέδρου της το-
πικής κοινότητας κ. Κατσούλια, ο 
οποίος όχι μόνο διατηρεί το μου-
σείο ανοικτό με την προσωπική 
του παρουσία, αλλά ξεναγεί τους 
επισκέπτες στα εκθέματα και φρο-
ντίζει για την καλή συντήρηση του 
υλικού. Παρόλο που ο χώρος δεν 
είναι ευρύχωρος ούτε κατάλληλος 
για να εξυπηρετεί του σκοπούς 
ενός μουσείου, τα εκθέματα είναι 
εντυπωσιακά και η ξενάγηση γλα-

φυρή και πλήρης μετά την οποία 
ο επισκέπτης εξέρχεται απόλυτα 
εντυπωσιασμένος. Και όλα αυτά 
δεν είναι «έπεα πτερόεντα» (λό-
για του αέρα) αλλά απεικόνιση των 
αναρτήσεων των επισκεπτών, οι 
οποίοι επαινούν τόσο τα εκθέματα 
όσο και τον ξεναγό. Αφορμή για το 
ρεπορτάζ παίρνουμε από μια ανάρ-
τηση της ομάδας των μελών της 
«parkour academy» της οποίας οι 
αθλητές επισκέφθηκαν το μουσείο, 
όπως φαίνεται και στη φωτογρα-
φία και δήλωσαν ιδιαίτερα εντυ-
πωσιασμένοι. Και με την ευκαιρία 
του δημοσιεύματος ας αποδώσου-
με την τιμή της μνήμης προς τους 
ιδρυτές του αειμνήστους Λεωνίδα 
Αναγνωστόπουλο και Σωτήρη Κού-
κα, οι οποίοι πριν από τριάντα επτά 
χρόνια (1986) αποδύθηκαν σε ένα 
μεγάλο αγώνα συγκέντρωσης του 
υλικού του τόπου μας, που κινδύ-
νευε να χαθεί, και προσπάθησαν 

να βρουν κατάλληλο χώρο στέγα-
σης. Ο χώρος δημιουργήθηκε με 
πρωτοβουλία της τότε κοινοτικής 
αρχής και με την οικονομική ενί-
σχυση της Μαριάνας και Ανδριάνας 
Παπαηλίου σε μνήμη του πατέρας 
τους. Σήμερα το μουσείο λειτουρ-
γεί με την ευθύνη του πολιτιστικού 
συλλόγου, στον οποίο ανήκει και 
με την εθελοντική προσφορά του 
κ. Φώτη Κατσούλια. Το μουσείο 
αυτό πρέπει όλοι να διαφυλάξουμε 
και να προσφέρουμε είτε για συ-
ντήρησή του είτε για εμπλουτισμό 
του, διότι προβάλλει τον τόπο μας 
και αποτελεί το σπουδαιότερο αξι-
οθέατό του.

Είναι γνωστή ως «εορτή των γραμμάτων» και εορτά-
ζεται ως επίσημη σχολική εορτή από την εποχή της 
ιδρύσεως του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστη-
μίου, ενώ επισημοποιήθηκε την πρώτη δεκαετία του 
εικοστού αιώνα. Αποτελούσε στο παρελθόν επίσημη 
σχολική αργία, ενώ τα τελευταία χρόνια διατίθενται οι 
πρώτες διδακτικές ώρες, για να τιμηθεί η μνήμη των 
προστατών των γραμμάτων από τα σχολεία. Η Βυτίνα, 
η οποία είναι μια από τις δύο Γορτυνιακές κωμοπό-
λεις, η οποία διαθέτει όλες τις βαθμίδες των σχολείων, 
τιμούσε πάντοτε με ιδιαίτερη ευαισθησία την εορτή 
και τόνιζε με κατάλληλες ομιλίες την προσφορά των 
«τριών μεγίστων φωστήρων της τρισηλίου θεότητος» 
στη διαμόρφωση του Ελληνοχριστιανικού πολιτισμού 
και την πρόοδο των γραμμάτων την εποχή της Βυ-

ζαντινής αυτοκρατορίας. Έτσι και φέτος, παρόλο τον 
περιορισμένο χρόνο της διάρκειας των εορταστικών 
εκδηλώσεων, τα σχολεία μας τίμησαν την εορτή με 
εκκλησιασμό και κατάλληλες ομιλίες. Τη λειτουργία 
τέλεσαν οι ιερείς μας πατέρες Χρυσόστομος (ο οποί-
ος είχε τα ονομαστήρια του στην εορτή ενός εκ των 
τριών Ιεραρχών στις 27 Ιανουαρίου) και Νικόλαος 
βοηθούμενοι από τον ιεροψάλτη Νίκο Σουλακιώτη, 
ο οποίος ως παλαιός εκπαιδευτικός έδειξε ιδιαίτερη 
ευαισθησία στην τέλεση της ιερουργίας. Στη λειτουρ-
γία προσήλθαν οι μαθητές των τεσσάρων σχολείων, 
νηπιαγωγείου, δημοτικού, γυμνασίου και λυκείου με 
επικεφαλής τις σημαίες τους και συνοδευόμενοι από 
το διδακτικό προσωπικό των σχολείων. Το νόημα της 
ημέρας ανέλυσε με θαυμάσια ομιλία η φιλόλογος κ. 
Καλοπίση Ελένη καθηγήτρια του Γυμνασίου Βυτίνας. 
Λόγος καλοδουλεμένος, γλαφυρός, πλήρης νοημά-
των, με τη δέουσα επιστημονική θεμελίωση. Η ομιλή-
τρια ανέλυσε την προσωπικότητα των τριών Ιεραρ-
χών και παρουσίασε με επιχειρήματα την τεράστια 
συμβολή τους στα γράμματα και τον πολιτισμό και 
επομένως δικαίως τιμώνται ως προστάτες τους. Κάθε 
φορά που παρακολουθούμε τέτοιας ποιότητας ομιλίες 
εκτιμούμε την προσωπικότητα των εκπαιδευτικών μας 
και θεωρούμε τον τόπο μας τυχερό όπως επίσης και 
τα παιδιά μας που έχουν τέτοιου επιστημονικού επι-

πέδου δασκάλους. Την όλη εκδήλωση στο χώρο της 
εκκλησίας τίμησε με την παρουσία του ο δήμαρχος 
Γορτυνίας κ. Κούλης, ο αντιδήμαρχος κ. Δημάκος, ο 
πρόεδρος του τοπικού συμβουλίου κ. Κατσούλιας, οι 
εκπρόσωποι των συλλόγων των γονέων και κηδεμό-
νων των μαθητών και αρκετοί φιλόθρησκοι συμπολί-
τες μας, ο οποίοι τίμησαν με την παρουσία τους την 
σχολική εορτή και τη μνήμη των τριών ιεραρχών. 
Μετά το τέλος της ιεροτελεστίας και τη διατύπωση 
ευχών ο δήμαρχος κ. Κούλης μετέβη στο διδακτήριο 
του Γυμνασίου και Λυκείου όπου πραγματοποιήθηκε 
η κοπή της πρωτοχρονιάτικης πίτας των σχολείων. 
Ο τρόπος που εορτάζονται οι εθνικές επέτειοι και 
οι σχολικές γιορτές στον τόπο μας δείχνουν ότι σε 
αυτόν υπάρχει ιδιαίτερη ευαισθησία στην απόδοση 
τιμής στη μνήμη των μεγάλων προσωπικοτήτων του 
έθνους και του πολιτισμού.

ΚΟΙΝΩΝΙΚΑ
ΕΙΣΦΟΡΕΣ ΥΠΕΡ ΤΟΥ ΣΥΛΛΟΓΟΥ ΚΑΙ 

ΤΗΣ ΕΦΗΜΕΡΙΔΑΣ «ΒΥΤΙΝΑ»
•  100 €: « Όμιλος κυριών», Χριστόπουλος Ευθ., 

Χριστοπούλου Ναυσικά, Μερκούρης Ιωάννης, 
Λιαρόπουλος Χαρ., Καράμπελας Αγησίλαος. 

•  60 €: Σταματόπουλος Δ., Τσατσουλή- Μπουρνά Μαρία
•  50 €: Κουτσούκος Παναγιώτης, Ματθαίου Ειρή-

νη, Τουρής Ζαχαρίας, Τζίφα Ευστ., Καρατζίνα 
Μ.,Παναγοπούλου Αρ., Καρατασάκης Γ.,Κοκ-
καλιάρης Θ., Γόντικας Κ., Κατσούλιας Φώτης, 
Στρουσόπουλος Κ., Λιδωρίκης Στάθης, Κοκκα-
λιάρης Απόστ.,Κοκκώνη Κανέλλα.

•  40 €: Πλέσσιας Αθ., Κανελλάκης Γ. Πλέσσια Φωτ. 
•  30 €: Καρβουνιάρης Γεώργιος, Αγγελόπουλος 

Γ., Γαλανοπούλου Αικ., Σουλακιώτης Ν., Πανα-
γοπούλου Βασ., Κανελάκη Μαρία, Κουτελιδάκη 
Μ., Πανταζοπούλου Ειρ., Πανταζόπουλος Ν., 
Πανταζοπούλου Μαρ., Παπαδέλος Παν., Πλέσ-
σιας Τρ. Παν., Θαλασσινού Γεωργία, Σταθακο-
πούλου Κατερ., Καραντώνης Παντελής

•  25 €: Βουγικλοπούλου Αικ., Λιαροπούλου Ευγ. 
Αποστολόπουλος Μιχ.

•  20 €: Παναγιωτακόπουλος Γ., Αγγελή Κλεο-
πάτρα, Μαρίνης Νικόλαος, Ντίζου Ιωάννα, Μα-
σούρος Τρ., Λαρόπουλος Δ. Γερονικόλας Γ. Πα-
πακωνσταντίνου Σωτ., Τζίφας Γ. Νικ., Δεωνά 
Μαρία, Μέγας Παν., Μέγα Μαρ., Μαυραγάνης 
Π., Παναγοπούλου Παν, Παναγοπούλου Ιφ., 
Μαυραγάνης Σπ.,Κολτσίδα Βασιλ., Παπαντωνίου 
Β., Σάλιαγκα Γεωργία, Σάλιαγκα Νίκη, Κακαβού-
λα Ανδρονίκη, Κάρκουλα Ιφ., Στρουσόπουλος 
Ν., Τούτουζα Κατερ., Λιαροπούλου Αγγελική. 
Κουρή-Ανδριανοπούλου Θεοδώρα, Γιωτοπούλου 
Ευσταθία, Μασούρου Ρουμπίνα.

ΕΙΣΦΟΡΕΣ ΣΕ ΜΝΗΜΗ
Σε μνήμη Ανδρέα Γουρζουλίδη προσέφεραν υπέρ 
του συλλόγου και της εφημερίδας «ΒΥΤΙΝΑ»
50 €:  Η σύζυγος Αθανασία Μέμου- Γουρζουλίδη 

και τα παιδιά του
50 €: Ελένη και Γιώργος Κ. Μέμου
50 €: Οικογένεια Ανδρέα Καψάλη
50 €: Οικογένεια Έφης Βακαλοπούλου

ΘΑΝΑΤΟΙ
•  Απεβίωσε στη Βυτίνα όπου και ετάφη στις 11-

1-2023 η Μαρία Αγγελοπούλου (Μανταλένια) 
ετών 91. Το δ.σ. του συλλόγου των απαντα-
χού Βυτιναίων συλλυπείται θερμά την κ. Ελένη 
Ρούσσου πρόεδρο του συνδέσμου φιλοπροόδων 
για την απώλεια της προσφιλούς της μητρός.

•  Απεβίωσε στην Αθήνα και ετάφη στη Βυτίνα 
στις 16-1-2023 ο Ανδρέας Γουρζουλίδης συντα-
ξιούχος εκπαιδευτικός (σύζυγος της Βυτιναίας 
Αθανασίας Μέμου) ετών 84. Ο αείμνηστος Αν-
δρέας Γουρτζουλίδης ήταν ένθερμος φίλος της 
Βυτίνας και διέθετε κατοικία στις παρυφές του 
Μαινάλου. Την επισκεπτόταν συχνά και παρέμε-
νε μεγάλο χρονικό διάστημα ιδιαίτερα τα καλο-
καίρια. Το δ.σ. του συλλόγου των Απανταχού 
Βυτιναίων συλλυπείται θερμά τους οικείους του 
και ιδιαίτερα τη σύζυγό του Αθανασία ένθερμο 
και δραστήριο μέλος του συλλόγου.

•  Απεβίωσε στην Τρίπολη και ετάφη στη Βυτίνα 
στις 16-1-2023 ο Νικόλαος Γ. Σταυρόπουλος 
ετών 91. Ο θανών ήταν από τους πλέον παλαι-
ούς Βυτιναίους, ο οποίος έζησε όλα του τα χρό-
νια εδώ και λειτουργούσε μαζί με τους αδελφούς 
του μεγάλο εργοστάσιο ξυλείας στη Βυτίνα.

•  Απεβίωσε στη Βυτίνα όπου και ετάφη στις 9-2-
2023 η Φωτεινή Κ. Παπαντωνίου ετών 90.

•  Απεβίωσε στην Αθήνα και ετάφη στη Βυτίνα στις 
14-3-2023 ο Πέτρος Ν. Γαλανόπουλος συνταξι-
ούχος ταχυδρομικός ετών 87.Η κηδεία του έγι-
νε πάνδημη χοροστατούντος του μητροπολίτη 
Γόρτυνος κ.κ. Νικηφόρου και με την παρουσία 
τεσσάρων ιερέων.

των χωριών. Μάλιστα χαρακτηριστικά τόνισε: «Αν 
στη Βυτίνα που είναι η πιο ζωντανή κωμόπολη της 
Γορτυνίας τα μισά σπίτια είναι κλειστά τον χειμώνα, 
φανταστείτε τι γίνεται στα υπόλοιπα χωριά της Γορ-
τυνίας». Στο τέλος του λόγου του ευχήθηκε «χρό-
νια πολλά» και ο Βυτιναίοι να μπορούν να τιμούν 
πολλά χρόνια τον πολιούχο τους. Στην αντιφώνησή 
του ο εφημέριος της Βυτίνας και προϊστάμενος του 
ναού πατήρ Νικόλαος Ντάβος ευχαρίστησε τον μη-
τροπολίτη για την παρουσία του και του προσέφερε 
ένα εγκόλπιο δώρο της Βυτίνας επί τη αναλήψει της 
αρχιερατείας του. Επίσης ευχαρίστησε όλους όσους 
προσήλθαν και τίμησαν με την παρουσία τους τις 
θρησκευτικές εκδηλώσεις και όσους κοπίασαν να τις 
ετοιμάσουν. Στη συνέχεια πραγματοποιήθηκε η λι-
τάνευσης της εικόνας του Αγίου στους κεντρικούς 
δρόμους της Βυτίνας με τη συνοδεία της φιλαρμονι-
κής του δήμου Τρίπολης. Να σημειώσουμε εδώ και να 
επαινέσουμε την παρουσία αντιπροσωπείας των σχο-
λείων μας με επικεφαλής τους σημαιοφόρους τους, 
την οποία είχε οργανώσει τέλεια ο καθηγητής Φ.Α 
κ. Γιώργος Μαρκόπουλος, ο οποίος για σειρά ετών 
υπηρετεί εδώ και πάντοτε πρόθυμα συμμετέχει σε 
κοινωνικές και πολιτιστικές εκδηλώσεις. Όπως όλοι 
γνωρίζουμε η λιτανεία τα δύο προηγούμενα χρόνια 
δεν είχε πραγματοποιηθεί λόγω κορωνοϊού. Μετά το 
τέλος όλων των θρησκευτικών δρωμένων πραγματο-
ποιήθηκε στις 12.00 το μεσημέρι η τελετή της προι-
κοδότησης του Πανταζοπουλείου κληροδοτήματος 
για την οποία γράφουμε σε άλλη στήλη. Κατόπιν όλοι 
οι κληρικοί, οι εκπρόσωποι δημοσίων και δημοτικών 

αρχών και οι εκπρόσωποι τοπικών συλλόγων και 
φορέων μετέβησαν στο εστιατόριο «Αρχοντικό της 
Αθηνάς», όπου ο Δήμος Γορτυνίας παρέθεσε εορτα-
στικό γεύμα τιμώντας την ημέρα. Κατά τη διάρκειά 
του ο δήμαρχος ευχήθηκε σε όλους και ιδιαίτερα στη 
Βυτίνα για την εορτή του πολιούχου και τόνισε ότι ο 
Δήμος θα συμπαρίσταται σε παρόμοιες εκδηλώσεις.

Ο καιρός του διημέρου χειμωνιάτικος. Την πα-
ραμονή έρριξε χιόνι το οποίο το «έστρωσε» για λίγο. 
Τη νύχτα επικράτησε δριμύ ψύχος και το θερμόμετρο 
έδειξε -5ο C. Ανήμερα της γιορτής επικράτησε ήλιος 
«με δόντια» με αρκετό κρύο, στο οποίο όμως η Βυτί-
να είναι συνηθισμένη, αφού στο παρελθόν γιόρταζε 
με αρκετό χιόνι. Φέτος λοιπόν η Βυτίνα γιόρτασε τον 
πολιούχο της αρκετά ελεύθερα χωρίς τους περιορι-
σμούς της πανδημίας και με την παρουσία του νέου 
μητροπολίτη. Σεμνές και ευλαβικές όλες οι θρησκευ-
τικές εκδηλώσεις με καθαρό Βυτινιώτικο παραδοσιακό 
χρώμα. Με ευπρέπεια και φιλόξενο διάθεση η τοπική 
κοινωνία υποδέχθηκε τον νέο μητροπολίτη και ευχα-
ρίστησε θερμά όσους την τίμησαν. Και δυο κουβέντες 
για τον νέο μητροπολίτη. Σεμνός, ευπροσήγορος, κα-
ταδεκτικός και με υψηλή θεολογική μόρφωση, την 
οποία έδειξε στο κήρυγμα την παραμονή και ανήμερα 
της εορτής, και με διάθεση πλήρους κατανόησης των 
προβλημάτων που αντιμετωπίζει η ταλαιπωρημένη 
Γορτυνία. Να ευχηθούμε η Βυτίνα να τιμά για πολλά 
χρόνια με την ίδια ευλάβεια τον πολιούχο της και να 
συνεχίσει να ευημερεί κοινωνικά, πολιτιστικά και οι-
κονομικά, παρόλη την πληθυσμιακή της συρρίκνωση 
φαινόμενο που μαστίζει όλη τη Γορτυνία.

συνέχεια από τη σελ 1

Ο πρόεδρος και τα μέλη του δ.σ. του συλ-
λόγου των «Απανταχού Βυτιναίων και φίλων της 
Βυτίνας» ευχαριστούν θερμά τους διαχειριστές του 
Πανταζοπουλείου κληροδοτήματος κ.κ. Γιάννη Χρι-
στόπουλο και Παναγιώτη Πλέσσια για την απόφασή 
τους να αναλάβουν για ένα χρόνο τα έξοδα έκδοσης 
και αποστολής της εφημερίδας «ΒΥΤΙΝΑ» διευκολύ-
νοντας με αυτόν τον τρόπο την απρόσκοπτη συνέχι-
ση της κυκλοφορίας της δεδομένου ότι ο σύλλογος 

αντιμετωπίζει σημαντικά οικονομικά προβλήματα, 
τα οποία δημιουργούν μεγάλο κίνδυνο διακοπής της 
έκδοσης και αποστολή του εντύπου. Ο σύλλογος επί-
σης ευχαριστεί θερμά τη δικηγόρο κ. Ελένη Τζίφα και 
τον λογιστή κ. Λεωνίδα Σακελλαρίου για τις δωρεάν 
προσφερθείσες υπηρεσίες προς τον σύλλογο προ-
κειμένου να διεκπεραιωθούν οι γραφειοκρατικές δι-
αδικασίες που προέκυψαν μετά την εκλογή του νέου 
δ.σ. του συλλόγου και την παράσταση στις αρμόδιες 
τραπεζικές και οικονομικές υπηρεσίες.

ΕΚΦΡΑΣΗ ΕΥΧΑΡΙΣΤΙΩΝ

ΚΑΙ ΦΕΤΟΣ ΓΙΟΡΤΑΣΤΗΚΕ Ο ΠΟΛΙΟΥΧΟΣ ΜΕ ΤΙΣ ΔΕΟΥΣΕΣ ΤΙΜΕΣ

ΤΟ ΛΑΟΓΡΑΦΙΚΟ ΜΟΥΣΕΙΟ ΔΕΧΕΤΑΙ 
ΠΟΛΛΟΥΣ ΕΠΙΣΚΕΠΤΕΣ

συνέχεια στη σελ 11

Ο ΕΟΡΤΑΣΜΟΣ ΤΗΣ ΕΟΡΤΗΣ ΤΩΝ ΤΡΙΩΝ ΙΕΡΑΡΧΩΝ
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συνέχεια από τη σελ 1

ΝΕΚΡΟΛΟΓΙΕΣ

ΑΠΟΧΑΙΡΕΤΙΣΜΟΣ ΣΤΟΝ 
ΑΝΔΡΕΑ ΓΟΥΡΖΟΥΛΙΔΗ

Αγαπημένε μας θείε Ανδρέα
Σταθήκαμε δίπλα σου στην όμορφη Βυτίνα 

μας και σε αποχαιρετήσαμε ως θείο, ως δάσκαλο, 
ως συνομιλητή καλό, ως άνθρωπο. Κι ήταν όλοι 
εκεί, για να σε αποχαιρετήσουμε για τελευταία 
φορά. Η αγαπημένη σου Αθανασία, ο «φύλακας 
άγγελος» σου, τα παιδιά σου, οι οικογένειές τους 
, τα εγγόνια σου και όλοι εμείς που ζήσαμε κοντά 
σου και χαρήκαμε τη «συντροφιά» σου τόσα χρό-
νια. Σταθήκαμε εκεί, αναλογιστήκαμε το παρελ-
θόν και υποσχεθήκαμε πως δεν θα σε ξεχάσουμε 
ποτέ. Δεν θα ξεχάσουμε όλα όσα μας έμαθες, την 
αγάπη σου για γνώση, για αλήθεια, για δίκαιο…
Πιο πολύ όμως εγώ, η Ελένη δεν θα ξεχάσω τα 
όμορφα λόγια που σιγο-τραγούδησες στον μικρό 
μας Θανάση και θα του τα πω όλα ξανά σαν με-
γαλώσει…το υπόσχομαι. 

Για τον αγαπημένο μας θείο Ανδρέα Γουρζουλίδη 
Τα ανήψια του Ελένη & Γεώργιος Κ. Μέμου 

ΠΕΤΡΟΣ Ν. ΓΑΛΑΝΟΠΟΥΛΟΣ ΕΤΩΝ 87                 
«Ο ταχυδρόμος της Βυτίνας»

ΓΡΑΦΕΙ: Ο φιλόλογος 
Παναγιώτης Αντ. Παπαδέλος

 «Έφυγε» από κοντά μας στις 13 του Μάρ-
τη, στις αρχές της άνοιξης, ένας ακόμα από την 
προπολεμική γενιά της Βυτίνας ο Πέτρος ο Γα-
λανόπουλος, ο ταχυδρόμος του χωριού, που για 
μια τριακονταετία εξυπηρέτησε από το πόστο 
αυτό τη Βυτίνα και τα γύρω χωριά. Ο αλησμό-
νητος Πέτρος γεννήθηκε το 1936 στη Ελευσίνα, 
λόγω του επαγγέλματος του πατέρα του, από 
τους Βυτιναίους Νίκο Γαλανόπουλο και Αικα-
τερίνη Κούβα. Εκεί τελείωσε τις γυμνασιακές 
του σπουδές και στις αρχές της δεκαετίας του 
εξήντα εγκαταστάθηκε στη Βυτίνα λόγω προ-
σλήψεώς του στα Ελληνικά ταχυδρομεία ως 
αγροτικός ταχυδρόμος κατ’ αρχάς και αργότε-
ρα αστικός. Υπηρέτησε για μια τριακονταετία 
στη θέση αυτή και εξυπηρέτησε με προθυμία, 
ευσυνειδησία και φιλική διάθεση τα γύρω χω-
ριά της Βυτίνας και τα σχόλια των κατοίκων 
ήταν άκρως εγκωμιαστικά για την εξυπηρέτη-
ση όλων σε μια εποχή που η επικοινωνία ήταν 
προβληματική και η μετάβαση ακόμα και στο 
κέντρο της περιοχής, που ήταν η Βυτίνα, πολύ 
δύσκολη. Αργότερα ως αστικός ταχυδρόμος σε 
μια κωμόπολη όπως η Βυτίνα, η οποία λόγω 
του καλοκαιρινού τουρισμού απαιτούσε ευγέ-
νεια, προθυμία, υπομονή και καλή γνώση της 
γραφειοκρατικής διαδικασίας αναδείχθηκε άρι-
στος, όπως φαίνεται από τα ευνοϊκά σχόλια των 
επισκεπτών του τόπου μας, πολλοί των οποίων 
διατήρησαν σχέσεις μαζί του και μετά την απο-
χώρησή του από την υπηρεσία. Ανοικοδόμησε 
την πατρική του οικία και δημιούργησε άριστη 
οικογένεια με την επίσης Βυτιναία Χρυσούλα 
Αναγνωστοπούλου και απέκτησε μια κόρη, την 
Κατερίνα, υπάλληλο του Υπουργείου Παιδείας 
και ένα γιο τον αρχιμανδρίτη σήμερα πανοσιο-
λογιότατο Νίκωνα. Ευτύχησε δε να δει και την 
εγγονή του Ζωή να ολοκληρώνει τις σπουδές 
της στη φιλοσοφική σχολή. Εκτός της ευδόκι-
μης επαγγελματικής του πορείας ανέπτυξε και 
έντονη κοινωνική δράση μετέχοντας στους το-
πικούς συλλόγους και την αυτοδιοίκηση. Υπήρ-
ξε ιδρυτικό μέλος του κυνηγετικού συλλόγου, 
ενώ εξελέγη πρώτος δημοτικός σύμβουλος με 
το συνδυασμό του δημάρχου Γεωργίου Καρπού-
ζου στον πρώτο Καποδιστριακό Δήμο Βυτίνας. 
Μειλίχιος στο χαρακτήρα, εξαιρετικά ευγενής 
και πρόθυμος να εξυπηρετεί και να προσφέρει 
ήταν ιδιαίτερα αγαπητός στην τοπική κοινωνία, 
η οποία έχασε ένα από τα σώφρονα και νουνεχή 
μέλη της. Τα τελευταία χρόνια είχε εγκαταστα-
θεί στην Αθήνα και επισκεπτόταν περιοδικά τη 
γενέτειρα. Ο θάνατός του λύπησε ιδιαίτερα την 
τοπική κοινωνία, η οποία έδειξε την εκτίμηση 
και τον σεβασμό της με την σύσσωμη παρουσία 
της στην κηδεία του, την οποία τέλεσε ο επιχώ-
ριος μητροπολίτης κ.κ. Νκηφόρος βοηθούμενος 
από τέσσερις ιερείς, ενώ χρέη ιεροψάλτη έκα-
νε ο τοπικός ιερέας πατήρ Νικόλαος. Να είσαι 
καλοτάξιδος φίλε και από ψηλά να ατενίζεις τη 
Βυτινιώτικη ύπαιθρο, την οποία περιδιάβηκες 
τόσες φορές κυνηγώντας και εμείς που σε γνω-
ρίσαμε από κοντά θα διατηρούμε άσβεστη τη 
μνήμη του ευγενικού, καλοκάγαθου και πάντοτε 
πρόθυμου να προσφέρει φίλου Πέτρου Γαλανό-
πουλου, του «ταχυδρόμου της Βυτίνας».

η σπουδαιότερη, η φιλοπατρία και η εξασφάλιση 
της ασφάλειας της πόλεως (ασφαλώς διεφύλα-
ξεν αυτήν). Επίσης σημαντικό προσόν του ηγέτη 
ο Θουκυδίδης θεωρεί την αποφυγή της δημαγω-
γίας και να μην λέγει κάτι για να ευχαριστεί τον 
λαό (ουκ ήγετο υπό του πλήθους αλλά αυτός 
ήγε). Αυτά τα χαρακτηριστικά στον ηγέτη πρέπει 
να αναζητά ο πολίτης και απαλλαγμένος πάθους, 
φανατισμού και προκατάληψης να επιλέγει τα κα-
τάλληλα πρόσωπα. 

Τέλος τρίτο βασικό καθήκον του πολίτη είναι 
ότι δεν πρέπει να αντιπαθεί τον συμπολίτη του, 
αν έχει διαφορετικές απόψεις από αυτόν (ου δι 

οργής τον πέλας) αλλά πρέπει να συνεργάζεται 
μαζί του, όπως πάλι τονίζει ο Θουκυδίδης, για το 
καλό της πόλης. Πολλά ακόμα θα μπορούσε να πει 
κανείς για τα καθήκοντα του πολίτη μπροστά στην 
κάλπη. Περιοριζόμαστε όμως, λόγω συντομίας του 
σημειώματος, σε αυτά τα τρία δηλαδή συμμετοχή, 
επιλογή του καταλλήλου ηγέτη και σεβασμός του 
συμπολίτη και ευχόμαστε σε όλους, αφού προσέλ-
θουν στην κάλπη να κάνουν την κατάλληλη επι-
λογή χωρίς φανατισμό, προκατάληψη και στείρα 
αντιπαράθεση των καταλλήλων που θα χειριστούν 
τα πολιτικά πράγματα την επόμενη τετραετία.      

        Η «Β»

ΜΠΡΟΣΤΑ ΣΤΗΝ ΚΑΛΠΗσυνέχεια από τη σελ 10

    Την Κυ-
ριακή 12 Φεβρου-
αρίου 2023, όπως 
είχε αναγγελθεί, 
πραγματοποιήθη-
κε μετά από διε-
τή αναβολή λόγω 
της πανδημίας η 
κοπή της πρωτο-
χρονιάτικης πίτας 
του συλλόγου και 
ακολούθησαν οι 
αρχαιρεσίες για 

την εκλογή νέου Δ.Σ. για την τριετία 2023-2026. 
Ο χώρος στον οποίο έγινε η τελετή ήταν το ξενο-
δοχείο «ΑΡΙΩΝ» στην περιοχή του Ψυρρή, ιδιοκτη-
σία της Βυτινιώτισσας Μαριλένας Σταθοπούλου, η 
οποία ευγενώς το διέθεσε για την πραγματοποίηση 
της εκδήλωσης. Χώρος συμπαθής και κατάλληλα 
διαμορφωμένος, ώστε να χωρέσει τους εκατό πε-
ρίπου προσελθόντες. Η εκδήλωση άρχισε με την 
ευλογία της πίτας από τον Βυτιναίο Αρχιμανδρίτη 
πανοσιολογιότατο π. Νίκωνα Γαλανόπουλο βοη-
θούμενο από τον ιεροψάλτη Νίκο Σουλακιώτη. Στη 
συνέχεια ο πρόεδρος του συλλόγου κ. Αγγελίδης 
έκοψε την πίτα αφιερώνοντας τα κομμάτια, κατά 
το έθιμο, σε πρόσωπα και φορείς της Βυτίνας. Με-
τά την κοπή ακολούθησαν χαιρετισμοί και ευχές 
από τον πρόεδρο του συλλόγου, από τον δήμαρχο 
κ. Κούλη και από τον πρόεδρο του τοπικού συμ-
βουλίου κ. Κατσούλια. Ο χαιρετισμός του προέ-
δρου του τοπικού συμβουλίου κ. Κατσούλια ήταν 
άκρως κατατοπιστικός και για όσα έχουν επιτευ-
χθεί στο τριετές διάστημα άσκησης της εξουσίας. 
Στη συνέχεια αποδόθηκε το βραβείο «Ευθυμίου 
Χριστοπούλου» σε Βυτιναία μαθήτρια που φοιτά 
σε σχολείο εκτός Βυτίνας και έλαβε βαθμό άριστα 
κατά την προαγωγή της από τη Β΄ Λυκείου στη 
Γ΄. Το βραβείο έλαβε η Μαρία Κανελλάκη το γένος 
Πλέσσια, η οποία προήχθη με γενικό βαθμό άριστα 
19,4. Ο δωροθέτης γιατρός κ. Χριστόπουλος κατά 
την απόδοση του βραβείου τόνισε τον σκοπό της 
βράβευσης των αριστευόντων μαθητών και έκανε 
έκκληση στους Βυτιναίους να συμπαρίστανται στον 
σύλλογο. Τέλος διεξήχθη μικρή λαχειοφόρος για 
την ενίσχυση του συλλόγου με δώρα προσφορά α) 
του συλλόγου (καλάθι με Βυτινιώτικα προϊόντα), 
και β) της κ. Σταθοπούλου (ένα Σαββατοκύριακο 
στο ξενοδοχείο «Καλαμάκι Μπιτς» των Ισθμίων). 
Το φλουρί της πίτας έτυχε ο κ. Λιαρόπουλος Χαρά-
λαμπος και ήταν ένα καλάθι με προϊόντα Βυτίνας. 
    Όταν ολοκληρώθηκαν οι διαδικασίες της κοπής 
της πίτας άρχισαν αυτές της γενικής συνέλευσης 
και των αρχαιρεσιών. Κατ’ αρχάς μετά από εισήγη-
ση του προέδρου του συλλόγου κ. Αγγελίδη, πρό-
εδρος της γενικής συνέλευσης εξελέγη ομόφωνα ο 
πρόεδρος της Παγγορτυνιακής ένωσης κ. Πλέσσιας 
Παναγιώτης και μέλη της εφορευτικής επιτροπής 
διεξαγωγής των εκλογών ο δικηγόρος κ. Κανελλό-
πουλος Θεόδωρος και γραμματέας η κ. Αρετή Πα-
ναγοπούλου. Στη συνέχεια τον λόγο πήρε ο απερ-
χόμενος πρόεδρος κ. Αγγελίδης, ο οποίος έκανε 
απολογισμό των πεπραγμένων του συλλόγου της 
περασμένης τριετίας ως είθισται. Αναφέρθηκε στις 
εκδηλώσεις του διαστήματος αυτού, στην προσπά-
θεια επίλυσης των τοπικών θεμάτων και στη συ-
νεργασία του συλλόγου με άλλους φορείς και σω-
ματεία, στην προσπάθεια αλλά και στις δυσκολίες 
της έκδοσης της εφημερίδας του συλλόγου λόγω 
οικονομικών προβλημάτων. Τέλος ανακοίνωσε την 
αποχώρησή του από την προεδρία του συλλόγου 
και ευχαρίστησε όλους τους Βυτιναίους, που τον 
στήριξαν τα τρία χρόνια της θητείας του. Κατόπιν 
ο κ. Νικόλαος Σουλακιώτης, πρόεδρος της ελεγκτι-
κής επιτροπής ανακοίνωσε την έκθεση της μετά 
τον διαχειριστικό έλεγχο της τριετίας και η γενική 
συνέλευση ομόφωνα απήλλαξε πάσης ευθύνης το 
απερχόμενο διοικητικό συμβούλιο. Μετά από αυ-
τό άρχισε η διαδικασία των εκλογών. Ο πρόεδρος 
της εφορευτικής επιτροπής κ. Κανελλόπουλος πα-
ρουσίασε το ψηφοδέλτιο, το οποίο απαρτίζετο από 

δέκα ονόματα εκ των οποίων θα εκλέγονταν επτά. 
Οι υποψήφιοι ήταν οι εξής κατά αλφαβητική σειρά: 
1) Γόντικα Βασιλική 2) Θεοφιλόπουλος Γεώργιος 
3) Καρδαρά Ευθυμία 4) Κάρκουλας Βασίλειος 5) 
Κοκκαλιάρη Ευσταθία 6) Λιαρόπουλος Δημήτριος 
7) Πανταζοπούλου Ειρήνη 8) Παπακωνσταντίνου 
Σωτήριος 9) Πλέσσιας Τρ. Παναγιώτης 10) Τραυ-
λός Λάμπρος. Οι υποψήφιοι για την εφορευτική 
επιτροπή ήταν οι εξής: 1) Λιαρόπουλος Χαράλα-
μπος 2) Παπαντωνίου Βασίλειος 3) Σουλακιώτης 
Νικόλαος 4) Σταθακοπούλου Κατερίνα. Ψήφισαν 
82 μέλη του συλλόγου (τα λιγότερα από κάθε άλλη 
φορά) και για το διοικητικό συμβούλιο εξελέγησαν 
οι εξής επτά κατά σειρά ψήφων: 1) Πλέσσιας Τρ. 
Παναγιώτης 2) Πανταζοπούλου Ειρήνη 3) Κάρκου-
λας Βασίλειος 4) Λιαρόπουλος Δημήτριος 5) Καρ-
δαρά Ευθυμία 6) Κοκκαλιάρη Ευσταθία 7) Γόντικα 
Βασιλική. Για την ελεγκτική επιτροπή εξελέγησαν 
1) Λιαρόπουλος Χαράλαμπος 2) Σουλακιώτης Νικό-
λαος 3) Σταθακοπούλου Κατερίνα. Μετά το πέρας 
των αρχαιρεσιών και την εκλογή των υποψηφίων 
ολοκληρώθηκαν οι διαδικασίες τόσο της κοπής της 
πίτας όσο και των εκλογών. 

 Η φετινή εκδήλωση της κοπής της πίτας 
του συλλόγου ήταν άκρως πετυχημένη από πλευ-
ράς οργάνωσης όχι όμως από πλευράς προσέλευ-
σης, διότι οι Βυτιναίοι του λεκανοπεδίου είναι πέ-
ραν των οκτακοσίων και δεν είναι αποδεκτό να 
προσέρχεται μόνο το 10% στις εκδηλώσεις του 
συλλόγου, που αντιπροσωπεύει θεωρητικά τους 
απανταχού Βυτιναίους και φίλους της Βυτίνας. 
Την εκδήλωση τίμησαν με την παρουσία τους οι 
βουλευτές Αρκαδίας κ. κ. Βλάσης, Κωνσταντινό-
πουλος και Παπαηλίου, ο δήμαρχος κ. Κούλης, ο 
πρόεδρος του τοπικού συμβουλίου Βυτίνας κ. Κα-
τσούλιας, ο εκπρόσωπος της Παναρκαδικής ομο-
σπονδίας κ.Τριαντάφυλλος Λατάνης, ο πρόεδρος 
της Παγγορτυνιακής ένωσης κ. Αγγελακόπουλος 
Παναγιώτης, οι δημοτικοί σύμβουλοι κ.κ. Μπλέ-
τσα και Πετρόπουλος ο δημοτικός σύμβουλος και 
υποψήφιος δήμαρχος καθηγητής Ορθοπεδικής κ. 
Μέγας, η εκδότης της εφημερίδας «Γορτυνία» κ. 
Πέννυ Καλύβα και γύρω στους ενενήντα Βυτιναίοι. 
Ο σύλλογος ευχαριστεί θερμά όλους τους προσελ-
θόντας, οι οποίοι εκτός της παρουσίας τους τον 
ενίσχυσαν και οικονομικά. Ευχαριστεί επίσης θερ-
μά την κ. Σταθοπούλου, η οποία με τη διάθεση 
του χώρου και την άρτια οργάνωση εξυπηρέτησε 
πολλαπλώς τον σύλλογο και για την ενίσχυση της 
λαχειοφόρου αγοράς με την προσφορά του διημέ-
ρου στο ξενοδοχείο «Καλαμάκι Μπιτς». Ευχαριστεί 
επίσης τον κ. Κανελλόπουλο Θεόδωρο και την κ. 
Παναγοπούλου Αρετή για την άψογο διεξαγωγή 
των αρχαιρεσιών και τέλος τον γιατρό κ. Ευθύμιο 
Χριστόπουλο, διότι με την καθιέρωση του βραβείου 
του για τους αριστούχους μαθητές επιβραβεύει την 
πρόοδο και ενισχύει την άμιλλα και με την απόδο-
ση του στην τελετή της κοπής της πίτας δημιουρ-
γεί στενούς δεσμούς της Βυτινιώτικης νεολαίας με 
τον τόπο τους και τον σύλλογο.. Η εκδήλωση της 
κοπής της πίτας έδειξε ότι ο σύλλογος των απαντα-
χού Βυτιναίων και φίλων της Βυτίνας εξαιτίας της 
μικρής προσέλευσης των μελών του πιθανόν στο 
μέλλον να αντιμετωπίσει προβλήματα λειτουργίας 
ιδιαίτερα όσον αφορά τη συνέχιση της κυκλοφο-
ρίας της εφημερίδας ΒΥΤΙΝΑ, αφού το ενδιαφέρον 
των Βυτιναίων στην πράξη είναι μειωμένο.

Η ΚΟΠΗ ΤΗΣ ΠΙΤΑΣ ΤΟΥ ΣΥΛΛΟΓΟΥ 
ΚΑΙ Η ΔΙΕΞΑΓΩΓΗ ΕΚΛΟΓΩΝ 
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Στ ι ς  30  Ια-
νουαρίου και με-
τά τη λειτουργία, 
η οποία τελέστηκε 
στην εκκλησία του 
Αγίου Τρύφωνα για 
την εορτή των τρι-
ών Ιεραρχών, στο 
διδακτήριο του Γυ-
μνασίου και Λυκείου 
πραγματοποιήθηκε η 
κοπή της πρωτοχρο-
νιάτικής πίτας των 
σχολείων παρουσία 
του δημάρχου Γορ-
τυνίας κ. Κούλη, των 
διευθυντών των σχο-

λείων, των μαθητών και των εκπροσώπων του συλ-
λόγου γονέων και κηδεμόνων. Την πίτα έκοψε ο κ. 
δήμαρχος και ευχήθηκε στους μαθητές καλή και 
παραγωγική χρονιά. Στους τυχερούς δύο μαθητές, 
που έτυχαν το φλωρί, δόθηκαν αναμνηστικά δώρα. 

Α΄ΔΗΜΟΤΙΚΟ
Πραγματοποιήθηκε με επιτυχία την Παρα-

σκευή 20-1-2023 στο σχολείο το «Καλλιτεχνικό 
εργαστήρι φωτογραφίας», που διοργανώθηκε σε 
συνεργασία με το Πολιτιστικό Ίδρυμα Ομίλου Πει-
ραιώς - Υπαίθριο Μουσείο Υδροκίνησης, στο πλαί-
σιο της περιοδικής εικαστικής έκθεσης «Βιογραφώ-
ντας τη Δημητσάνα από το φωτογραφικό αρχείο 
του Μιχάλη Παναγόπουλου», η οποία λειτουργεί 
αυτό το διάστημα στη Δημητσάνα. Στη διάρκεια 
του εργαστηρίου, οι μαθητές/-τριες των μεγαλύ-
τερων τάξεων του σχολείου, υπό την άμεση και 
διαδραστική καθοδήγηση της αρχαιολόγου κ. Πυρ-
πάσου Ειρήνης, είχαν την ευκαιρία να εμπλακούν 
ενεργά σε καλλιτεχνικές δραστηριότητες ανασύν-
θεσης εικόνων με τις τεχνικές του κολάζ και του 
φωτογράμματος. Πειραματίστηκαν και δημιούργη-
σαν νέες νοηματοδοτήσεις ιστορικών φωτογραφι-
ών, που απεικόνιζαν τη Βυτίνα της δεκαετίας του 
1930, εκφράζοντας παράλληλα τις σκέψεις και τα 
συναισθήματά τους για τον τόπο τους. Ο διευθυ-
ντής, το εκπαιδευτικό προσωπικό και οι μαθητές 
του σχολείου ευχαριστούν θερμά το Πολιτιστικό 
Ίδρυμα του Ομίλου Πειραιώς και την Τοπική Δια-
χειρίστρια του Υπαίθριου Μουσείου Υδροκίνησης 
στη Δημητσάνα κα. Παπαδοπούλου Ήρα-Χριστίνα 
για την άριστη συνεργασία τους και την προσφο-
ρά της δράσης στους μαθητές/-τριες του σχολείου, 
τη βασική εισηγήτρια της δράσης Αρχαιολόγο κα. 
Πυρπάσου Ειρήνη για την έμπνευση και καθοδήγη-
ση των μαθητών/-τριών καθώς, επίσης, το μέλος 
της παιδαγωγικής ομάδας του Μουσείου κα. Πο-
λυγένη Νικολέττα, που μαζί με τις εκπαιδευτικούς 
του σχολείου κα. Μπεκιάρη Αδαμαντία και Αϊσέλ 
Αχμέτ συνέβαλαν στην επιτυχημένη υλοποίηση της 
δράσης.

Όπως ανακοινώθηκε από το σχολείο οι εγγρα-
φές για την Α΄ τάξη του σχολείου για το σχολικό 
έτος 2023-2024 πραγματοποιήθηκαν από 1 έως 20 
Μαρτίου. Τα δικαιολογητικά εγγραφής ήταν α) βε-
βαίωση παρακολούθησης νηπιαγωγείου β) επίδειξη 
βιβλιαρίου υγείας για την πραγματοποίηση εμβολίων 
γ) ατομικό δελτίο υγείας δ) αποδεικτικό διεύθυν-
σης κατοικίας. Όπως είναι γνωστό στην Α΄ τάξη του 
σχολείου εγγράφονται μαθητές καταγόμενοι από τις 
τοπικές ενότητες της Βυτίνας, της Νυμφασίας, της 
Καμενίτσας, της Αλωνίσταινας, της Έλάτης, της Λά-
στας, του Αγριδίου, και του Πυργακίου. 

Η μαθητική ομάδα “Vytina Robotics”, του 
Ομίλου Εκπαιδευτικής Ρομποτικής του Δημοτικού 
Σχολείου Βυτίνας, συμμετείχε στην κατηγορία Open 
Δημοτικού με θέμα «Έξυπνες πόλεις», του Περι-
φερειακού Διαγωνισμού Εκπαιδευτικής Ρομποτικής 
Πελοποννήσου, που διεξήχθη στα Εκπαιδευτήρια 
Μπουγά στην Καλαμάτα. Το έργο “Smart Vytina”, 
που παρουσίασε η ομάδα μας, προκρίθηκε να συμ-
μετάσχει στον Πανελλήνιο Τελικό Διαγωνισμό Εκ-
παιδευτικής Ρομποτικής, που διοργανώνεται από 
τον WRO Hellas και την Cosmote, στις 26 Μαρτίου 
2023, στο Κολέγιο Αθηνών.

Ο φετινός εορτασμός της εθνικής παλιγγενεσίας είχε κάτι το ιδιαίτερο, διότι στις εκδηλώσεις 
δεν συμμετείχαν μόνο τα σχολεία, όπως συνηθίζεται, και τα νέα παιδιά να παρελαύνουν με εθνικές 
ενδυμασίες αλλά σε αυτές είδαμε να συμμετέχουν όλοι οι Βυτιναίοι από την νηπιακή ηλικία μέχρι την 
ώριμη. Και για να μη φανεί ότι αυτό είναι μια λεκτική υπερβολή, απτή απόδειξη ήταν η παρουσία του 
προέδρου του Πολιτιστικού συλλόγου κ. Κώστα Μπολορίζου, όπως φαίνεται και στη φωτογραφία που 
δημοσιεύουμε, ο οποίος παρήλασε κρατώντας στα χέρια του τη μικρή του κόρη ντυμένοι και οι δύο με 
εθνική φορεσιά! Όλο αυτό το θέαμα που παρακολουθήσαμε το Σάββατο, ημέρα εορτασμού της εθνικής 
παλιγγενεσίας δεν επιβεβαιώνει μόνο την ευαισθησία του τόπου μας στους εθνικούς εορτασμούς αλλά 
ότι και οι νεώτεροι Βυτιναίοι συνεχίζουν την παράδοση αυτή με ενσυνείδητη συμμετοχή και μαζική 
παρουσία στον εορτασμό των εθνικών γεγονότων και την οργάνωση πανηγυρικών τελετών όπως 
συνέβη με την εορταστική λαμπαδηφορία στην οποία σημειώθηκε πραγματική κοσμοσυρροή ντόπιων 
και επισκεπτών. Επίσης η συμμετοχή στους χορούς μικρών και μεγάλων, μαθητών και ενηλίκων όπως 
επίσης και η παρουσία στις καφετέριες ώριμων στην ηλικία Βυτιναίων με φουστανέλες όλη την ημέρα 
της εθνικής γιορτής δείχνει την πέραν του δέοντος μαζική συμμετοχή και ενσυνείδητη συνειδητοποίηση 
του νοήματος της εθνικής παλιγγενεσίας και στην απόδοση τιμής στους πρωτεργάτες της επανάστασης 
του 21 πολλοί των οποίων ήταν Βυτινιώτες και ο τόπος μας ήταν επίκεντρο σπουδαίων γεγονότων του 
εθνικού ξεσηκωμού. 

Ο ΕΟΡΤΑΣΜΟΣ ΤΗΣ 25ΗΣ ΜΑΡΤΙΟΥ
Μαζική συμμετοχή και έντονη εθνική ατμόσφαιρα

ΤΑ ΣΧΟΛΕΙΑ ΜΑΣ
Α΄ΓΥΜΝΑΣΙΟ-ΛΥΚΕΙΟ

Αλλά ας πάρουμε τα πράγματα με τη σειρά. Οι εκδηλώσεις άρχισαν την παραμονή με τις γιορτές 
στα σχολεία όλων των βαθμίδων. Παράλληλα με φροντίδα του τοπικού κοινοτικού συμβουλίου και των 
συλλόγων έγινε σημαιοστολισμός των πλατειών και των δρόμων. Την παραμονή το βράδυ παρακολου-
θήσαμε επίσης την ακολουθία των Δ΄ χαιρετισμών. Το πρωί του Σαββάτου ανήμερα της γιορτής του Ευ-
αγγελισμού τελέστηκε θεία λειτουργία ιερουργούντων των ιερέων πατέρων Χρυσοστόμου και Νικολάου. 
Στις 10.00 τελέστηκε δοξολογία με την παρουσία των τοπικών αρχών, των σωματείων, των σχολείων και 
κατοίκων ντόπιων και επισκεπτών, οι οποίοι ήταν πολλοί λόγω του εορταστικού διημέρου. Σχολεία και 
τοπικοί σύλλογοι προσήλθαν με επικεφαλής τις σημαίες τους, ενώ οι σημαιοφόροι ήταν ντυμένοι με εθνι-
κές ενδυμασίες. Τον πανηγυρικό της ημέρας εκφώνησε ο εκπαιδευτικός κ Ηλιόπουλος Κων/νος, ο οποίος 
με λόγο ιστορικά θεμελιωμένο, εθνικά φορτισμένο και άκρως κατανοητό τόνισε το νόημα της ημέρας. 

Στη συνέχεια τελέστηκε τρισάγιο στο μνημείο των πεσόντων και ακολούθησε η κατάθεση στε-
φάνων από τους εκπροσώπους της τοπικής αυτοδιοίκησης, των αρχών, των συλλόγων και των σχο-
λείων, ενώ η όλη τελετή μπροστά στο ηρώο ολοκληρώθηκε με την ανάκρουση του εθνικού ύμνου. 
Κατόπιν ακολούθησε η παρέλαση των σχολείων με πρώτο το νηπιαγωγείο, κατόπιν το δημοτικό και 
στη συνέχεια το Γυμνάσιο και το Λύκειο ενώ την πομπή των παρελαυνόντων τμημάτων έκλεισαν τα 
λάβαρα και οι σημαίες των τοπικών συλλόγων με τους εκπροσώπους τους με εθνικές ενδυμασίες. Όλοι 
οι παρελάσαντες καταχειροκροτήθηκαν από το πολυάριθμο πλήθος ντόπιων και επισκεπτών, το οποίο 
είχε κατακλύσει τους δρόμους ενώ επικράτησε υψηλό εθνικό φρόνημα, το οποίο ενισχύθηκε από τους 
ήχους των τυμπάνων που συνόδευαν την παρέλαση. Μετά την παρέλαση μαθητές των σχολείων με 
την καθοδήγηση του καθηγητή Φ.Α. κ. Μαρκόπουλου και τα μέλη του χορευτικού τμήματος του πολι-
τιστικού συλλόγου εκτέλεσαν πρόγραμμα εθνικών χορών, το οποίο κράτησε αρκετή ώρα, εκτελέστηκαν 
χοροί από όλη την Ελλάδα και παρέσυραν και πολλούς από τους παρισταμένους να μπουν στον χορό.

 Οι εκδηλώσεις ολοκληρώθηκαν τις βραδινές ώρες με την πραγματοποίηση της 7ης λαμπαδηφο-
ρίας την οποία οργάνωσαν οι τοπικοί φορεία με επικεφαλής τον πολιτιστικό σύλλογο. Ήταν μια άκρως 
εντυπωσιακή εκδήλωση, η οποία άρχισε στις οκτώ το βράδυ από το λόφο του Αϊ Λια. Την έναρξη της 
πορείας έδωσαν οι καμπανοκρουσίες και οι λαμπαδηφόροι πολλοί των οποίων ήταν με εθνικές ενδυ-
μασίες, αφού άναψαν τους πυρσούς άρχισαν την κάθοδο με τους ήχους τυμπάνων. Διέσχισαν όλους 
τους δρόμους της κωμόπολης με τραγούδια και στο τέλος συγκεντρώθηκαν στην πλατεία όπου υπό 
τους ήχους πολλών βεγγαλικών χόρεψαν για πολλές ώρες δημοτικούς χορούς.

Οι φετινές εκδηλώσεις για την εθνική επέτειο ήταν άκρως εντυπωσιακές και ενθουσίασαν όλους 
όσους τις παρακολούθησαν τόσο τους μόνιμους κατοίκους, όσο και τους πολυάριθμους επισκέπτες 
του διημέρου. Αξίζουν τα θερμότερα συγχαρητήρια σε όλους τους οργανωτικούς φορείς, το τοπικό 
συμβούλιο, τους συλλόγους και ιδιαίτερα τον πολιτιστικό αλλά περισσότερο από όλους στα σχολεία 
μας, τα οποία για μια ακόμα φορά παρουσίασαν ένα εντυπωσιακό θέαμα τόσο ως παρελαύνοντες 
όσο και ως χορευτές δημιουργώντας κλίμα ενθουσιασμού και τεράστιας εθνικής έξαρσης δείχνοντας 
με ξεκάθαρο τρόπο ότι η νέα γενιά όχι μόνο δεν απομακρύνεται από το ιστορικό παρελθόν αλλά 
αντίθετα ξέρει να τιμά τα μεγάλα γεγονότα του έθνους και συνειδητοποιεί σε βάθος την αξία τους. 
Να τονίσουμε δε ως επιστέγασμα της περιγραφής ότι όσο λεπτομερής, παραστατική και γλαφυρή 
και αν είναι, μόνο με την εκ του σύνεγγυς παρακολούθηση της εκδήλωσης θα μπορούσε να νιώσει 
κάποιος το μεγαλείο της. Να ευχηθούμε σε όλους «χρόνια πολλά» και στον τόπο μας να διατηρήσει 
τη βιοφόρο δύναμή του, ώστε να γιορτάζει με το ίδιο πατριωτικό πάθος και την ιστορική συνέπεια τα 
μεγάλα γεγονότα της τεράστιας ιστορίας μας.


